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Plenumvergadering Séance plénière 
 

van 

 

WOENSDAG 5 FEBRUARI 2025 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 5 FÉVRIER 2025 

 
Matin 

 
______ 

 
 
De vergadering wordt geopend om 10.03 uur en voorgezeten door de heer Peter De Roover, voorzitter. 
La séance est ouverte à 10 h 03 et présidée par M. Peter De Roover, président. 
 
De voorzitter: De vergadering is geopend. 
La séance est ouverte. 
 
Een reeks mededelingen en besluiten moeten ter kennis gebracht worden van de Kamer. U kunt die terug-
vinden op de webstek van de Kamer en in het integraal verslag van deze vergadering of in de bijlage ervan. 
Une série de communications et de décisions doivent être portées à la connaissance de la Chambre. Elles 
seront reprises sur le site web de la Chambre et insérées dans le compte rendu intégral de cette séance ou 
son annexe. 
 
Aanwezig bij de opening van de vergadering zijn de ministers van de federale regering: 
Ministres du gouvernement fédéral présents lors de l'ouverture de la séance: 
Bart De Wever, David Clarinval, Jan Jambon, Annelies Verlinden, Bernard Quintin, Jean-Luc Crucke,  
Vanessa Matz, Mathieu Bihet. 
 

01 Regeling van de werkzaamheden 

01 Ordre des travaux 

 

01.01  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mijnheer de voorzitter, gisteren 

rond 18.00 uur hebben we uiteindelijk de definitieve budgettaire tabel 
ontvangen. Het probleem is dat die tabel echter helemaal geen details 
biedt omtrent de fiscale hervorming, wat toch een belangrijk punt is. 
Komt er een meer gedetailleerde tabel, zodat duidelijk wordt wat er 
onder de fiscale hervormingen valt, aangezien er meerdere verklarin-
gen zijn geweest? 
 
Het tweede probleem dat ik wil aankaarten, is dat er nog steeds een 
verschil is tussen de Nederlandstalige en de Franstalige tekst van het 
regeerakkoord, meer bepaald over de DBI-aftrek en de meerwaarde-
belasting. Welke versie is nu de correcte versie waarop we kunnen 
voortgaan? Dat is toch geen manier van werken. Het lijkt opnieuw een 
kibbelkabinet, een beetje zoals Vivaldi, waarbij de ene dit zegt en de 
andere dat. Kunt u zeggen wat het nu eigenlijk is? Er zal snel klare wijn 
geschonken moeten worden. 
 

01.01  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Hier, nous avons reçu le tableau 
budgétaire vers 18 heures, mais 
sans détails sur la réforme fiscale. 
Ces détails nous seront-ils encore 
fournis? Il semble également qu'il y 
ait toujours des différences entre 
les versions néerlandaise et fran-
çaise de l'accord de gouverne-
ment. Quelle est la version cor-
recte?  
 

01.02  Pierre-Yves Dermagne (PS): Monsieur le président, nous 

avons en effet reçu un tableau budgétaire, non pas avant la fin de 
l'intervention de M. le premier ministre hier après-midi, mais bien près 
d'une heure après celle-ci. Ceci témoigne du respect de ce gouverne-
ment à l'égard du Parlement! 
 
Comme Mme Merckx l'a évoqué, ce tableau budgétaire est particuliè-
rement succinct quant à une série de points. Il l'est beaucoup plus que 

01.02  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Bijna een uur nadat de eerste 
minister hier gisteren zijn toe-
spraak afgerond had, hebben we 
een begrotingstabel ontvangen. 
Dat getuigt van een gebrek aan 
respect voor het Parlement.  
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d'autres tableaux ayant circulé ces dernières semaines et qui ont fuité 
dans la presse, notamment concernant la répartition des effets retour 
attendus par la réforme fiscale, la réforme du marché du travail, etc. 
 
Monsieur le président, nous souhaiterions obtenir l'accord officiel dans 
les deux langues nationales afin d'être sûrs qu'il n'y ait aucun problème 
de compréhension ou lié à la traduction entre les différents négocia-
teurs et les différentes fractions politiques de la majorité. 
 
J'ai cru comprendre que le premier Conseil des ministres, hier matin, 
a été particulièrement tendu et que la déclaration de politique générale 
a dû être suspendue pour quelques instants par rapport à un point pré-
cis de la réforme fiscale. Il est absolument essentiel, tant pour les 
membres du gouvernement que pour les membres de la majorité et 
ceux de l'opposition, de travailler sur des textes et tableaux complets 
faisant consensus, si pas sur le fond, au moins sur la forme. 
 

Die tabel is bijzonder beknopt, met 
name wat de verdeling van de te-
rugverdieneffecten van de fiscale 
hervorming betreft.  
 
Gisterenvoormiddag verliep de 
eerste ministerraad in een erg ge-
spannen sfeer door de onenigheid 
over een welbepaald aspect van de 
fiscale hervorming. Het is dus voor 
de leden van zowel de meerder-
heid als de oppositie van essenti-
eel belang dat wij ons kunnen bui-
gen over volledige teksten en ta-
bellen.  
 

01.03  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Mijnheer de voorzitter, u 

verklaarde gisteren dat de budgettaire tabel tegen het einde van de 
vergadering beschikbaar zou zijn. Misschien moeten we de definitie 
van 'het einde van de vergadering' eens herbekijken., want we kregen 
de tabel pas rond 18 uur. Ik heb de indruk dat de regering na de ple-
naire vergadering nog eens samen is gekomen in de ministerraad om 
de finale cijfers vast te leggen, want anders zouden we de tabel al ont-
vangen hebben op het einde van de speech. Dat is onverklaarbaar. 
 
We hebben maar één tabel gekregen, maar er bestaat ook een gede-
tailleerde tabel van de fiscale hervormingen. We weten dat, omdat we 
die via een omweg hebben gekregen, namelijk via de pers. 
 
Mijnheer de voorzitter, met uw goeddunken wil ik die tabel aan u be-
zorgen, zodat u die kunt verspreiden onder de leden van de Kamer. 
Het lijkt me evenwel evident en hoffelijk dat, als dergelijke tabel bij de 
pers circuleert, die minstens ook in de Kamer wordt verspreid. Dit is 
echt niet ernstig. 
 
Mijnheer de voorzitter, u bent de hoeder van het debat, over de gren-
zen van de meerderheid en de oppositie heen en u hebt zelf deel uit-
gemaakt van de oppositie. Dit kan niet. Alle budgettaire tabellen die 
bestaan, moeten aan iedereen worden bezorgd. Ik vraag u om daar-
voor het nodige te doen. 
 

01.03  Stefaan Van Hecke (Ecolo-

Groen): Le tableau budgétaire 
nous avait été promis pour la fin de 
la séance d'hier, mais nous ne 
l'avons obtenu que vers 18 heures. 
Se pourrait-il que le gouvernement 
ait encore dû se concerter en in-
terne à ce sujet? En outre, un ta-
bleau détaillé des réformes fiscales 
circule dans la presse. Je suis tout 
à fait disposé à le fournir au prési-
dent, en tant que gardien du débat, 
afin qu'il puisse le transmettre à la 
Chambre. 
 

01.04  Alexia Bertrand (Open Vld): Mijnheer de voorzitter, ik schaar 

me achter het pleidooi van de heer Van Hecke. Wij hebben die tabellen 
ook van de pers moeten krijgen. We hebben officieel één begrotings-
tabel van de regering gekregen, maar hebben ook gemerkt dat er blijk-
baar nog honderd tabellen bestaan met fiscale onderdelen en sociale 
onderdelen. 
 
Mijnheer de voorzitter, u moet erover waken dat wij de officiële versies 
krijgen via de diensten van de Kamer. Ik ben verrast dat dat niet het 
geval is. 
 

01.04  Alexia Bertrand (Open 

Vld): Je soutiens le plaidoyer de 
M. Van Hecke. Nous avons égale-
ment dû obtenir ces tableaux de la 
presse et il existe apparemment 
encore mille et un tableaux conte-
nant des éléments fiscaux et so-
ciaux. Le président doit veiller à ce 
que nous recevions toutes les ver-
sions officielles par le biais des ser-
vices de la Chambre. 
 

01.05  Barbara Pas (VB): Collega Bertrand, ik weet niet of er honder-

den tabellen over de fiscale hervorming bestaan. Allicht bestaan er 
honderden versies van, zoals van het regeerakkoord. Aangezien wij 
die als Kamerleden nog niet hebben gekregen, lijkt het mij echter wel 

01.05  Barbara Pas (VB): Je 

pense qu'il serait utile que le mi-
nistre Van Peteghem vérifie si le ta-
bleau qui circule dans les cercles 
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nuttig dat minister Van Peteghem eens checkt of de tabel die circuleert 
in de pers, de correcte tabel over de fiscale hervorming is, zodat wij 
tenminste ook over de correcte gegevens kunnen beschikken voor de 
discussie vandaag.  
 

médiatiques est la bonne version. 
 

01.06 Minister Jan Jambon: Beste Kamerleden, ik zit dit jaar al bijna 

20 jaar in het Parlement en deze discussie komt iedere keer bij het 
begin van een regering en een begrotingsdebat terug. Ik heb daarnet 
even bekeken welke tabel wij indertijd van de vorige regering hebben 
gekregen en dat tabelletje was maar een paar lijntjes lang. U hebt van 
ons de hele, uitgebreide begrotingstabel gekregen. Achter een begro-
tingstabel zitten natuurlijk werktabellen. Dat is logisch.  
 

01.06  Jan Jambon, ministre: J'ai 

près de 20 ans d'expérience parle-
mentaire et cette discussion revient 
à chaque fois qu'un gouvernement 
entre en fonction et qu'un débat 
budgétaire a lieu. Le tableau du 
gouvernement précédent tenait en 
quelques lignes, alors que nous 
avons livré un tableau budgétaire 
très détaillé. Derrière ce tableau, il 
y a bien sûr des tableaux de travail 
et c'est un travail en cours.  
 

01.07  Wouter Vermeersch (VB): (…) 

 

 

De voorzitter: Mag ik de minister het woord verlenen, mijnheer Vermeersch? 
 

01.08 Minister Jan Jambon: Als het heel even kan. Ik ga afronden.  

 
Achter begrotingstabellen zitten natuurlijk werktabellen. Die cijfers ko-
men niet uit de lucht vallen. We stellen de begrotingstabel ter beschik-
king. Al de rest is work in progress dat we niet verplicht zijn te delen 
met het Parlement.  
 
Wat de versie van het regeerakkoord betreft, moet u de cijfers van de 
Nederlandstalige versie nemen. We zullen dat aanpassen en in orde 
brengen; de cijfers in de Nederlandstalige versie van het regeerak-
koord zijn in elk geval de correcte cijfers. Ik kijk uit naar het debat.  
 

01.08 Jan Jambon, ministre: Pour 

l'accord de gouvernement, vous 
devez vous fier aux chiffres de la 
version néerlandaise. Nous veille-
rons à la concordance.  
 

De voorzitter: Collega’s, ongetwijfeld zou ik mij vijf jaar geleden heb-
ben aangesloten bij wat u zonet hebt gevraagd. (Hilariteit en applaus) 
Toen zat ik in de oppositie, nu moet ik objectief zijn. Dat is in de oppo-
sitie niet nodig, zoals u weet. Objectief kan ik alleen maar vaststellen 
dat er gisteren is gevraagd om tabellen te bezorgen. Ik kan vaststellen 
dat die zijn bezorgd. Ik weet niet wat de pers weet, ik kan moeilijk stem-
pels zetten onder teksten die bij de pers terechtgekomen.  
 
Om na te gaan of die tabellen deugdelijk zijn, of die tabellen waarheids-
getrouw zijn, of die tabellen voldoende zijn, of die tabellen in het Frans 
en het Nederlands met elkaar overeenstemmen, daarvoor wordt hier 
een debat georganiseerd. 
 
Dat debat zullen wij nu ook starten.  
 
De afspraken voor het debat zijn bekend, ik zal die nog eens herhalen 
wanneer we aan het ministergedeelte toekomen. Verschillende fracties 
hebben zich ingeschreven. Dat geldt niet voor de PVDA, maar ik ver-
moed dat die fractie ook het woord zal nemen, ook al is dat natuurlijk 
niet verplicht. Ook Ecolo-Groen heeft nog geen tussenkomst voorzien. 
We wachten dus in spanning af. Het Vlaams Belang heeft wel een be-
toog gepland. Dat betoog mag maximaal 60 minuten duren.  
 
Tout le monde peut réagir, c’est clair. 

Le président: Il y a cinq ans, je me 
serais sans doute rallié à ce que 
vous venez de demander. À 
l'époque, je me trouvais moi-même 
dans l'opposition, où l'objectivité 
n'est pas requise. Aujourd'hui, je 
ne peux que constater objective-
ment que des tableaux ont été de-
mandés hier et qu'ils ont été trans-
mis. Je peux difficilement m'expri-
mer sur les textes obtenus par la 
presse. Dans les débats à venir, 
nous pourrons discuter de la valeur 
de ces tableaux.  
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De tijd die wordt besteed aan reacties op vragen, wordt niet afgetrok-
ken van die 60 minuten. We volgen het frame van de actualiteitsvra-
gen, voor alle duidelijkheid.  
 
On peut poser des questions à l'orateur ou à l'oratrice mais, naturelle-
ment, celui-ci ou celle-ci peut terminer son raisonnement. Ce n'est pas 
au milieu d'une phrase que je vous donnerai la parole. 
 
Daar mag dan meteen op gereageerd worden en nadat dit al dan niet 
uitgeklaard is, gaat men verder. Elke fractie zal straks bij het ondervra-
gen van de ministers beschikken over een tegoed dat zij naar goed-
dunken kan invullen, zoals meegedeeld aan de fractievoorzitters in de 
Conferentie van voorzitters. Als de eerste sprekers al te uitgebreid de 
tijd nemen, dan zal dat ten koste gaan van de spreektijd van hun col-
lega-fractieleden. Ik geef dat ter informatie mee. Gelieve die ruzies dus 
intern op te lossen en niet hier. 
 
Mevrouw Merckx, ik geef u het woord, maar niet meer over de tabellen. 
Die discussie hebben we gehad; al denk ik dat het daar de hele dag 
over zal gaan. 
 

01.09  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mijnheer Jambon, ik heb uw ant-

woord over de tabellen goed genoteerd en ik heb ook begrepen dat die 
andere tabellen blijkbaar werktabellen zijn. Nu de heer Jambon hier het 
woord genomen heeft, is de vraag die iedereen zich stelt: hoe moeten 
we de Nederlandstalige versie van het regeerakkoord over de meer-
waardebelasting interpreteren? 
 

 

De voorzitter: Mevrouw Merckx, u stelt nu al een vraag die pas aan bod kan komen wanneer u de heer 
Jambon mag ondervragen. Gelieve geen misbruik te maken van dit technische onderdeel van het debat. 
 

02 Bespreking van de verklaring van de regering 

02 Discussion de la déclaration du gouvernement 

 
Aan de orde is de bespreking van de verklaring van de regering. (20/1) 
L'ordre du jour appelle la discussion de la déclaration du gouvernement. (20/1) 
 
Het woord is aan mevrouw Pas. 
La parole est à Mme Pas. 
 

02.01  Barbara Pas (VB): Mijnheer de voorzitter, ik wil in eerste instan-

tie de eerste minister feliciteren. U hebt vergeten te melden dat het 
gisteren de maidenspeech van Bart De Wever was in dit halfrond. Ik 
wil hem daar uitermate mee feliciteren. 
 
Mijnheer de Kamervoorzitter, bij de bespreking van het regeerakkoord 
van de vivaldiregering was uw eerste kritiek aan de heer De Croo – in 
uw rol van fractievoorzitter van de grootste oppositiepartij – dat hij er 
te weinig goesting in leek te hebben. Nu hebben we een eerste minister 
van het Koninkrijk België die zelf al meer dan een jaar op voorhand 
verkondigde dat het eigenlijk dik tegen zijn goesting is. Het was naar 
uw eigen zeggen gisteren een genoegen, mijnheer de eerste minister, 
maar ik moet eerlijk zeggen dat ik het genoegen er niet heb zien van 
afstralen. Enige begeestering heb ik in uw regeringsverklaring niet op-
gemerkt. 
 
Voor alle duidelijkheid, voor mijn fractie lijdt het geen twijfel: wij hebben 

02.01  Barbara Pas (VB): Mon-

sieur le président de la Chambre, 
vous avez oublié de mentionner 
hier que c'était la première inter-
vention de Bart De Wever dans cet 
hémicycle. Je voudrais donc le féli-
citer.   
 
Lorsque vous étiez encore chef de 
groupe pour la N-VA, vous repro-
chiez au premier ministre De Croo 
son manque d'enthousiasme. Au-
jourd'hui, nous avons un premier 
ministre qui a déclaré voici plus 
d'un an qu'il exercerait cette fonc-
tion contre son gré. Aussi n’ai-je 
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bijzonder veel goesting om oppositie te voeren tegen de regering-
De Wever. Dat zal ook nodig zijn. Ik zal u meteen ook duidelijk maken 
waarom. 
 
Deze regering wordt ook wel de arizonacoalitie genoemd. Arizona 
wordt in de Verenigde Staten de Grand Canyon State genoemd, we-
gens de brede, diepe kloof die daar, vooral door de toeristen, bewon-
derd wordt. In dit land hebben we ook een Grand Canyon, namelijk de 
kloof tussen burgers en politici, die minstens even diep is. Ik moet vast-
stellen dat waar in de Verenigde Staten de Coloradorivier miljoenen 
jaren nodig had om dat landschap te doen ontstaan, het hier wel wat 
vlugger gaat. Wij zitten nog altijd met politici die het signaal van de 
kiezer blijven negeren. Naar een miljoen kiezers hebt u immers alvast 
niet geluisterd. Nog een miljoen Vlamingen hebt u bedrogen door hun 
een grote staatshervorming te beloven: confederalisme of niets, maar 
het werd alweer niets. U beloofde confederalisme en gaat nu proberen 
om België beter te besturen. 
 
Wat u nu gaat proberen, werd al geprobeerd door Leterme, door Ver-
hofstadt en ook door uzelf met de Zweedse regering. 'De kracht van 
verandering' was toen de leuze. Wat is er ondertussen veranderd, be-
halve het feit dat de situatie nog uitzichtlozer is geworden? Deze rege-
ring brengt niet de hervormingen die nodig zijn. U gaat iets proberen 
waarvan we weten dat het niet kan en waarin u eigenlijk zelf niet ge-
looft. 
 
De prioriteit had moeten zijn het sociaal-economisch beleid in overeen-
stemming te brengen met de sociaal-economische realiteit. Een split-
sing van de fiscale autonomie en van de sociale zekerheid is daarbij 
prioritair en niet wat u nu probeert, namelijk iets waarvan u zelf altijd 
hebt gezegd dat het onmogelijk is: de Vlaamse welvaart beschermen 
door België te redden. In die zin is de naam Arizona toepasselijk ge-
vonden. In de Verenigde Staten heeft de staat Arizona immers groten-
deels een woestijnklimaat waarin niets kan groeien. Enkel slangen en 
schorpioenen kunnen daar gedijen. 
 
Mijnheer de eerste minister, u bent ook bevoegd voor institutionele za-
ken, die niet meer voorkomen in het themadebat na de algemene be-
spreking. Ik kom daar straks in mijn tweede deel zeker nog uitgebreid 
op terug. Laat mij het echter eerst hebben over een aantal punten die 
wel in uw regeerakkoord staan. 
 
In eerste instantie ga ik in op migratie. Ik hoor overal met tromgeroffel 
aangekondigd dat dit het strengste migratiebeleid ooit wordt. In België 
is dat niet echt moeilijk, dat is geen kunst, want de lat lag op de grond. 
Die lat een beetje hoger leggen, is dus niet de moeilijkste uitdaging. 
België is met verve een topbestemmingsland. Alleen al tijdens de peri-
ode van de regeringsonderhandelingen kwamen er 24.500 asielaan-
vragen bij. 
 
Zitten er goede maatregelen in uw regeerakkoord? Ja, uiteraard, zoals 
er in elk regeerakkoord goede maatregelen zitten. Ik ben ervan over-
tuigd dat we in de komende 24 uur vooral van de meerderheidspartijen 
wel zullen horen welke die goede maatregelen zijn. U zult het mij ver-
geven dat ik mij toespits op wat erin had moeten staan of wat er mijns 
inziens verkeerd in staat. 
 
Maken uw maatregelen het migratiebeleid erg streng? Neen, dit is al 

pas perçu beaucoup d’enthou-
siasme dans sa déclaration gou-
vernementale. Nous par contre 
nous sommes très enthousiastes à 
l’idée de mener un combat d’oppo-
sition contre le gouvernement De 
Wever.  
 
Ce gouvernement s'appelle la coa-
lition Arizona. En Belgique, le fossé 
qui sépare le citoyen des respon-
sables politiques est au moins 
aussi profond que le Grand Ca-
nyon. Les responsables politiques 
continuent d'ignorer le signal 
donné par un million d'électeurs et 
de tromper un million de Flamands, 
à qui l'on avait promis une grande 
réforme de l'État. Monsieur le pre-
mier ministre, vous aviez promis le 
confédéralisme ou rien, et le rien l’a 
encore emporté. Au lieu de cela, 
vous essayez d'améliorer la gou-
vernance de la Belgique. C'est un 
objectif auquel vous ne croyez pas 
vous-même et qu'on a tenté, en 
vain, d'atteindre à plusieurs re-
prises. L'autonomie fiscale et la 
scission de la sécurité sociale sont 
des priorités si l’on veut adapter 
notre politique socio-économique à 
la réalité. Votre tentative de proté-
ger la prospérité de la Flandre en 
sauvant la Belgique n'est pas réali-
sable. Le nom Arizona est égale-
ment bien choisi dans ce sens: un 
désert où rien ne pousse. 
 
La compétence en matière de Ré-
formes institutionnelles, qui entre 
également dans les attributions du 
premier ministre, ne fait pas partie 
du débat thématique. La politique 
de migration a été annoncée 
comme la plus stricte jamais me-
née, ce qui n'est pas difficile en 
Belgique, car notre pays est une 
destination de prédilection pour les 
demandeurs d'asile. Même si l'ac-
cord prévoit des mesures intéres-
santes, il ne s'agit certainement 
pas de la politique la plus stricte 
possible. En effet, le groupe 
Vooruit avait annoncé à l'avance 
qu'il n'entrerait pas dans un gou-
vernement menant une politique 
d'asile stricte. 
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zeker niet het strengst mogelijk asiel- en migratiebeleid. Daartoe moe-
ten al ónze voorstellen in praktijk worden omgezet. Tijdens de rege-
ringsonderhandelingen liet de partij Vooruit, bij monde van het ABVV 
en de eigen achterban, al weten dat ze niet in een regering zou stappen 
met een erg streng asiel- en migratiebeleid en Vooruit heeft ook woord 
gehouden. Een asiel- en migratietsunami zoals we die vandaag ken-
nen, stopt men alleen met een bombardement aan maatregelen. Drie 
vierde van de maatregelen die men zou moeten nemen om dat te be-
reiken, staan niet in het regeerakkoord, helaas ook niet de meest es-
sentiële. 
 
Nochtans zaten er partijen aan de onderhandelingstafel die deze es-
sentiële maatregelen wel in hun programma hadden staan. De nieuwe 
minister van Asiel en Migratie, Anneleen Van Bossuyt, zei jaren gele-
den zelf dat het Deense migratiemodel het dichtst bij dat van N-VA 
aansluit. Daarbij is zij een cruciaal en wel heel fundamenteel punt ver-
geten, met name dat Denemarken een opt-out heeft inzake het Euro-
pees migratiebeleid. Nu blijkt dat die opt-out plots something rotten in 
the State of Denmark is, want daarover is er geen letter meer te be-
speuren in het regeerakkoord van De Wever. Dat is een gemiste kans, 
want de geesten zijn aan het rijpen in Europa, aangezien steeds meer 
landen een opt-out vragen. Dat is dus een gemiste kans om die kar te 
gaan trekken. 
 
Uw regeerakkoord stelt klaar en duidelijk dat de regering prioriteit geeft 
aan de implementatie van het Europees migratiepact. Ik heb minister 
Francken al vaak horen zeggen dat dat pact niet werkt. In de oppositie 
hier in de Kamer was hij samen met ons heel vurig tegen dat Europees 
migratiepact. Nu beschouwt hij het als basis voor het regeringsbeleid. 
Opnieuw, dat is een gemiste kans om niet alleen voor een trendbreuk, 
maar echt voor een dijkbreuk te zorgen, om in Europa de kar te trekken 
om het samen met de geesten die daar rijpen wel in de juiste richting 
te duwen. In uw regeerakkoord staat geen opt-out, geen heronderhan-
deling van de vluchtelingenconventie, geen asielstop, geen Australisch 
model tegen illegale migratie.  
 
De achilleshiel van een goed asiel- en migratiebeleid is een streng en 
efficiënt terugkeerbeleid. Hoe u dat zult waarmaken, met een zeer be-
perkte wet houdende woonstbetredingen en met het overeind blijven 
van het verbod op het vasthouden van gezinnen met kinderen, blijft mij 
vooralsnog een raadsel.  
 
De woonstcontroles, die u met dit regeerakkoord wil invoeren, tellen 
alleen in uitzonderlijke omstandigheden: alleen voor vreemdelingen die 
het bevel hebben gekregen om het grondgebied te verlaten en die een 
gevaar vormen voor de openbare orde of voor de nationale veiligheid 
en voor terroristen of personen die veroordeeld zijn voor ernstige mis-
daden. Alle andere illegalen die gewoon pertinent weigeren om gevolg 
te geven aan het bevel om het grondgebied te verlaten, krijgen de facto 
de boodschap dat ze illegaal verder in het land kunnen blijven. Met 
betrekking tot een actieve opsporing van illegalen heb ik ook helemaal 
niets teruggevonden.  
 
Ondertussen krijgt elke illegaal het signaal dat als men kinderen ze 
krijgt, zeker niet gedwongen zal worden teruggestuurd. Het verbod op 
het vasthouden van gezinnen met kinderen blijft immers behouden. Ik 
citeer: "Zonder gedwongen terugkeer van illegale gezinnen met min-
derjarigen wordt elke gedwongen verwijdering zo goed al onmogelijk 

Nous ne parviendrons à mettre fin 
au tsunami migratoire actuel que 
grâce à un bombardement de me-
sures, mais les trois quarts de ces 
mesures, même les plus essen-
tielles, ne figurent pas dans l'ac-
cord de gouvernement.  
 
 
 
 
 
 
La nouvelle ministre de l'Asile et de 
la Migration, Anneleen Van Bos-
suyt, a déclaré il y a quelques an-
nées que le modèle danois corres-
pondait le plus à celui préconisé 
par la N-VA. Or, l'accord de gou-
vernement ne contient aucune ré-
férence à un droit de non-participa-
tion (opt-out), comme au Dane-
mark, ce qui constitue une occa-
sion manquée sachant que de plus 
en plus d'États membres de l'UE 
réclament ce droit. 
 
Il est souligné dans l'accord de 
gouvernement que le gouverne-
ment donnera la priorité à la mise 
en œuvre du pacte sur la migration 
de l'Union européenne. Pourtant, 
j'ai déjà souvent entendu dire 
M. Francken que ce pacte ne fonc-
tionne pas. Encore une occasion 
manquée d'orienter la politique eu-
ropéenne vers une autre direction. 
Cet accord de gouvernement ne 
prévoit pas non plus de renégocier 
la convention relative aux réfugiés, 
de stopper l'immigration ni d'adop-
ter le modèle australien contre la 
migration illégale. 
 
La pierre angulaire d'une bonne 
politique d'asile est une politique de 
retour stricte et efficace. Une telle 
politique ne pourra toutefois pas 
être réalisée avec une possibilité 
très limitée d'effectuer des visites 
domiciliaires et une interdiction de 
maintenir en détention des familles 
avec enfants. Les contrôles de ré-
sidence dont il est question dans 
l'accord de gouvernement ne se-
ront possibles que dans des cir-
constances exceptionnelles. On ne 
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gemaakt. Dat kan zelfs een aanzuigeffect creëren." Het zijn niet mijn 
woorden, maar die van de N-VA in de oppositie.  
 
Over de opsluiting van illegale gezinnen met kinderen zei collega 
Francken in de vorige legislatuur: "We hebben nu eenmaal een stok 
achter de deur nodig. Met dit migratiebeleid hebben ze geen stok en 
staat de deur voor illegalen nog altijd wagenwijd open." Collega's, die 
stok achter de deur bestaat in zowat alle Europese landen, maar niet 
in dit regeerakkoord.  
 
Anderhalf jaar geleden diende de N-VA nog een wetsvoorstel in om 
gezinnen met kinderen op te sluiten in gesloten centra. Het enige wat 
ze met het regeerakkoord hebben opgesloten, is zichzelf, met name in 
een regering met socialisten die een streng migratiebeleid blokkeren. 
 
Mijnheer de voorzitter, u had het al uitgebreid over de begrotingstabel. 
Die tabel was ons gisteren aan het einde van de vergadering beloofd, 
maar viel pas uren later, rond 18 uur, in onze mailbox, nadat al heel 
wat krantenredacties over de tabel beschikten. Dat was uiteraard niet 
conform de afspraken die waren gemaakt. Dat is bij elke regeringsver-
klaring een discussiepunt, zoals de heer Jambon opmerkte. Ik heb hier 
al bijna 20 jaar zitting en op dat punt valt er helaas geen kracht van 
verandering te merken. Die alsmaar terugkerende discussie getuigt 
van bijzonder weinig respect tegenover het Parlement. Nochtans be-
weert u dat respect ter harte te nemen. 
 
Doch, mijnheer de eerste minister, ik geef u het voordeel van de twijfel. 
We hebben u in het Parlement nog niet zo heel vaak gezien. Daar zal 
vanaf nu veel verandering in komen. Dan kunt u meteen ook de ge-
bruiken leren kennen. Ik reken erop dat de onbeleefdheid om de tabel 
niet eerst aan het Parlement te bezorgen, een accident de parcours 
was en geen voorbeeld van de manier waarop de nieuwe regering 
transparant en met respect handelt ten opzichte van het Parlement. 
 
Het was al erg dat we bij de regering-De Croo de tabellen niet op voor-
hand, maar tijdens de regeringsverklaring kregen. De N-VA was daar 
toen verbolgen over. U geeft dat zelf ook toe, mijnheer de voorzitter. 
Nu is het nog slechter, maar als ik die tabellen zie, begrijp ik wel 
waarom. Sander Loones zou vanuit de oppositie brandhout van die be-
grotingstabel hebben gemaakt. Ondanks ronkende verklaringen in de 
pers over de besparingen op het politieke systeem, komt amper 0,5 %, 
116 miljoen euro, op een inspanning van meer dan 20 miljard euro, uit 
institutionele en politieke vereenvoudiging. Dat is de besparingsin-
spanning op het vlak van het politieke systeem.  
 
Collega's, dat is toch ontgoochelend weinig? Ik doe mijn best om blij te 
zijn met zaken die ik in een regeerakkoord kan vinden, maar ik kan 
echt niet van vreugde een hele kerstboom opeten, wanneer ik lees dat 
u 25 % zult besparen op Unia. De N-VA zou Unia afschaffen. Terwijl 
dat geldverslindende linksactivistische clubje in het leven werd geroe-
pen om opinies te bestrijden, mag dat onding volgens het regeerak-
koord gewoon blijven bestaan. Ondertussen hebben we er ook een 
Vlaamse Unia bijgekregen. Vroeger betaalde Vlaanderen 1 miljoen 
euro aan de federale versie, nu betaalt het vijf keer zoveel aan een 
Vlaamse versie en ondertussen geraakt de federale versie niet eens 
afgeschaft. 
 

trouve aucune mention d'une re-
cherche active de personnes en si-
tuation irrégulière. Tout cela va à 
l'encontre de déclarations anté-
rieures de la N-VA ainsi que de la 
proposition de loi que ce parti a dé-
posée voici à peine un an et demi 
concernant l'enfermement de fa-
milles avec enfants dans des 
centres fermés. 
 
 
 
 
 
 
 
 
Le tableau budgétaire nous avait 
été promis hier pour la fin de la ré-
union, mais il n'est arrivé dans 
notre messagerie que vers 
18 heures, après que plusieurs ré-
dactions de presse en disposaient 
déjà. Ce point alimente des discus-
sions lors de chaque déclaration 
gouvernementale et, une fois de 
plus, on ne trouve malheureuse-
ment aucune trace de la "force du 
changement". Ceci témoigne d'un 
manque total de respect pour le 
Parlement. J'ose espérer qu'il s'agit 
d'un accident de parcours.  
 
Je comprends en voyant ces ta-
bleaux pourquoi on ne nous les a 
pas montrés plus tôt. Sander 
Loones les aurait descendus en 
flèche. Malgré toutes les déclara-
tions grandiloquentes, seul 0,5 % 
de l'effort total provient de la simpli-
fication institutionnelle et politique. 
 
Une économie de 25 % est réali-
sée sur Unia, mais pourquoi ne pas 
supprimer ce cercle activiste de 
gauche, comme le souhaitait la N-
VA? Entre-temps, une branche fla-
mande coûteuse s'y est même 
greffée. Pas moins de deux tiers 
des économies proviennent d'ef-
fets retour. Une autre tradition bud-
gétaire typiquement belge consiste 
à intégrer dans les tableaux budgé-
taires des revenus issus de la lutte 
contre la fraude sociale et fiscale. 
En quelques jours, ce sont ainsi 
100 millions d'euros qui s'y sont 



 05/02/2025 CRIV 56 PLEN 025 
 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

8 

Terwijl 0,5 % van de inspanning uit institutionele en politieke vereen-
voudiging komt, komt maar liefst twee derde van de omstreden terug-
verdieneffecten. Dat is typisch Belgisch. Twee posten die vivaldigewijs 
in de budgettaire tabellen zijn opgenomen, moeten de rekeningen 
doen kloppen, namelijk fraudebestrijding en terugverdieneffecten. 
 
Nog een typisch Belgische begrotingstraditie: het regeerakkoord bevat 
alweer een passage over de strijd tegen sociale en fiscale fraude die 
meer geld moet opleveren. Wanneer we de begrotingstabel die we gis-
teren hebben gekregen, vergelijken met die van enkele dagen geleden, 
is er daar op wonderbaarlijke wijze plots nog 100 miljoen euro bij ge-
komen. Dat zijn van die typische zaken, die elke keer opnieuw terug-
komen. Ik kan niet voor hem spreken, maar ik ben er vrij zeker van dat 
Loones zou gezegd hebben dat die budgettaire tabel op drijfzand is 
gebouwd. 
 
Nu wordt er lacherig over gedaan, maar herinner u hoe furieus Theo 
Francken was, toen we de begrotingstabel van de vivaldiregering in het 
Europees parlement aan het bespreken waren. Hij schreeuwde moord 
en brand, omdat het maar één tabelletje, één A4-tje van 37 regels was 
en omdat er ergens in de laatste kolom 1 miljard aan fraudebestrijding 
ingeschreven stond. Hij vond dat toen compleet onrealistisch. Nu staat 
er in de laatste kolom niet alleen een bedrag van 800 miljoen euro aan 
opbrengsten door fraudebestrijding ingeschreven, maar daarnaast 
staat er ook nog eens 8 miljard komend uit de arbeids- en pensioen-
hervormingen en bijna 8 miljard als terugverdieneffect van de 80 % 
werkzaamheidsgraad, waarvan arbeidseconomen zeggen dat dat on-
haalbaar is. 
 
Overigens, de cijfers van professor Peersman vanochtend op de radio 
– ik weet niet of u die hebt gehoord – zijn zelfs nog pessimistischer dan 
de onze. Hij zei letterlijk dat hij uw budgettaire cijfers extreem optimis-
tisch vond. Ik citeer: "Ik heb het nog nooit zo extreem gezien." Colle-
ga's, de professor in onze fractie zal u straks nog verblijden met de 
berekeningen, die aantonen dat ze onhaalbaar zijn. 
 
Mijnheer de eerste minister, als u op uw begroting afgerekend wilt wor-
den, dan zullen er onvermijdelijk extra maatregelen nodig zijn. In uw 
regeringsverklaring hebt u ook gezegd: "Belastingen heffen, is zoals 
schapen scheren. Je moet stoppen wanneer je aan de huid zit." Dat 
maakt alleszins duidelijk hoe de regering in dit land naar de burger kijkt: 
als schapen die ze kan kaalscheren en die ze ook nog eens kan hou-
den voor hun melk en het lekkere vlees. Van schapendarmen kan ze 
vioolsnaren maken; in vroegere tijden maakten ze er zelfs condooms 
van. Kortom, het zijn heel nuttige dieren. Zo worden onze landgenoten 
dus bekeken. 
 
U bent er zelfs in geslaagd nog een belasting te vinden die in België 
nog niet bestond. Dat is een kunst. Het is zelfs de PS nooit gelukt om 
een meerwaardebelasting in te voeren in het meest belaste land ter 
wereld. Die meerwaardebelasting wordt voorgesteld als "een belasting 
die op de hoogste vermogens mikt. In de praktijk zal ze echter vooral 
de middenklasse treffen, mensen die een huis bezitten en dat zijn 
vooral de Vlamingen in dit land." Mijnheer de eerste minister, dat is een 
citaat van u op de website van de N-VA. 
 
U mag het dan wel solidariteitsbijdrage noemen – u bent al even ver-
bloemend als voormalig eerste minister Verhofstadt, die zoiets ook 

ajoutés. Je suis sûre que 
M. Loones aurait dit que ce tableau 
est bâti sur des sables mouvants. 
Outre les recettes irréalistes de la 
lutte contre la fraude, évaluées à 
800 millions d'euros, les tableaux 
intègrent près de huit milliards is-
sus de réformes du travail et des 
retraites et près de 8 milliards d'ef-
fets retour liés à l'augmentation du 
taux d'emploi jusqu’à 80 %, un ob-
jectif d'ailleurs irréaliste selon les 
économistes du travail. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Selon le Pr Peersman, ce budget 
est même extrêmement optimiste. 
Il faudra inévitablement prendre 
des mesures supplémentaires pour 
atteindre les objectifs. Dans sa dé-
claration, le gouvernement com-
pare la perception d'impôts à la 
tonte des moutons. Cela illustre la 
façon dont il voit les citoyens: il les 
considère comme des moutons 
qu'on peut tondre. Il a malgré tout 
réussi à instaurer un nouvel impôt, 
ce à quoi même le PS n'était jamais 
parvenu auparavant: l'impôt sur les 
plus-values. Bien que celui-ci soit 
présenté comme une contribution 
de solidarité, il touchera surtout la 
classe moyenne, en particulier les 
Flamands qui possèdent une habi-
tation. Les économistes tirent la 
sonnette d'alarme et indiquent que 
cet impôt pourrait entraîner un af-
faiblissement de la propension à in-
vestir, une pression à la baisse sur 
les cours boursiers et même une 
fuite des capitaux, alors que la re-
prise économique a précisément 
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sans gêne zou hebben verbloemd –, het blijft hoe dan ook een nieuwe 
belasting op het toekomstige pensioen van veel gemiddelde goede 
huisvaders. Die nieuwe belasting kan volgens economen leiden tot 
minder investeringsbereidheid, een neerwaartse druk op de aandelen-
koersen en zelfs een kapitaalvlucht. Als men de mond vol heeft van 
economisch herstel, dan moet men juist inzetten op ondernemerschap 
en kapitaal. Met deze belasting doet u evenwel het tegenovergestelde. 
 
In België telt één fiscale zekerheid. Na elke regeringsvorming komen 
er nieuwe belastingen en eens die ingevoerd zijn, gaan die alleen maar 
naar omhoog. Het precedent is gecreëerd, het is nu wachten op een 
begrotingscontrole of misschien later op de PS om de tarieven op te 
trekken. De regeringsleden hadden amper de eed afgelegd of er was 
al onenigheid over de meerwaardebelasting. Minister Vandenbroucke 
verklaarde gisterenavond op de tv dat alles vastligt en dat er geen 
komma meer zal veranderen. Volgens collega Bouchez – hij is er jam-
mer genoeg nog niet – ligt enkel het kader in het regeerakkoord vast 
en moeten alle modaliteiten nog bepaald worden. Volgens hem moet 
er nog bepaald worden hoe en wat er precies berekend zal worden. 
Wat is het nu? 
 
Het afgelopen weekend zei de eerste minister dat de beleggers die hun 
aandelen minstens tien jaar bijhouden, een vrijstelling krijgen. Dat zin-
netje stond in de supernota, maar het ontbreekt nu in het regeerak-
koord. Wat is het nu? Kunt u of de minister van Financiën daarover 
vandaag duidelijkheid verschaffen? Wie komt er precies in aanmerking 
voor die belasting? Tot welk bedrag wordt men vrijgesteld? Hoe hoog 
zullen die tarieven zijn? Wat  gebeurt er met de aandelen in het buiten-
land? Wat gebeurt er met beleggers die een aandeel van 20 % of meer 
in hun bedrijf of hun familiebedrijf bezitten? Het is onduidelijkheid troef. 
Wat men wel zeker weet, is dat de belasting 500 miljoen euro zal op-
leveren. 
 
Het is alvast duidelijk, collega’s, dat de meerwaardebelasting in de 
praktijk een moeilijk uitvoerbaar gedrocht zal worden vol koterijen. De 
werkzekerheid voor de ambtenaren van de FOD Financiën en voor de 
fiscale advocaten is gegarandeerd. Ik ben benieuwd hoe men de meer-
waarde en dus de startwaarde voor de nieuw niet-genoteerde aande-
len zal bepalen. Het wordt een complexe soep, maar sterke Jan zal dat 
oplossen. We zullen daarover vandaag allemaal duidelijkheid krijgen. 
Ik reken erop. 
 
Wat staat er nog in het regeerakkoord? Wat energie en klimaat betreft, 
stelt u in uw regeringsverklaring dat het akkoord, na twintig jaar, einde-
lijk komaf maakt met de achterhaalde wet over de kernuitstap. U hebt 
daar nochtans al de kans toe gehad met de Zweedse regering, maar 
toen koos u ervoor om met het Energiepact de foute beslissing van 
Verhofstadt te bevestigen. Voor een deel van de kerncentrales is het 
ondertussen al te laat. 
 
In uw regeerakkoord staat: "We komen de gemaakte afspraken in het 
kader van het Akkoord van Parijs en de goedgekeurde Europese kli-
maat- en energiedoelstellingen voor ons land na." U sluit zich kritiek-
loos aan bij de Europese engagementen en het Europese wetgevings-
pakket Fit for 55 van de Green Deal. Kersvers minister Van Bossuyt 
verklaarde op de N-VA-website: "De Green Deal van de Europese Unie 
is een voluntaristisch opbod aan klimaatdoelstellingen zonder uitge-
werkte financiering en draagvlak bij de bevolking." U gaat die nu wel 

besoin d’esprit d’entreprise et de 
capital. 
 
En matière de fiscalité, une chose 
est sûre en Belgique: chaque nou-
veau gouvernement instaure de 
nouveaux impôts qui ne font en-
suite que croître. Par ailleurs, la 
taxe sur les plus-values suscite 
déjà des dissensions: selon le mi-
nistre Vandenbroucke, tout est 
bouclé, tandis qu'à en croire 
M. Bouchez, le président du MR, 
seul le cadre aurait été défini. Alors 
que de nombreuses questions de-
meurent encore sans réponse, le 
gouvernement table déjà sur des 
recettes de 500 millions d'euros. 
Quoi qu'il en soit, il s'agira d'une 
véritable usine à gaz qui procurera 
du travail supplémentaire aux fonc-
tionnaires du SPF Finances et aux 
avocats fiscalistes. 
 
En matière d'énergie, le gouverne-
ment affirme que la loi sur la sortie 
du nucléaire sera enfin abrogée. La 
N-VA en a pourtant déjà eu l'occa-
sion auparavant au sein de la coa-
lition suédoise. Or pour certaines 
centrales, il est à présent trop tard. 
 
Par ailleurs, le gouvernement sou-
tient sans sourciller les objectifs cli-
matiques et énergétiques euro-
péens du Pacte vert (Green Deal) 
et du paquet "Ajustement à l'objec-
tif 55", alors qu'il y a encore deux 
ans, la N-VA qualifiait ce pacte 
d'expression de l'hystérie clima-
tique totalement débridée. Zuhal 
Demir évoquait à cet égard le 
Green Steal. Vous n'avez même 
pas eu besoin d'Ecolo pour faire fi-
gurer dans votre accord la folie cli-
matique dispendieuse et destruc-
trice de la prospérité et le dogma-
tisme vert. En outre, l'annonce d'un 
Pacte énergétique interfédéral 
maintient la répartition des compé-
tences en matière d'énergie, alors 
que la N-VA plaidait plutôt pour une 
régionalisation unilatérale. 
 
S'agissant de la Justice, les pro-
messes sont légion. Ainsi, l'entrée 
en vigueur simultanée du Code 
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kritiekloos uitvoeren. Twee jaar geleden was de N-VA het nog met ons 
eens dat die Green Deal een exponent is van de totaal op hol geslagen 
klimaathysterie. Zuhal Demir noemde die twee jaar geleden nog de 
Green Steal, hoewel enkele N-VA’ers later die Green Steal goedkeur-
den in het Europees Parlement. Het bochtenwerk daarin kan ik niet 
meer volgen. U verklaart zich volledig akkoord met die Green Deal, het 
door de Europese linkerzijde onderhandelde akkoord om onze indu-
strie en landbouw in de afgrond te rijden. U had Ecolo niet eens nodig 
aan de onderhandelingstafel van uw regering om de geldverslindende 
en welvaartsvernietigende klimaatwaanzin en het groene dogmatisme 
mee in dit regeerakkoord te krijgen. 
 
Voorts staat er het volgende in het regeerakkoord: "Samen met de ge-
westen werken we een langetermijnvisie en strategie uit met het nodige 
pragmatisme en ambitie die we verankeren in een interfederaal ener-
giepact waarbij ieder zijn verantwoordelijkheid neemt om deze uit te 
voeren." Met andere woorden, u aanvaardt kritiekloos de huidige, com-
plexe bevoegdheidsverdeling op het vlak van energie. Anders zou er 
geen nieuw interfederaal energiepact nodig zijn. Mijnheer De Wever, 
ik vermoed dat niet uzelf, maar een of andere dubbelganger ten tijde 
van Vivaldi in De Ochtend op Radio 1 pleitte om met een zogenaamde 
institutionele atoombom de bevoegdheid over energie eenzijdig te re-
gionaliseren. 
  
Wat het luik Justitie betreft, dacht ik even dat collega Van Quicken-
borne was teruggekeerd. We krijgen een stortbad aan beloftes, waarbij 
het ten zeerste de vraag is of die gerealiseerd kunnen worden. 
 
Het Wetboek van strafuitvoering zou samen met het nieuwe Strafwet-
boek in werking moeten treden in april 2026. Momenteel is daarover 
nog niets bekend. U hebt nog een jaar de tijd. Elke straf zou moeten 
worden uitgevoerd, maar er zijn nu al wachtlijsten voor personen die 
veroordeeld zijn tot vijf jaar effectief om hun straf te kunnen uitzitten.  
 
De problematiek van de overbevolking van de gevangenissen zou wor-
den aangepakt door gevangenissen te huren of zelfs te bouwen in het 
buitenland. De in de volksmond gekende wet-Lejeune zou dan weer 
verstrengd worden, op voorwaarde dat men de overbevolking binnen 
de gevangenissen kan terugdringen.  
 
De vraag is of dat allemaal realistisch haalbaar en betaalbaar is, en al 
zeker op korte termijn. Aan aankondigingen geen gebrek, dat zijn we 
op dat domein gewoon. Wij zullen u alvast afrekenen op uw realisaties.  
 
Wat veiligheid betreft, staat er veel in het regeerakkoord, maar het gaat 
vooral over oproepen tot onderzoek en overleg. Het gaat over coördi-
neren, informeren, draagvlak creëren, aantrekkelijk maken. Ik beloof u 
dat wij er als oppositie nauwgezet op zullen toezien dat die vaagheid 
concreet wordt, dat er voldoende concrete daden zullen volgen. Uiter-
aard zullen wij prioritair opvolgen dat het niet bij aankondigingen blijft. 
 
Minister Quintin heb ik op de Franstalige televisie al horen verklaren 
dat hij inzake de noodzakelijke fusie van de zes Brusselse politiezones 
tot één zone, eerst met de Brusselse burgemeesters wil overleggen. 
Als u het van dat zootje laat afhangen, dan weten we op voorhand dat 
er niets van in huis zal komen. Ik heb in uw regeerakkoord geen con-
crete timing gevonden. Ik hoop, minister Quintin, dat die in uw beleids-
nota wel zal staan.  

d'exécution des peines et du nou-
veau Code pénal est prévue en 
avril 2026. Chaque peine devrait 
être exécutée, alors qu'il y a d'ores 
et déjà des listes d'attente. L'on 
s'attaquerait à la surpopulation car-
cérale en louant des prisons ou 
même en en construisant à l'étran-
ger. La loi Lejeune, quant à elle, fe-
rait l'objet d'un durcissement, à 
condition que l'on puisse réduire la 
surpopulation. Nous jugerons ce 
gouvernement à l’aune de ses réa-
lisations. 
 
Sur le plan de la sécurité égale-
ment, l'accord de gouvernement 
déborde d'appels à l'examen et à la 
concertation. Concernant la fusion 
des zones de police bruxelloises, le 
ministre Quintin veut se concerter 
avec les bourgmestres bruxellois. 
Cela n'augure rien de bon. Aucun 
plan concret ne vise à remédier à 
la pénurie d'effectifs, le facteur "ori-
gine" ne sera pas mentionné dans 
les statistiques relatives à la crimi-
nalité, il n'est pas question de con-
trôles aux frontières et le facteur al-
lochtone n'est pas nommé. En 
d'autres mots: la politique laxiste 
sera poursuivie. 
 
Comme lors de toute déclaration 
gouvernementale, tout le monde 
est heureux mais la simple exis-
tence de ce gouvernement devient 
plus importante que son contenu. 
Le président du cd&v a annoncé 
via les médias sociaux qu'on allait 
"remettre le pays sur les rails". 
M. Mahdi, qu'a alors fait le cd&v au 
cours des décennies précédentes? 
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Wat voor het domein veiligheid in uw regeerakkoord ontbreekt, is een 
concreet plan om de manschappentekorten aan te pakken, is de op-
name ‘afkomst’ in de criminaliteitsstatistieken, zijn grenscontroles zo-
als in Duitsland en Nederland en het benoemen van de allochtone fac-
tor in de veiligheids- en jongerenproblematiek. U wijdt een heel stuk 
aan jongerencriminaliteit zonder vermelding van de allochtone origine 
van een aanzienlijk deel van die probleemjongeren. Voor die jongeren 
wordt het pamperbeleid gewoon voortgezet.  
 
Collega's, zoals dat bij elke regeringsverklaring gaat, is het een con-
stante – we hebben dat gisteren ook gezien – dat iedereen blij is. Ie-
dereen verkoopt zijn of haar trofeeën aan de achterban en minimali-
seert de toegevingen. Zo gaat dat altijd. Steeds meer is de inhoud on-
dergeschikt geraakt aan het feit dat er gewoon überhaupt een regering 
is. Men is blij omdat er een regering is en de rest is ondergeschikt. 
 
De eerste reacties op sociale media enzovoort zijn altijd heel verhelde-
rend om te volgen. Ik heb gezien dat ook de cd&v-voorzitter zeer op-
gelucht en blij was en onmiddellijk een pancarte deelde op sociale me-
dia met het opschrift "We zetten het land weer op de rails." Mijnheer 
Mahdi, een simpele vraag: wat heeft cd&v dan de voorbije decennia 
gedaan?  
 
De voorzitter: Mijnheer Mahdi wil erop antwoorden. Zijn naam werd genoemd, dacht ik.  
 

02.02  Sammy Mahdi (cd&v): Ik ga gewoon de vraag terugstellen, me-

vrouw Pas. Wat heeft het Vlaams Belang de afgelopen decennia al 
gedaan?  
 

02.02  Sammy Mahdi (cd&v): Qu'a 

fait le Vlaams Belang au cours des 
dernières décennies? 
 

De voorzitter: Ik weet niet, mevrouw Pas, of u de volle twee minuten nodig hebt. 
 

02.03  Barbara Pas (VB): Ik kom er niet met twee minuten. Met drie 

Kamerleden – wat hier vaak een dood gewicht zou worden genoemd – 
zijn we er zelfs in geslaagd om een regering te doen vallen die de ver-
keerde kant opging.  
 
Mijn vraag was voor degenen die al decennia aan de beleidsknoppen 
zitten, voor degenen die in een regeerakkoord zelf zetten dat ze de 
dramatische achteruitgang van het ongewijzigd beleid willen ombui-
gen, terwijl ze zelf voor dat beleid hebben gezorgd. Samen met Vooruit 
zit u al jarenlang in de regering, mijnheer Mahdi: 17 jaar onafgebroken 
federaal, 43 jaar onafgebroken Vlaams. Dat is blijkbaar een wanbeleid 
waarvan u vandaag zegt dat het weer op de rails gezet moet worden. 
U gaat het zelfs met dezelfde mensen doen, maar ik heb in het regeer-
akkoord niet gevonden waarom het deze keer wel zou lukken. 
 
Trouwens, mijnheer Mahdi, de kiezers hebben uw beleid ook niet ge-
zien. U bent het tijdens de regeringsonderhandelingen misschien ver-
geten, maar de cd&v heeft in juni 2024 haar slechtste verkiezingsre-
sultaat ooit behaald. Dat is ook zichtbaar in het regeerakkoord. Ik hoop 
dat ik straks nog zal vernemen waar u uw stempel hebt kunnen druk-
ken. 
 
Het is een typisch tjevenakkoord: enerzijds, anderzijds, dat staat er wel 
in. De stempel van de cd&v heb ik echter niet gevonden, niet in de 
ethische thema’s en evenmin in de fiscale hervorming, waarin maar 
een fiscaal afkooksel van de plannen van Van Peteghem overblijft. 

02.03  Barbara Pas (VB): Avec 

seulement trois membres à la 
Chambre, nous avons même ré-
ussi à renverser un gouvernement 
qui allait dans la mauvaise direc-
tion. Le cd&v, de même que 
Vooruit, participe au gouverne-
ment, depuis 17 ans sans interrup-
tion. Cette situation a apparem-
ment donné lieu à une politique ca-
lamiteuse qu'il faut redresser. 
Pourquoi réussirait-on cette fois-
ci? 
 
Les électeurs n'ont, eux aussi, rien 
vu de votre politique, dès lors que 
votre parti a enregistré le pire résul-
tat électoral qu'il ait jamais obtenu. 
C'est également perceptible dans 
l'accord de gouvernement. Je n'y ai 
pas trouvé le sceau du cd&v: il ne 
contient rien sur les questions 
d'éthique, sur la réforme fiscale ou 
les ambitions communautaires. 
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Zelfs de weinige communautaire ambitie die de vivaldiregering had, 
was concreter. Er waren plannen om Volksgezondheid te regionalise-
ren. Zelfs dat is nu niet meer het geval. Het zal er zelfs met sint-juttemis 
niet komen, mijnheer Mahdi, en ook niet op het u bekende of niet be-
kende Pinksteren. Wij zullen erop moeten blijven wachten. 
 
Er zijn nochtans verstandige mensen bij cd&v, die mijn visie delen en 
die dezelfde analyse maken, namelijk dat in dit land alleen sociaal-eco-
nomisch kan worden hervormd wanneer er fiscale autonomie is en dat 
in dit land responsabilisering van de deelstaten nodig is om orde op 
zaken te stellen. Ik denk bijvoorbeeld aan Koen Geens, die voor-
noemde analyse nog niet zo lang geleden in Knack heeft gemaakt. Hij 
stelde letterlijk: "Je kan alleen door financiële responsabilisering orde 
op zaken stellen in een Belgische begroting." Naar die uitspraak hebt 
u helaas geen oren gehad tijdens uw regeringsonderhandelingen. 
 
Collega’s, dat is een analyse die niet alleen door Vlaams-nationalisten 
wordt gemaakt. Het zou verplichte lectuur moeten zijn, maar ik hoop 
dat u allen het interview met grondwetspecialisten Quinten Jacobs en 
Jürgen Vanpraet hebt gelezen. U zal Jürgen Vanpraet zeker nog ken-
nen. Hij is uit het kabinet van minister Verlinden als verantwoordelijke 
voor Institutionele Zaken weggelopen. Hij moest de wetteksten voor-
bereiden voor de weinige communautaire zaken die in het regeerak-
koord stonden. Hij botste echter op de onwil en tegenwerking van de 
Franstaligen die de zaken zo onmogelijk maakten dat hij ontgoocheld 
is vertrokken. De grondwetspecialisten maken dus dezelfde analyse: 
Er is fiscale autonomie nodig, indien orde op zaken moet worden ge-
steld. 
 
De N-VA maakt die analyse al twintig jaar. Herinnert u zich de cam-
pagneslogan 'Afrit Vlaanderen, uitrit crisis'? Hoeveel afritten kan een 
partij missen? Ik vraag me oprecht af hoeveel keer men mensen din-
gen kan blijven wijsmaken. Daar komt ooit een einde aan. Abraham 
Lincoln wist destijds al dat men sommige mensen aan één stuk door 
kan bedriegen, alle mensen een tijdje, maar niet alle mensen aan één 
stuk door. 
 
In 2014 hebben we van de N-VA identiek dezelfde verkiezingsbelofte 
gehoord. Herinner het u: "Wij stappen niet in een regering zonder grote 
staatshervorming." Het was toen de heer Jambon, meen ik, die zei: 
"Als we meer dan 30 % halen, hou me dan tegen, want dan vertrekken 
we van een wit blad." Het werd meer dan 30 %, maar we hebben een 
communautaire stilstand gekregen. 
 
Nu zien we net hetzelfde. De jongste jaren klonk het riedeltje opnieuw: 
"Confederalisme of niets." We vaak het zo vaak gelezen en gehoord: 
"We stappen niet in een regering zonder een grote staatshervorming." 
En als men het discours wat afzwakte, was daar Jong N-VA, nietwaar, 
collega Bergers, dat de moederpartij met persberichten bijstuurde dat 
zij toch maar de volledige Vlaamse onafhankelijkheid hoog in het vaan-
del moest blijven dragen. Als men evenwel leest wat er allemaal door 
de eerste minister verkondigd werd in de voorbije jaren, weet men niet 
meer wat men moet geloven. 
 
Mijnheer De Wever, u zei dat u niet meer geloofde in federale hervor-
mingen en dat men in dit land geen federale regering meer kan maken 
die de Vlaamse welvaart kan redden. Dat stond in Trends, in november 
2023. Op uw verkiezingscongres in juni klonk het dat men voor een 

La N-VA elle-même s'est autrefois 
présentée aux élections avec le 
slogan de campagne "Afrit Vlaan-
deren, uitrit crisis" (sortie direction 
Flandre, sortie de crise). Combien 
de sorties allez-vous encore man-
quer? 
 
On ne peut pas continuer à leurrer 
nos concitoyens. En 2014 aussi, la 
N-VA avait promis qu'elle n'entre-
rait pas dans un gouvernement 
sans réforme majeure de l'État, 
mais au lieu de cela, nous avons eu 
droit à un statu quo communau-
taire. Un scénario identique se des-
sine aujourd'hui. Contrairement 
aux nombreuses promesses de 
confédéralisme et autres, la sécu-
rité sociale ne sera pas scindée, 
les soins de santé ne seront pas ré-
gionalisés et il n'est plus question 
de compétences homogènes. En 
revanche, des représentants des 
entités fédérées seront désignés 
en tant qu'observateurs au sein du 
Comité de l'assurance. Pas de quoi 
impressionner les autres membres 
de ce Comité! 
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sterk en democratisch bestuur de omslag naar het confederalisme 
moest doordrukken. "Dat is waar wij onverkort voor gaan", zei de N-
VA. Vandaag is er echter geen splitsing van de sociale zekerheid, geen 
regionalisering van de gezondheidszorg, noch homogene bevoegdhe-
den. Wel zijn er deelstaatvertegenwoordigers als waarnemers in het 
Verzekeringscomité. Waarnemers, dat zal indruk maken! 
 
Bart De Wever op de verkiezingsavond: "De beste kuur is zelfbestuur; 
nog nooit stemden zoveel Vlamingen voor meer autonomie." N-VA, 
vandaag zit in uw regeerakkoord niets richting meer autonomie. Nul. 
Nada. Even weinig communautaire ambitie als uw Vlaamse regering. 
De N-VA tijdens de campagne: "Je kunt in dit land geen federale rege-
ring meer maken die onze welvaart kan redden; wij doen daar niet 
meer aan mee." De N-VA vandaag: "Een federale regering die onze 
welvaart duurzaam veiligstelt." 
 
Op uw nieuwjaarsreceptie vorige maand: "Grote communautaire voor-
uitgang." N-VA vandaag: "We schaffen misschien binnen vijf jaar de 
Senaat af." U hebt daar gisteren het Parlement toe opgeroepen. Dit 
zijn niet alleen uitspraken van u, mijnheer de eerste minister. Ik ga te 
veel spreektijd van mijn fractie afnemen als ik ook nog de uitspraken 
van minister-president Jambon zou citeren. Het ging er altijd over dat 
men niet in een regering zou stappen zonder die grote staatshervor-
ming. 
 
Waarom zouden we nu moeten geloven dat u als premier wel voor een 
institutionele hervorming op tafel zou kloppen, als u dat zelfs als for-
mateur niet hebt gedaan, mijnheer de eerste minister? U hebt trouwens 
al zoveel gezegd. "Ten laatste in 2014 stop ik als partijvoorzitter." Her-
innert u zich die nog, mijnheer de eerste minister? Het stond in marmer 
gebeiteld, zei u in Het Belang van Limburg. Het stond niet in marmer 
gebeiteld, het was op water geschreven. Hoe geloofwaardig is een 
man die ooit zei dat hij niet met de socialisten zou regeren, maar er 
ondertussen wel op elk beleidsniveau zijn kar aan heeft gehangen? Ik 
zal uw geheugen opfrissen met een citaat uit een RTBF-interview met 
u: "Ik heb de socialisten in Antwerpen buitengezet, na 90 jaar. Ik hoop 
ze nooit meer terug te zien." U hebt niet alleen op elk beleidsniveau 
zelf voor die socialisten gekozen. U hebt ook nog de oude socialisten 
Frank Vandenbroucke, Willy Claes en Patrick Janssens meegebracht. 
Mochten dat ministers van Trump geweest zijn, dan had onze pers het 
geformuleerd als Agustafraudeur, geldverbrander en vrijgekochte, cor-
rupte voetbalfanaat, of ze toch minstens als omstreden beschreven. 
 
Op de Piazza della Bocca della Verità in Rome staat een gebeeld-
houwd menselijk hoofd dat uit de Romeinse oudheid stamt. Dat is ei-
genlijk een marmeren masker met een opengesperde mond. La Bocca 
della Verità of de Mond der Waarheid staat eigenlijk bekend als de 
oudste leugendetector ter wereld. In de middeleeuwen geloofde men 
dat, wanneer een leugenaar zijn hand in die mond stak, die hand door 
het beeld zou worden afgebeten als men op een leugen werd betrapt. 
Ze hebben in de middeleeuwen bij processen beklaagden hun hand 
daarin laten steken en als ze op een leugen werden betrapt, dan hakte 
een beul, die achter het beeld stond, die hand daadwerkelijk af. 
 
Mijnheer De Wever, ik weet dat u een groot liefhebber bent van het 
oude Rome. U figureert graag als Romein op koekjesdozen en zo. On-
getwijfeld bent u al vaak in Rome geweest en u zult er nog wel naartoe 
gaan, maar ik raad u ten stelligste af om la Bocca della Verità te gaan 

 
Le soir des élections, M. De Wever 
a fait observer que jamais aupara-
vant les Flamands n'avaient été 
aussi nombreux à voter pour da-
vantage d'autonomie, mais il a en-
suite rédigé un accord de gouver-
nement ne prévoyant absolument 
rien concernant une plus grande 
autonomie. 
 
Pas plus tard qu’à la réception du 
Nouvel An de la N-VA, une grande 
avancée communautaire a été pro-
mise, alors qu’aujourd'hui, il n’en 
reste plus rien si ce n’est l'intention 
de supprimer – peut-être – le Sénat 
dans cinq ans. 
 
Tant de choses ont déjà été dites. 
Il fut un temps où vous déclariez 
que vous n’entreriez plus jamais 
dans un gouvernement avec les 
socialistes, mais aujourd'hui, vous 
formez des coalitions avec eux à 
tous les niveaux. Quid de votre cré-
dibilité?  
 
La prochaine fois que vous irez à 
Rome, je vous conseille vivement 
de visiter la Bocca della Verità qui, 
selon la légende, mord la main des 
menteurs. En effet, en ce qui vous 
concerne, la statue ne saurait pas 
où vous mordre en premier lieu. 
 
Vous avez dit un jour que votre 
grand modèle était Jules César, 
mais selon moi c’est plutôt Brutus. 
 
Si je compare les différentes ver-
sions de l'accord de gouverne-
ment, je constate que l’idée de 
créer un tribunal et un parquet spé-
cifiques pour Hal-Vilvorde a été en-
terrée in extremis. Il a bien été 
ajouté que vous tenterez d'obtenir 
la majorité des deux tiers pour une 
éventuelle réforme institutionnelle 
"sans le soutien des voix extré-
mistes". Qui visez-vous par ces 
termes? Si vous excluez d'emblée 
un grand nombre de voix, il est déjà 
acquis que vous n'atteindrez ja-
mais cette majorité des deux tiers.  
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bezoeken, want het beeld zou niet weten waar eerst te bijten, u zou 
geen ledematen meer overhouden. U hebt in een interview destijds ge-
zegd dat Julius Caesar uw grote voorbeeld is, maar ik denk dat u zich 
vergist. Ik ben ervan overtuigd dat uw grote voorbeeld Brutus is. 
 
Als ik de versies van het regeerakkoord naast elkaar leg, vind ik het 
heel opmerkelijk te zien dat in laatste instantie nog dingen geschrapt 
en dingen toegevoegd zijn. Opmerkelijk geschrapt, in de laatste uren 
nog, zijn een eigen rechtbank en een volwaardig parket voor Halle-
Vilvoorde, een van de zeer weinige concrete communautaire, institu-
tionele punten die in het ontwerpregeerakkoord stonden. Helaas heb-
ben cd&v en N-VA die eis laten vallen om gewoon hetzelfde te hebben 
– niet meer – dan in de rest van Vlaanderen.  
 
Toegevoegd, in laatste instantie, "zonder de steun van extremistische 
stemmen" als u op zoek gaat naar een tweederdemeerderheid voor 
een eventuele institutionele hervorming, waarvan u in uw regeerak-
koord niet zegt welke richting die uitgaat. Niet dat ik mij aangesproken 
voel bij extremistische stemmen, verre van. Ik vraag u daarom over wie 
het gaat. Misschien moet u dat eens verduidelijken, zeker ten aanzien 
van uw N-VA-achterban, waarvan alle bevragingen uitwijzen dat een 
meerderheid ervan met ons wil samenwerken. Daarom lijkt het mij nut-
tig om te weten wie u bedoelt. U kondigt een staatshervorming aan 
voor de volgende legislatuur, hoewel artikel 195 van de Grondwet nu 
al voor herziening vatbaar is verklaard. U zegt niet welke richting die 
staatshervorming moet uitgaan, dat ligt niet vast in het regeerakkoord. 
U hebt nog niet eens naar een tweederdemeerderheid gezocht. Wat u 
wel al doet, is op voorhand een heel aantal stemmen uitsluiten, met als 
resultaat dat nu al vaststaat dat die tweederdemeerderheid haast on-
mogelijk wordt gehaald. 
 
 
De eerste tweet na het sluiten van de eerste versie van het regeerak-
koord op vrijdag kwam van minister Francken en vond ik heel veelzeg-
gend: "We gaan dit land terug weerbaar maken op alle vlakken." België 
weerbaar maken, maar wat bedreigt de Vlaamse welvaart? Als men 
jaarlijks de Vlaamse centen en miljarden afroomt, dan is dat toch niet 
de schuld van buitenaf? Dan is dat de schuld van België zelf. Als de 
democratie bedreigd wordt, komt dat door het Belgische systeem. Als 
de taalwetten niet gerespecteerd worden, dan is dat de schuld van Bel-
gië. U zegt "op alle vlakken", maar er is geen enkel beleidsdomein in 
dit land dat niet de negatieve gevolgen ondervindt van dat Belgische 
systeem. Vlaams-nationalisten moeten Vlaanderen weerbaar maken 
tegen België en niet België proberen te redden ten koste van de Vla-
ming. U bent 20 jaar geleden met miljarden aan nepgeld naar Strépy 
gereden, maar vandaag doet u dat met echt geld. 
 
Collega's van de N-VA, vanaf nu zult u van discours moeten verande-
ren. Sommigen hebben dat al gedaan tijdens de regering-Michel, voor 
anderen zal het nog wat wennen zijn. De N-VA heeft de voorbije vijf 
jaar steeds gezegd dat het onmogelijk is om de Vlaamse welvaart te 
redden zonder communautaire hervormingen, maar vanaf nu zult u al-
lemaal moeten zeggen dat u de Vlaamse welvaart hebt gered zonder 
die institutionele hervormingen. Dat zal geen probleem zijn, u kunt dat. 
Ik heb u tien jaar geleden de communautaire omerta zien toepassen, 
de communautaire problemen doodzwijgen, doen alsof ze niet be-
staan, doen alsof u ze nooit belangrijk hebt gevonden. 
 

M. Francken a tweeté vendredi soir 
que le gouvernement referait de la 
Belgique un pays résilient. Or les 
nationalistes flamands ne doivent 
pas tenter de sauver la Belgique au 
détriment des Flamands; ils doi-
vent donner à la Flandre les 
moyens de se défendre contre la 
Belgique! 
 
Les collègues de la N-VA, qui n'ont 
cessé d'affirmer ces cinq dernières 
années que la prospérité flamande 
ne pouvait être sauvée sans ré-
formes communautaires, seront à 
présent dans l'obligation soudaine 
de prétendre le contraire. Ils ont 
pourtant déjà prouvé voici dix ans 
qu'il leur est facile d'observer 
l'omerta communautaire. 
 
Qui souhaite occuper le 16 rue de 
la Loi, doit renier bon nombre de 
ses principes. Monsieur le premier 
ministre, c'est ce que vous avez fait 
de l'article 1er des statuts de votre 
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Ik weet wel dat er veel principes moeten worden ingeslikt om in de 
Wetstraat 16 te geraken. Guy Verhofstadt heeft daar destijds zijn Bur-
germanifesten – figuurlijk – voor verbrand. U hebt net hetzelfde ge-
daan met dit artikel 1 van uw partijstatuten. 
 
(Mevrouw Pas verscheurt een blad papier.) 
 
Ik doe wat u gedaan hebt. Ik vraag om consequent te zijn en om uzelf 
geen Vlaams-nationalist meer te noemen. U bent geen V-partij. Uit al 
uw daden blijkt ontegensprekelijk dat, mocht u het al ooit zijn geweest, 
u dat nu absoluut niet bent. 
 
Als het u menens was met uw communautair programma, dan legt men 
dat op dag één van de onderhandelingen op tafel en niet op dag 222. 
Dat alleen al is veelzeggend. Ik weet wel dat de pers u zal blijven be-
stempelen als Vlaams-nationalisten. Gelet op de foutieve, gratuite en 
beledigende betitelingen die mijn partij van de pers krijgt, moet daar 
geen enkele betekenis of waarde aan gehecht worden.  
 

parti.  
 
(Mme Pas déchire une feuille de 
papier.) 
 
Soyez dès lors cohérent et cessez 
de vous autoproclamer nationaliste 
flamand. 
 

Ik wil afsluiten met nog één verhaal. In 1892 schreef de Engelsman 
William Thomas Stead een verhaal. Hij schreef een verhaal over een 
passagiersschip dat met een ijsberg in aanraking kwam en naar de 
bodem van de zee zonk. Vele mensen verdronken in die roman omdat 
er niet voldoende reddingsboten waren. Het klinkt herkenbaar. Hij 
schreef in zijn boek ook woordelijk de voorspellende zin: "Dit is precies 
wat er kan en ook zal gebeuren wanneer de rederijen blijven doorgaan 
met het laten uitvaren van schepen die een tekort aan reddingsboten 
hebben." Het hoofdpersonage uit dat verhaal komt bovenop de ijsberg 
terecht en wordt opgepikt door een schip waarvan de kapitein Edward 
Smith heette, net zoals de kapitein van de Titanic, identiek dezelfde 
naam, die 20 jaar later zou uitvaren.  
 
Men zou verwachten dat William Thomas Stead, de Engelse Jules 
Verne, wel de laatste geweest zou zijn om aan boord te gaan van de 
Titanic, aan boord van zo'n doodskist. De man hield echter van luxe en 
ging wel aan boord van de Titanic. Hij werd, voor hij verdronk, laatst 
gezien zittend in een pluchen zetel in de bibliotheek van de Titanic. Hij 
vertelde daar enthousiast over het elfgangenmenu van die avond. 
Stead kende en benoemde de problemen. Hij wist dat er rampen kon-
den en zouden gebeuren. Toch ging hij aan boord van die doodskist. 
Collega's, dat doet mij denken aan wat de N-VA vandaag doet.  
 
Collega's van N-VA, u benoemt het probleem, u kent de analyse, u 
weet dat België onbestuurbaar is, maar u gaat toch voor de pluchen 
zetels, voor het elfgangenmenu, voor de aanblik van luxe, bereid om 
in eender welke doodskist te stappen. Collega's van de N-VA, onthoud 
de naam William Thomas Stead. Hij was de eerste N-VA'er in de ge-
schiedenis.  
 
Mijnheer de voorzitter, ik rond af met uw woorden tijdens de bespreking 
van het vivaldiregeerakkoord, want hoe we het ook draaien of keren, 
ook onder De Wever I blijft België onbestuurbaar. U zei toen: "Erken 
dat dit Belgische model uitgeleefd is. Probeer dat lijk niet opnieuw op 
te warmen." Ik zou het niet beter kunnen verwoorden, mijnheer de Ka-
mervoorzitter. Collega's, ik roep u op om hetzelfde te doen en deze 
regering het vertrouwen niet te geven. 
 

Mes collègues de la N-VA me font 
penser à William Thomas Stead, 
qui a embarqué sur le Titanic, alors 
qu'en 1892, il avait écrit un roman 
qui semblait préfigurer le naufrage. 
 
Vous aussi vous dites clairement 
où se situe l’avarie, vous savez que 
la Belgique est sans gouvernail, 
mais malgré cela, vous êtes prêts à 
embarquer à bord de ce cercueil à 
la dérive. 
 
Monsieur le président de la 
Chambre, je terminerai par les pro-
pos que vous avez tenus il y a cinq 
ans durant la discussion sur l'ac-
cord de gouvernement de la Vi-
valdi. À l'époque, vous avez de-
mandé de reconnaître que le mo-
dèle belge avait fait son temps et 
vous avez ajouté qu'il ne fallait pas 
réchauffer ce cadavre.  
 
Je demande aux collègues de ne 
pas donner la confiance à ce gou-
vernement. 
 

De voorzitter: Dank u, mevrouw Pas. De volgende spreker in de algemene bespreking is de heer Ronse. 



 05/02/2025 CRIV 56 PLEN 025 
 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

16 

 

02.04  Axel Ronse (N-VA): Collega’s, ik zal beginnen met u iets heel 

persoonlijks mee te geven. Ongeveer een jaar geleden hadden ikzelf 
en vermoedelijk ook vele generatiegenoten van verschillende politieke 
strekkingen het gevoel dat men via politiek engagement niet meer voor 
echte verandering kon zorgen. Net als velen dacht ik dat er misschien 
andere en betere manieren zijn om stenen in de rivier te verleggen. 
Niet een titel of status zorgt voor een gelukkig leven, maar wel het ge-
voel nuttig werk te hebben verricht, een steen in de rivier te hebben 
verplaatst, iets ten goede te hebben gedaan, wanneer men na een 
lange dag werken ’s nachts in bed kruipt. Vorig jaar miste ik dat gevoel 
wat. Ik denk trouwens dat ik voor heel wat generatiegenoten, collega’s 
en conculega’s in het halfrond spreek. 
 
Door het politiek immobilisme, door de jarenlange stilstand in de poli-
tieke besluitvorming krijgt men het gevoel dat alles is vastgeroest in dit 
gestolde land, waarin niets nog beweegt door het vastgelopen politieke 
model. Waarom zou men in godsnaam nog aan politiek doen? Hoe kan 
men mensen nog motiveren om op een lijst te staan voor gemeente-
raadsverkiezingen en parlementsverkiezingen? Ik ben nochtans in de 
politiek gestapt om een zeer eenvoudige reden. We zijn allemaal op-
gegroeid in een enorm bevoorrechte context en ik wil dat wie na ons 
komt, in een nog bevoorrechtere toekomst kan opgroeien. 
 

02.04  Axel Ronse (N-VA): 

Comme beaucoup, je croyais, il y a 
environ un an, qu'il y avait peut-être 
d'autres manières plus efficaces de 
faire bouger les lignes que de s'en-
gager en politique. L'immobilisme 
politique que nous avons connu 
pendant de longues années 
m'avait donné le sentiment que tout 
était rouillé dans ce pays figé. Nous 
avons tous grandi dans un con-
texte extrêmement privilégié et je 
voudrais que ceux qui nous succé-
deront puissent grandir dans un 
avenir encore plus privilégié.  
 

02.05  Wouter Vermeersch (VB): Mijnheer Ronse, ik krijg wat het ge-

voel in de Kortrijkse gemeenteraad te zitten. U sprak over het verleg-
gen van stenen in de rivier. Er was het zogenaamde onwrikbare kader 
van eerste minister De Wever, maar we krijgen hier dit mager A4’tje. 
Beste collega’s die er in het Europees Parlement bij waren, de heer 
Francken schreeuwde toen moord en brand, omdat er in de laatste  
kolom 1 miljard euro voor fraudebestrijding stond. Cumulatief ging het 
om 2,3 miljard. Ik ga voorbij aan de discussie of dat al dan niet cumu-
latief is, maar ik heb nog niets teruggevonden van die miljarden in 2024 
in de kraters van de vivaldiregering en ook het Rekenhof heeft dat mil-
jard toen ook niet teruggevonden. 
 
Vandaag horen we de heer Francken niet. Wat het premierschap en 
enkele ministerposten met een partij toch allemaal kunnen doen! 
 
Wat zien we in de laatste kolom van uw begrotingstabellen? 800 mil-
joen euro aan inkomsten uit de strijd tegen sociale en fiscale fraude, 
net geen miljard. Cumulatief komt dat uit – opnieuw – op 2,3 miljard 
euro. De hervormingen zijn goed voor 8,2 miljard euro en als effect van 
de 80 %-werkzaamheidsgraad noteert u nog eens 8 miljard euro. De 
traditionele sluipposten van een begroting, namelijk fraudebestrijding 
en terugverdieneffecten, komen op dit A4'tje samen op 17 miljard euro. 
U overtreft de vivaldiregering in zeventienvoud.  
 
Mijn vraag aan u is heel eenvoudig.  
 
Vindt uw fractie deze keer de begrotingstabel wel verdedigbaar? Is die 
800 miljoen euro in de laatste kolom en de 2,3 miljard euro voor frau-
debestrijding plots wel realistisch geworden voor de N-VA? Zijn de mil-
jarden aan terugverdieneffecten voor uw fractie plots wel verdedig-
baar? 
 

02.05  Wouter Vermeersch (VB): 

J'ai l'impression de me retrouver en 
plein conseil communal à Courtrai. 
Vous parlez de faire bouger les 
lignes. Le premier ministre avait 
évoqué un cadre solide, mais on ne 
nous distribue qu'une petite feuille 
A4. M. Francken s'était emporté au 
début de la Vivaldi parce qu'il était 
indiqué dans la dernière colonne 
que la lutte contre la fraude rappor-
terait 1 milliard d'euros. Cumulati-
vement, il s'agissait de 2,3 milliards 
d'euros. Je n'ai trouvé aucune 
trace de ces milliards en 2024. La 
Cour des comptes n'a pas non plus 
retrouvé ce milliard d'euros. 
 
Aujourd'hui, nous n'entendons pas 
M. Francken s'exprimer. Force est 
de constater que la fonction de pre-
mier ministre et quelques postes 
de ministre ont un effet déstructu-
rant sur un parti politique. 
 
L'ensemble des postes d'ajuste-
ment traditionnels d'un budget, à 
savoir la lutte contre la fraude et les 
effets retour, qui figurent sur cette 
simple feuille A4, s'élèvent à 
17 milliards d'euros. Vous dépas-
sez la Vivaldi de dix-sept lon-
gueurs. Votre groupe estime-t-il 
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que, cette fois, le tableau budgé-
taire est défendable? Les milliards 
découlant de la lutte contre la 
fraude et des effets retour sont-ils 
soudain défendables pour votre 
groupe? 
 

02.06  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Vermeersch, ik ben allereerst blij 

dat ik u het gevoel geef een beetje in Kortrijk te zijn en thuis te komen. 
Ten tweede ben ik een beetje verbaasd dat mijn heel persoonlijke ont-
boezeming van daarnet u meteen bij de inkomsten uit de strijd tegen 
de sociale en fiscale fraude brengt. Ik zal u nog even op uw honger 
laten, maar ik antwoord wel al op uw laatste vraag. Het is evident dat 
wij achter de tabel staan. Ik zal er straks ook dieper op ingaan en u zult 
alle kansen hebben om minister Van Peteghem, verantwoordelijk voor 
de begroting, daarover fors te ondervragen. 
 

02.06  Axel Ronse (N-VA): Nous 

défendons le tableau. J'y revien-
drai plus en profondeur tout à 
l'heure. Vous pourrez également 
interroger le ministre Van Peteg-
hem à ce sujet. 
 

02.07  Wouter Vermeersch (VB): Mijnheer Ronse, u hebt natuurlijk 

gelijk dat ik mij als Vlaams-nationalist niet thuis voel in dit Belgisch huis, 
maar het onwrikbare kader van eerste minister De Wever blijkt een on-
realistisch A4'tje. Mevrouw Pas zei ook al dat we daarin niet alleen 
staan; zelfs begrotingsexperts maken uw begroting met de grond ge-
lijk. Vanochtend zei de heer Peersman nog dat de tabellen extreem 
optimistisch zijn. Hij zei dat hij nog nooit zoiets extreem had gezien. 
 
Eerste minister De Wever waarschuwde er al voor dat, als men een 
schaap scheert, men moet stoppen, als men op de huid zit. U weet ook 
dat de Waalse en Brusselse schapen zodanig uitgemergeld zijn dat ze 
niet meer te scheren vallen. Bij het Vlaamse schaap zit u al lang onder 
de huid, want de Vlamingen betalen al het overgrote deel van de be-
lastingen in dit land. Ook het vermogen is grotendeels in Vlaanderen 
te vinden. Door uw regering zal de Vlaming bloeden en het Vlaams 
Belang zal zich daar de komende jaren keihard tegen verzetten. 
 

02.07  Wouter Vermeersch (VB): 

Même les experts budgétaires 
éreintent votre budget. M. Peers-
man le qualifie d'extrêmement opti-
miste. Le premier ministre De We-
ver l'a déjà indiqué: quand on tond 
un mouton, il faut arrêter quand on 
arrive à la peau. Les moutons wal-
lons et bruxellois sont si chétifs 
qu’on ne peut plus les tondre. 
 
Mais le mouton flamand, vous 
l’avez déjà tondu jusqu’à l’os. Les 
Flamands paient la majeure partie 
des impôts et possèdent la plus 
grande part du patrimoine. Votre 
gouvernement sera une sangsue 
pour le citoyen flamand. 
 

02.08  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer Vermeersch, ik zal 

niet meteen mijn grote redevoering afsteken, want die komt er over een 
half uur aan, maar ik wil wel even ingaan op een ander thema dat u 
hebt aangehaald, mijnheer Ronse. 
 
Mijnheer Ronse, met uw uitspraak dat wij een bevoorrechte generatie 
zijn, schetst u uw ideologisch wereldbeeld. Dat is het basisidee van de 
N-VA, op basis waarvan u al uw aanvallen zult richten. Dat is evenwel 
niet waar in Vlaanderen en in België. Mensen zien vandaag af. Gepen-
sioneerden hebben in België geen goed leven; ze zijn niet bevoorrecht. 
In België bedraagt de vervangingsratio tegenover het laatste loon 
47 %. Mensen leven in België van kleine pensioentjes. U van de N-VA 
leeft in uw bubbel. U zult de gepensioneerden aanvallen. Bijna 3 mil-
jard euro zult u bij de gepensioneerden halen. U zou zich moeten scha-
men. 
 
Mijnheer Ronse, de lonen zijn geen probleem voor u. Het loon van po-
litici van 6.000 euro is geen probleem. U stelt voor om de lonen te blok-
keren tot 2027. Hoe durft u! In veel bedrijven en veel sectoren zal veel 
winst worden geboekt. Volgend jaar gaat het om 6 miljard euro aan 
aandelen. Maar het is geen probleem om alle lonen te blokkeren. Mijn-
heer Ronse, dit is het probleem met uw wereldbeeld: u denkt vanuit uw 

02.08  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): La N-VA se qualifie de géné-
ration privilégiée, mais en Belgique 
les retraités vivotent parce qu’ils 
ont de très petites pensions. Le 
taux de remplacement par rapport 
au dernier salaire s'élève à 47 %. 
La N-VA vit dans une bulle. Vous 
devriez avoir honte de ponctionner 
les pensionnés à hauteur de 3 mil-
liards d'euros. En outre, vous pro-
posez de bloquer les salaires jus-
qu'en 2027. En revanche, les béné-
fices sur actions représenteront 
6 milliards d'euros l'année pro-
chaine. Le premier ministre a dé-
claré que nous devions perdre des 
kilos. Il peut s'agir d'un choix per-
sonnel, mais le peuple est déjà au 
régime. 
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bubbeltje dat iedereen het goed heeft en dat we allemaal inspanningen 
moeten leveren. 
 
Mijnheer de eerste minister, u verklaarde dat we op dieet moeten gaan, 
kilo's moeten verliezen. Dat kan een persoonlijke optie zijn, maar het 
volk is al op dieet. Het volk zag al af de voorbije jaren. Hoe durft u 
vandaag vragen dat de mensen zo afzien! 
 
Mijnheer Ronse, u noemt zich een jonge politicus. Mijn vraag is heel 
duidelijk: hoe durft u vandaag 3 miljard euro bij de gepensioneerden 
halen? 
 

02.09  Axel Ronse (N-VA): Dat is heel eenvoudig, mijnheer Hede-

bouw. Weet u wat het verschil is tussen ons? U bent de woordvoerder 
van de generatie die op de poef van de volgende generatie wil leven 
en ervoor wil zorgen dat jonge mensen die morgen kapper, arbeider, 
winkelier of bakker willen worden, geen deftige gezondheidszorg meer 
zullen kunnen genieten, geen toegang meer zullen hebben tot deftig 
onderwijs en geen deftige toekomst meer zullen kunnen opbouwen. 
Wij zijn de generatie die vooruitkijkt en die ervoor wil zorgen dat de 
volgende generatie een beter, socialer en meer solidair leven dan het 
onze zal kunnen opbouwen. Wij zijn niet de generatie van de fils à 
papa, die het fortuin dat onze grootouders hebben opgebouwd, vernie-
tigt. Wij zijn de generatie die aan onze zonen en dochters een nog 
mooier fortuin wil doorgeven en dat zult u straks zien. 
 

02.09  Axel Ronse (N-VA): Vous 

êtes le porte-parole de la généra-
tion qui souhaite vivre sur le dos de 
la suivante. Nous sommes la géné-
ration qui regarde vers l'avenir et 
qui souhaite faire en sorte que la 
génération suivante puisse se 
construire une vie encore meil-
leure, plus sociale et plus solidaire 
que la nôtre. Nous ne sommes pas 
la génération des fils à papa qui dé-
truit la fortune que nos grands-pa-
rents ont bâtie. 
 

02.10  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, wij zijn de ge-

neratie die fier is op onze ouders en grootouders die de sociale zeker-
heid hebben uitgebouwd. Dat hebben de Vlaams-nationalisten niet ge-
daan! Wij zijn de generatie die zegt dat vandaag 6 à 8 % van de rijkdom 
niet meer naar de lonen, maar naar het kapitaal gaat. Wij zijn de fiere 
generatie van de werkende klassen in Vlaanderen en België die zegt 
dat wij de rijkdom produceren, terwijl u, de Vlaamse nationalisten, voor 
de superrijken rijdt. Dat is het grote probleem, mijnheer Ronse.  
 

02.10  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Nous sommes la génération 
qui est fière de nos parents et de 
nos grands-parents, qui ont cons-
truit la sécurité sociale, et celle des 
classes laborieuses en Flandre et 
en Belgique, qui produisent la ri-
chesse. Vous défendez les intérêts 
des ultrariches. 
 

02.11  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Mijnheer Ronse, u spreekt 

over de bevoorrechte generatie, maar dat geldt helaas niet voor ieder-
een. We hebben gisteren de budgettaire tabel gekregen. Wat we voor-
dien en ook een aantal dagen geleden niet wisten, is wat er gebeurt 
met de welvaartsgarantie. Keihard wordt daarop gesnoeid. Half januari 
was dat nog 1,8 miljard euro, maar nu is dat met 1 miljard gestegen tot 
2,8 miljard euro. De welvaartsgarantie moet ervoor zorgen dat de uit-
keringen van mensen die het moeilijk hebben en van een uitkering le-
ven, ook nog een beetje kunnen stijgen met de welvaart. Waarschijnlijk 
is dat pasmunt geweest voor het behoud van de index. Ik kan me al 
voorstellen hoe het die laatste nacht is gegaan: een toegeving aan de 
socialisten – we raken niet aan de index – maar we zullen wel serieus 
doorpakken op de welvaartsgarantie. Dat is nooit gezien en heeft een 
impact op de armoede. In de vorige regering hebben de groenen en 
alle vivaldipartijen ervoor gezorgd dat de armoede gedaald is met 25 % 
op 4 tot 5 jaar tijd. Dat was een prestatie van de hele ploeg. Hoe zult u 
ervoor zorgen dat de armoede zal dalen? De armoede zal immers stij-
gen, terwijl die aan het dalen was. Hoe zult u dat oplossen? 
 

02.11  Stefaan Van Hecke (Ecolo-

Groen): Dans cette génération, tout 
le monde n'est malheureusement 
pas privilégié. On constate dans le 
tableau budgétaire que des coupes 
sèches seront opérées dans la ga-
rantie bien-être pour les alloca-
tions. À la mi-janvier 2025, il était 
question de 1,8 milliard d'euros, 
mais ce montant est passé à 
2,8 milliards d'euros. Cette mesure 
a probablement servi de monnaie 
d'échange pour conserver l'indexa-
tion. La réduction de la garantie 
bien-être aura une incidence néga-
tive sur la pauvreté, qui avait 
baissé de 25 % sous la Vivaldi.  
 
Comment réduirez-vous la pau-
vreté? 
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02.12  Axel Ronse (N-VA): Dat komt u in het volgende half uur te we-

ten, indien u mij laat uitspreken. Ik was nog maar net begonnen met 
een persoonlijke ontboezeming en het gaat hier al over sociale en fis-
cale fraude en de welvaartsenveloppe. Laat mij even op gang komen. 
 

02.12  Axel Ronse (N-VA): Vous 

le saurez dans une demi-heure, si 
vous me laissez m'exprimer. 
 

02.13  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Mijnheer de voorzitter, ik 

behoud het recht om daar straks nader op in te gaan. Het is duidelijk 
dat de N-VA zeer fier is op de afbouw van de sociale verworvenheden.  
 

02.13  Stefaan Van Hecke (Ecolo-

Groen): La N-VA est manifeste-
ment très fière de casser les acquis 
sociaux. 
 

02.14  Axel Ronse (N-VA): Ons hoger doel is er toch voor te zorgen 

dat wie na ons komt, toegang heeft tot een goede gezondheidszorg, 
tot betaalbaar onderwijs. Onze voorouders hebben ons een fantastisch 
cultureel patrimonium bezorgd. Generaties die ons zijn voorafgegaan, 
hebben keihard gewerkt als verpleegkundige, als leerkracht, als onder-
nemer, vanuit gelijk welke hoedanigheid. Wij allemaal plukken de 
vruchten van hun harde werken. Tegelijkertijd heb ik het gevoel dat wij 
de generatie dreigen te zijn die de opgebouwde welvaart opsoupeert, 
de generaties fils à papa die er in ijltempo doorjagen wat de ouders en 
grootouders opbouwden. De voorbije decennia werd elke grote poli-
tieke uitdaging doorgeschoven naar de volgende generaties. Dat is 
crazy!   
 
Herinner u in het Parlement twee vriendinnen, Caroline en Virginie. Wie 
kent hen nog? Toen ze samen met pensioen gingen, stonden ze in de 
krant. De ene had amper gewerkt. Heel haar carrière bestond uit ge-
lijkgestelde periodes en ze had een hoger pensioen dan de andere die 
heel haar leven had gewerkt.  
 
Vorige week hebben we het nog gehad over meer dan 12.000 mensen 
die jarenlang ziek zijn en permanent in het buitenland wonen. 7.000 
mensen daarvan zijn al meer dan vier jaar lang ziek. In absolute cijfers 
zitten wij bijna aan het aantal langdurig zieken van Duitsland. Leeflo-
nen worden, bijvoorbeeld in Anderlecht, massaal uitgekeerd, zonder 
enige vorm van controle, laat staan van verwachting dat men de taal 
aanleert of dat men heeft bijgedragen. 
 
Ik woon naast Henegouwen, vlak bij Moeskroen. Daar heerst massale 
jeugdwerkloosheid, terwijl we in mijn provincie West-Vlaanderen, in 
Zuid-West-Vlaanderen, de regio Kortrijk, met een acuut tekort zitten 
aan kortgeschoolde mensen. De werkgeversorganisaties smeken zelfs 
om mensen van buiten de Europese Unie aan te trekken voor die jobs. 
Wie begrijpt dat nog, collega's? 
 

02.14  Axel Ronse (N-VA): Nous 

voulons faire en sorte que ceux qui 
nous succéderont aient accès à 
des soins de santé de qualité et à 
un enseignement abordable. Les 
générations qui nous ont précédés 
ont travaillé dur. Nous récoltons 
tous le fruit de leurs efforts, mais 
ces dernières décennies, tous les 
grands défis politiques ont été refi-
lés aux générations futures.  
 
Je rappelle les cas de Caroline et 
de Virginie, qui ont pris leur retraite 
ensemble. La première n'a quasi 
pas travaillé. Sa carrière a consisté 
en une succession de périodes as-
similées, mais elle a bénéficié 
d'une pension plus élevée que la 
seconde qui a travaillé toute sa vie. 
En chiffres absolus, la Belgique 
compte quasiment le même 
nombre de malades de longue du-
rée que l'Allemagne. À Anderlecht, 
des revenus d'intégration sont ver-
sés en masse, sans aucune forme 
de contrôle ni aucune condition. Le 
Hainaut connaît un chômage mas-
sif des jeunes, tandis que la région 
de Courtrai souffre d'une grave pé-
nurie de travailleurs peu qualifiés. 
Les organisations d'employeurs 
implorent même le recrutement de 
personnes venant de l'extérieur de 
l'Union européenne afin de pour-
voir ces postes. Comprenne qui 
peut? 
 

02.15  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, u verwijst naar 

een aantal casussen waarvan we allemaal weten dat het relatief be-
perkte casussen zijn. In uw eigen begrotingstabellen lees ik welke de 
grote besparingen zijn die N-VA zal doorvoeren op de pensioenen, met 
als zogenaamd doel de bescherming van het pensioen voor de jonge-
ren. 
 
Een eerste grote besparing, te lezen in uw eigen begrotingstabellen, 
noemt u de harmonisering van loopbaanvoorwaarden voor vervroegd 
pensioen. Dat houdt in dat een op twee mensen een jaar langer zal 

02.15  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

Vous vous référez à un nombre 
très limité de cas. La N-VA veut 
faire des coupes sombres dans les 
pensions, soi-disant pour protéger 
les pensions des jeunes. L'harmo-
nisation des conditions de carrière 
pour la retraite anticipée aura 
comme conséquence qu'une per-
sonne sur deux devra travailler un 
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moeten werken, aangezien de loopbaan anders berekend wordt. Dat 
moet een half miljard euro opbrengen. Dat heeft niets te maken met 
werklozen of zieken, dat betreft allemaal werkende mensen. 
 
Een tweede maatregel noemt u actuariële neutraliteit. Een zorgkundige 
die bijvoorbeeld op 20 jaar is beginnen te werken en die op 63 jaar 
stopt met werken en met pensioen gaat omdat ze na 43 werkjaren 'op-
gewerkt' is, zou 20 % van haar pensioen verliezen als ze tien jaar half-
tijds gewerkt heeft. Dat komt doordat die deeltijdse tewerkstelling, bij-
voorbeeld een periode twee vijfde gewerkt hebben, niet meer in aan-
merking komt voor het pensioen. 
 
Een derde maatregel uit uw eigen begrotingstabellen is de afschaffing 
van de bepaling 'zware beroepen' in de publieke sector en in de private 
sector. Aan mensen in sectoren zoals de bouw, de handel of het 
transport, die heel hun leven keihard werken en voelen dat ze op bij-
voorbeeld 62 jaar 'opgewerkt' zijn, zegt u dat zij geen recht hebben op 
een pensioen. 
 
Mijnheer Ronse, mijn vraag is in welke zin u dat de beloning van wer-
ken noemt. U zegt dat werken beloond wordt, maar dat is helemaal niet 
het geval. U zorgt er net voor dat hardwerkende mensen een pak van 
hun pensioenrechten verliezen. U spreekt over een aantal mensen die 
niet representatief zijn voor de meerderheid van de werkende mensen 
in ons land. 
 

an de plus parce que la carrière est 
calculée différemment. À la suite 
de la neutralité actuarielle, une 
aide-soignante qui a commencé à 
travailler à l'âge de 20 ans et qui 
s'arrête à l'âge de 63 ans perdra 
20 % de sa pension si elle a tra-
vaillé à mi-temps pendant 10 ans. 
De par la suppression des métiers 
pénibles dans les secteurs public 
et privé, les personnes qui ont tra-
vaillé très dur pendant toute leur 
vie et qui veulent donc prendre leur 
retraite un peu plus tôt sont pénali-
sées. C'est ainsi que vous comptez 
récompenser le travail? 
 

De voorzitter: Mijnheer De Witte, u staat gecatalogeerd als de heer Boukili omdat u op zijn plaats zit. Gaat 
het om een definitieve plaatswijziging? U moet weten dat de stoel spreekt, niet de mens. 
 

02.16  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer De Witte, ik vond dat u goed be-

gonnen was. De voorbije week zag ik de PVDA iedere keer rondtoete-
ren dat de mensen zullen minder pensioen zouden krijgen. Maar u be-
gon eigenlijk met een goede zin. U zei dat mensen hetzelfde pensioen 
zullen behouden, maar dat ze iets langer zullen moeten werken. We 
beginnen er te komen. Het fake news begint weg te gaan. 
 
Daarna bent u evenwel volledig into the fake news stories gegaan. We 
zullen die straks allemaal weerleggen, maar ik wil u al één iets meege-
ven over zware beroepen. Weet u wat we doen? We maken het  
mogelijk voor mensen die 42 jaar gewerkt hebben op hun zestigste met 
pensioen te gaan. Eindelijk! 
 
Met die hardvochtige, asociale, foute, zware N-VA in de regering zor-
gen wij er eindelijk voor dat iemand die sinds zijn achttiende keihard 
aan het 'travakken' is, met pensioen kan gaan op zijn zestigste. Het is 
die mens gegund. Erken dat toch, alstublieft. 
 

02.16  Axel Ronse (N-VA): Vous 

avez bien commencé en affirmant 
que les pensions seraient inchan-
gées, mais qu'il faudra travailler un 
peu plus longtemps. Vous avez en-
suite tenu toute une série de pro-
pos que nous réfuterons tout à 
l'heure. En ce qui concerne les mé-
tiers pénibles, nous permettons en-
fin aux personnes qui ont travaillé 
dur pendant 42 ans de prendre leur 
retraite dès 60 ans. Veuillez au 
moins le reconnaître.  

02.17 Minister Frank Vandenbroucke: Mijnheer de voorzitter, men 

heeft hier verwezen naar het huis van de sociale zekerheid, maar als 
men echt van een huis houdt, moet men dat ook onderhouden en op 
tijd verbouwen. Men moet er ook voor zorgen dat het dak stevig is. Dat 
is wat we doen, omdat we van het huis houden. We willen het ook beter 
maken. 
 
Het voorbeeld van de zorgkundige is interessant. De zorgkundige die 
op zijn twintigste begonnen is en die een leven lang hard gewerkt heeft, 
moet vandaag inderdaad wachten tot zijn drieënzestigste. Die zal nu 

02.17  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Si nous tenons réellement à 
l'édifice de la sécurité sociale, nous 
devons l'entretenir, le rénover et 
l'améliorer en temps opportun. 
L'aide-soignante qui a commencé 
à travailler à l'âge de 20 ans pourra 
désormais prendre sa retraite à 
62 ans. Par ailleurs, le malus n'est 
pas illogique: une personne qui 



CRIV 56 PLEN 025 05/02/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

21 

op zijn tweeënzestigste met pensioen kunnen gaan. U zou de zorgkun-
digen dus moeten zeggen dat ze een jaar eerder met pensioen kunnen 
gaan. Zonder malus.  
 
Die malus is niet onlogisch. Het is niet onlogisch te zeggen dat mensen 
die vroeger vertrekken en die daardoor waarschijnlijk wat langer kun-
nen genieten van hun pensioen, misschien wel wat minder pensioen 
hebben op jaarbasis, maar dat ze er wel langer van zullen genieten. 
Die malus zal er niet zijn voor mensen die hun leven lang gewerkt heb-
ben. Laten we de dingen zeggen zoals ze zijn. Onze boodschap aan 
de zorgkundige die op zijn twintigste begonnen is en die een leven lang 
hard, grotendeels voltijds gewerkt heeft, is dat hij een jaar eerder met 
pensioen kan en dat zonder malus. Daar hoeft hij zich niks van aan te 
trekken. Ondertussen zorgen we ervoor dat zijn kinderen en kleinkin-
deren ook een fatsoenlijk pensioen hebben. Dat is de inzet. 
 

cesse de travailler plus tôt, perce-
vra certes une pension inférieure 
sur une base annuelle, mais elle en 
bénéficiera plus longtemps. Le ma-
lus ne s'applique pas aux per-
sonnes qui ont travaillé toute leur 
vie. Et dans le même temps, nous 
veillons à ce que vos enfants et vos 
petits-enfants puissent aussi profi-
ter d'une pension décente.  

De voorzitter: Mijnheer De Witte, u krijgt één minuut spreektijd. 
 

02.18  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer de voorzitter, ik heb recht 

op twee minuten spreektijd. 
 

 

De voorzitter: We volgen de afspraken. Het is evident dat de regering het recht heeft te repliceren. Indien u 
de regering wil aanmoedigen om het woord te nemen, moet u op die manier doorgaan. Ik stel voor om dat 
niet te doen. 
 

02.19  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, mijnheer Vanden-

broucke, ten eerste, wie kan op zestig jaar 42 gewerkte jaren voorleg-
gen met 234 gewerkte dagen per jaar? Eén procent van de vrouwen 
voldoet aan die voorwaarde volgens de cijfers van de Pensioendienst. 
Negenennegentig procent van de vrouwen voldoet daar niet aan. Wil 
dat zeggen dat zij niet hard werken? Neen, natuurlijk werken zij hard. 
Zij doen immers veel huishoudelijk werk thuis. Zij zorgen voor kinderen; 
zij zorgen voor hoogbejaarde ouders. Dat is ook werk, mijnheer Van-
denbroucke. Zij worden gestraft door het voorgestelde systeem. 
 
Ten tweede, collega’s, het zijn niet mijn cijfers maar de cijfers van de 
Federale Pensioendienst, van Sigedis en van de huidige minister van 
Pensioenen. Minstens een op drie zal worden getroffen door de pensi-
oenmalus, omdat jullie een voorwaarde invoeren van minstens 156 ge-
werkte dagen. Iemand die halftijds werkt en één dag ziek is, is een heel 
jaar kwijt. Hij of zij heeft geen 156 gewerkte dagen. Dus is het probleem 
(…) 
 

02.19  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

Qui peut se prévaloir à 60 ans 
d’une carrière de 42 années comp-
tant chacune 234 jours de travail? 
Selon les chiffres du Service des 
Pensions, seul un pour cent des 
femmes remplissent cette condi-
tion, alors que les autres travaillent 
également dur en effectuant des 
tâches ménagères ou en s'occu-
pant d'enfants ou de personnes 
âgées. Ces femmes seront pénali-
sées par le système proposé. Tou-
jours selon des chiffres officiels, au 
moins une personne sur trois sera 
touchée par le malus de pension 
en raison de la condition des 156 
jours minimum de prestations de 
travail effectives. En effet, une per-
sonne travaillant à mi-temps et qui 
est malade un seul jour, perdra une 
année entière. 
 

02.20 Minister Jan Jambon: Het wordt heel moeilijk om in het debat 

de inflatie aan leugens en onwaarheden die uit die hoek komen (wijst 
naar de PVDA-PTB-fractie) stuk voor stuk te ontkrachten. Dat wordt 
een hele uitdaging. 
 
U hebt het over mensen die ziek zijn. U moet kijken naar wat wij schrij-
ven over gelijkgestelde periodes. Het klopt dat werkloosheid daarin niet 
meer mee telt. We willen mensen die werken belonen. Echter, voor 
mensen die zorgen voor hun kinderen of ouders blijven die gelijkge-
stelde periodes aangehouden. U weet dat, want u kunt lezen! Lees het 

02.20  Jan Jambon, ministre: 

Dans ce débat, il y a encore fort à 
faire pour infirmer l'inflation de con-
trevérités proférées par le groupe 
dont fait partie M. De Witte. En ef-
fet, pour les périodes assimilées, le 
chômage n'est plus comptabilisé, 
mais cela vaut pour les personnes 
qui s'occupent de leurs enfants ou 
de leurs parents. Vous le savez, 
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regeerakkoord!  
 
Hetzelfde geldt voor wat u zegt over de malus. Men moet 35 jaar ge-
werkt hebben, 156 dagen per jaar. Dan hoeft men niet te vrezen voor 
de malus. Dat staat letterlijk zo in het regeerakkoord. Stop met leugens 
te vertellen. Laten we de mensen correct informeren. 
 

car c'est ce que prévoit l'accord de 
gouvernement. Et si l'on a travaillé 
35 ans et 156 jours par an, il ne 
faut pas craindre le malus.  

De voorzitter: De heer De Witte werd aangesproken. Hij krijgt dus een repliek. 
 

02.21  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Jambon, ik lees het re-

geerakkoord. In het regeerakkoord staat: flexibele pensioenleeftijd met 
een actuarieel neutrale correctie. Wat staat daar? Wie niet voldoet aan 
35 loopbaanjaren van 156 dagen met effectieve arbeidsprestaties en 
minstens 7.020 gewerkte dagen – dat betekent 45 jaar met 156 dagen 
effectieve arbeidsprestaties – zal een pensioenmalus krijgen. Als men 
niet aan die 156 gewerkte dagen geraakt, wat dan? Een zorgkundige 
die 43 jaar werkt, waarvan 10 jaar halftijds om haar kinderen of hoog-
bejaarde ouders te verzorgen, komt niet aan die 156 dagen. Zij krijgt 
die pensioenmalus. Dat is wat de pensioendienst zegt. Een op de drie 
werknemers wordt getroffen door die voorwaarde. 
 
Tenzij u zegt, mijnheer Jambon, dat u die regels zult herzien en er nog 
een paragraaf aan zult toevoegen die nu niet in het regeerakkoord 
staat, zal minstens een op de drie hardwerkende mensen door die 
maatregel worden getroffen. 
 

02.21  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

L'accord de gouvernement prévoit 
que quiconque ne satisfait pas à la 
condition des 35 années de car-
rière de 156 jours de prestations de 
travail effectives et d'au moins 
7 020 jours de travail, soit 45 ans 
incluant 156 prestations de travail 
effectives, se verra attribuer un ma-
lus de pension. Le Service fédéral 
des Pensions affirme que, dans les 
faits, au moins une personne sur 
trois sera ainsi concernée par cette 
mesure. À moins que vous ne 
soyez disposé à revoir cette règle. 
 

De voorzitter: Uw tijd is ruim verstreken, mijnheer De Witte. Ik geef nog het woord aan de heer Jambon. 
Ook de heer Aouasti heeft het woord gevraagd. Dan is er opnieuw een minuut. Ik wil wel nog zeggen dat de 
vragen worden gesteld aan wie hier op het spreekgestoelte staat. 
 

02.22  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): (…) 

 

 

De voorzitter: Mijnheer Hedebouw, ik heb net gezegd dat uw fractiegenoot de kans krijgt om daarop te 
repliceren. Ik ben blij dat u zo goed luistert. 
 

02.23 Minister Jan Jambon: Mijnheer de voorzitter, ik kan aan de heer 

Ronse zeggen wat hij moet antwoorden. 
 
Ik neem u dat niet kwalijk. De gelijkgestelde periodes die we nog er-
kennen, zijn effectief gewerkte dagen. We zullen niet meer alle gelijk-
gestelde periodes over dezelfde kam scheren. Daarin hebt u gelijk, 
maar de voorbeelden die u geeft, zoals ziektedagen of verlof voor man-
telzorg, tellen voor ons als gewerkte dagen, dus gelijkgestelde dagen. 
 
Een pensioen dat in overeenstemming wordt gebracht met de arbeids-
prestaties, dat is toch gewoon gezond verstand? Alleen maar op die 
manier zullen we dat prachtige pensioensysteem in stand kunnen hou-
den. Door dat te ondergraven met valse periodes en door mensen die 
niet werken en dus geen bijdrage leveren aan het pensioen later een 
pensioen uit te keren, zullen we het pensioensysteem onderuithalen. 
Wie zal daarvan het slachtoffer zijn? Onze kinderen en kleinkinderen 
die werken. Dat willen we vermijden. 
 

02.23  Jan Jambon, ministre: Les 

périodes assimilées que nous con-
tinuerons à reconnaître sont les 
jours de travail effectifs. Mais les 
jours de maladie ou les congés 
pour aidant proche comptent pour 
nous comme des jours travaillés et 
par conséquent comme des jours 
assimilés. Il est tout de même lo-
gique d'aligner la pension sur les 
prestations de travail? Sinon, nous 
saperons le régime de pension, ce 
qui se fera aux dépens de nos en-
fants et petits-enfants qui travail-
lent. Voilà ce que nous voulons évi-
ter. 
 

De voorzitter: Mijnheer De Witte, ik verzoek u om u voor uw slotrepliek aan een minuut te houden. 
 

02.24  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Jambon, kunt u mij de 

paragraaf tonen waarin staat dat ziektedagen en zorgverlof gelijkge-
steld zullen zijn voor de pensioenmalus? Er is geen enkele paragraaf 

02.24  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

Pouvez-vous me montrer le para-
graphe où les jours de maladie et 
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in het regeerakkoord die dat zegt. Er is een paragraaf over verminde-
ring van gelijkgestelde periodes, waarin staat dat u voor die gelijkge-
stelde periodes pensioen zult afnemen. 
 
Als ik kijk naar de filosofie van het regeerakkoord, dan redden we niets 
voor onze kinderen. Wat u doet, is het wettelijk pensioen afbreken, niet 
alleen dat van de ambtenaren, dat u herleidt naar dat van de werkne-
mers, maar ook van de werknemers. Het pensioen van werknemers 
bedraagt in België gemiddeld 1.476 euro, wat gemiddeld 415 euro min-
der is dan in onze buurlanden. Door vier maatregelen, waaronder de 
malus en de vermindering van gelijkgestelde periodes, zult u dat pen-
sioen verder afbouwen. 
 
Hetzelfde voor de ambtenaren (…) 
 

les congés de soins seront assimi-
lés pour le calcul du malus pen-
sion, car je n'en vois aucune trace 
dans l'accord de coalition. À en 
croire la philosophie de l'accord de 
coalition, nous ne sauverons rien 
pour nos enfants, mais nous mine-
rons la pension légale des fonction-
naires et des travailleurs, dont la 
pension moyenne est déjà bien in-
férieure à celle de nos pays voi-
sins. 
 

De voorzitter: Iets zegt mij dat we het straks bij de thematische debatten nog over de pensioenen zullen 
hebben. 
 

02.25  Khalil Aouasti (PS): Monsieur Ronse, monsieur le ministre, 

vous vous exprimez sur les périodes et les malus. Nous avons été 
nombreux à nous émouvoir ces dernières semaines et ces derniers 
mois. Nous voulons dire avec force que nous sommes heureux de ne 
pas prendre en considération les périodes de cotisation. Dans votre 
projet de loi pension seront frappés les travailleurs de Lunch Garden, 
les travailleurs d’Audi, les travailleurs de ces 49 licenciements collectifs 
qui sont déjà prévus par SD Worx et ces dizaines de milliers de travail-
leurs qui n’ont pas fait le choix de ne pas avoir de périodes ni de travail, 
ni de périodes assimilées. 
 
Vous allez leur dire que le capital les frappe et qu’ils perdent leur em-
ploi. Mais en plus, parce qu’il n’arriveront pas à atteindre les années 
de cotisation que vous avez désormais fixées, il leur sera attribué un 
malus à la pension. Monsieur Ronse, monsieur le ministre, que leur 
répondez-vous? 
 

02.25  Khalil Aouasti (PS): Met 

uw plannen zult u de vele werkne-
mers treffen die collectief ontsla-
gen worden en hen die geen ge-
werkte of gelijkgestelde periodes 
hebben opgebouwd. Vermits zij on-
voldoende jaren bijgedragen zullen 
hebben, zullen zij een pensioen-
malus krijgen. Welke boodschap 
hebt u voor hen? 
 

02.26  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Aouasti, het verschil tussen u en 

mij is dat u ervan uitgaat dat we in een samenleving leven waar iemand 
die zijn job verliest, meteen in een uitkeringsstelsel moet worden ge-
stoken en vooral met rust moet worden gelaten. Wij leven ondertussen 
wel in een wereld met full employment, waar werkgevers en ook werk-
nemers op hun tandvlees zitten, mensen nodig hebben, work force no-
dig hebben. Wij schrijven oudere werknemers inderdaad niet af. Zeker 
als het over ouderen gaat, zien wij heel veel potentieel in die mensen 
hun talent. Dat is het verschil tussen u en mij.  
 

02.26  Axel Ronse (N-VA): Vous 

partez du principe que les per-
sonnes qui perdent leur emploi doi-
vent immédiatement se retrouver 
dans un régime d'allocations et ne 
doivent pas être inquiétées, tandis 
que les employeurs sont désespé-
rément à la recherche de person-
nel. Nous n'écartons pas les tra-
vailleurs âgés, mais reconnaissons 
leur potentiel. 
 

02.27  Khalil Aouasti (PS): Je note que ni M. Ronse ni M. le ministre 

n'ont répondu. Il y a un silence, sans applaudissements sur le banc des 
Engagés et des autres. Je comprends le malaise présent. En effet, 
lorsqu'on négocie un accord de gouvernement, on doit faire attention 
à toutes et tous, y compris celles et ceux qui, comme vous le dites, 
n'ont pas choisi leur situation. En effet, le travail, qui est quelque chose 
qui est promu ici, n'est pas seulement une question de responsabilité 
individuelle; c'est une question étatique, puisqu'il incombe à l'État de 
prendre en charge celles et ceux qui se trouvent dans le besoin et qui 
ont besoin de travailler. Par votre inaction coupable et votre refus de 
voter les textes qui vous avaient été présentés ici, ces personnes ont 

02.27  Khalil Aouasti (PS): Er 

hangt duidelijk een gevoel van on-
behagen in de lucht, met name bij 
Les Engagés. Wie onderhandelt 
over een regeerakkoord moet met 
iedereen rekening houden, ook 
met degenen die ongewild in een 
bepaalde situatie beland zijn. Wer-
ken is niet louter een kwestie van 
individuele verantwoordelijkheid. 
Het komt de overheid toe om zich 
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été licenciées par le grand capital. De plus, elles vont perdre un droit 
légitime à la pension, alors qu'elles n'ont pas choisi la situation dans 
laquelle elles vont se trouver.  
 

te ontfermen over behoeftigen die 
niet aan de slag kunnen. Door uw 
maatregelen verliezen die mensen 
bovendien hun legitieme recht op 
een pensioen. 
 

02.28  Axel Ronse (N-VA): Ik hoop mijn punt te kunnen maken en niet 

tot mijn pensioenleeftijd hier vooraan te moeten staan. 
 

 

De voorzitter: Collega Ronse, de kans wordt alsmaar groter dat uw woorden bewaarheid worden. Collega’s 
Maouane en Van Lommel wensen immers te reageren. 
 

02.29  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): Monsieur le président, mon-

sieur Ronse, j'ai demandé la parole tout à l'heure, quand vous évoquiez 
"les fils à papa". Cela m'a touchée. C'était avant que le gouvernement 
vienne à votre rescousse.  
 
En fait, vous avez évoqué les fils à papa, mais ce sont surtout vos po-
litiques qui les protègent. Hier, le premier évoquait le déficit de la Bel-
gique en disant que ce serait le plus important du monde occidental. 
Pourtant, les chiffres sont clairs. En Belgique, le déficit est de 4,4 %. 
En France, avec les félicitations de Marion Maréchal-Le Pen, il est de 
5,5 %. En Italie, avec les félicitations de Giorgia Meloni, il est de 7,4 %. 
En Pologne, avec les félicitations de Viktor Orbán, il s'élève à 5,1 %. 
 
Vous jouez avec la peur pour imposer votre vrai projet, qui est de dé-
manteler la Belgique en s'attaquant à ce qui fait sa force, à savoir son 
modèle social, ses services publics.  
 
Plutôt que de faire des cadeaux aux multinationales, plutôt que de me-
ner une politique d’austérité qui aura des effets catastrophiques, il fal-
lait puiser l'argent auprès de ceux qui ont les épaules les plus larges, 
chez les fils à papa d'ailleurs, chez les rentiers. Ainsi, imposer le patri-
moine rapporterait quatre milliards. Taxer les revenus du capital 
comme ceux du travail rapporterait six milliards. C'est ce qui permet-
trait de réduire réellement le déficit, puisque c'est ce point qui semble 
important pour vous. 
 
Ma question est donc simple: comment comptez-vous préserver la 
prospérité, non pas des fils à papa et des rentiers, mais des enfants 
d'ouvriers et d'ouvrières, des travailleurs et des travailleuses?  
 

02.29  Rajae Maouane (Ecolo-

Groen): De fils à papa over wie u 
het hebt worden vooral ontzien 
door uw beleid! Ons tekort van 
4,4 % is niet het grootste tekort van 
heel Europa, in tegenstelling tot 
wat u beweert. Uw werkelijke opzet 
is de ontmanteling van België, wat 
u wil bereiken door zijn sociaal mo-
del en overheidsdiensten aan te 
vallen. 
 
In plaats van cadeaus uit te delen 
aan de multinationals, in plaats van 
een bezuinigingsbeleid te voeren, 
moet u het geld bij de sterkste 
schouders zoeken. Een belasting 
op vermogens zou 4 miljard euro 
opbrengen. Inkomsten uit kapitaal 
op dezelfde manier belasten als in-
komsten uit arbeid zou 6 miljard 
euro opbrengen. Het zijn zulke 
maatregelen die het tekort daad-
werkelijk terugdringen. 
 
Hoe denkt u de welvaart van de 
werkende mensen veilig te stellen? 
 

02.30  Axel Ronse (N-VA): Er is een bijzonder eenvoudig antwoord 

op die vraag: Vivaldiland is passé. In Vivaldiland werd wie inactief 
werd, beloond. Om welvaart te creëren, moeten we wie wil werken be-
lonen. We moeten ervoor zorgen dat mensen met een laag loon netto 
meer overhouden. We gaan richting 500 euro netto meer en dat is on-
gezien in dit land. Mevrouw Maouane, er moeten meer mensen de taart 
bakken. Zo eenvoudig is het en zo zullen we de welvaart opbouwen. 
 

02.30  Axel Ronse (N-VA): Au 

pays de la Vivaldi, l'inactivité était 
récompensée. Pour créer de la 
prospérité, nous récompensons 
ceux qui veulent travailler et nous 
faisons en sorte que les bas sa-
laires perçoivent un salaire net plus 
élevé. Nous évoluerons vers un dif-
férentiel de 500 euros net, c'est du 
jamais vu dans notre pays. Une 
augmentation du taux de l'emploi 
se traduira par une plus grande 
prospérité. 
 

02.31  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): La logique est de récompenser 

davantage les gens qui travaillent, mais avec vos recettes, avec vos 

02.31  Rajae Maouane (Ecolo-

Groen): De werkende mens wordt 
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façons de faire, vous ne récompensez pas les gens qui travaillent. 
Vous faites des cadeaux aux plus riches, vous protégez les fils à papa, 
vous protégez les rentiers et vous les servez. Ceux qui raquent, ceux 
qui galèrent, ce sont les travailleurs et les travailleuses, les infirmiers 
et les infirmières, les enseignants et les enseignantes. Ce ne sont pas 
les fils à papa ni les rentiers. 
 

niet beloond met uw maatregelen. 
U geeft cadeaus aan de rijksten en 
de renteniers. Degenen die ploete-
ren en het gelag betalen, zijn de 
werknemers, de verpleegkundigen 
en de leerkrachten. 
 

02.32  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer Ronse, ik hoor u graag 

zeggen dat de werkgevers momenteel op hun tandvlees zitten. We 
stellen vast dat in heel wat sectoren – denk aan de chemie en de maak-
industrie die aan het verdwijnen is – het aantal jobs worden afgebouwd. 
Die ondernemers gaan heel vaak gebukt onder de hoge elektriciteit- 
en gasprijzen, zeker als men die prijzen vergelijkt met elders in de we-
reld.  
 
Geert Noels, de econoom, deed afgelopen week een belangrijke uit-
spraak. Hij zei dat grote economische hervormingen uitblijven en dat 
er veel meer nodig zal zijn om de concurrentiekracht te verbeteren. In 
uw regeerakkoord wordt er wel een aantal keer naar verwezen, met 
kleine maatregelen, maar ik betwijfel of die zullen volstaan om de con-
currentiekracht effectief te verbeteren. Hoe gaat u dat doen, want elke 
passage op elke bladzijde die over economie gaat, spreekt over het 
loyaal uitvoeren van de Green Deal en over klimaatverandering. Tel-
kens opnieuw moet de industrie zich daarin inschakelen. Hoe gaat u 
ervoor zorgen dat die bedrijven effectief aan concurrentiekracht zullen 
winnen? 
 

02.32  Reccino Van Lommel 

(VB): Des emplois disparaissent 
dans de nombreux secteurs. Les 
prix élevés de l'énergie font sou-
vent souffrir nos entrepreneurs. 
Comment ferez-vous en sorte que 
nos entreprises deviennent plus 
compétitives si le Green Deal est 
mis en œuvre de manière loyale, 
comme le prévoit l'accord de gou-
vernement? 
 

02.33  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Van Lommel, ik kan u al één 

maatregel meegeven waarvan ik ontzettend hard overtuigd ben: er is 
voor meer dan 1 miljard euro voorzien aan vermindering op RSZ-werk-
geversbijdragen. Die vermindering zal onze loonkosten opnieuw rich-
ting betaalbare regionen krijgen en dat is echt ongezien. Er zijn uiter-
aard nog heel wat andere maatregelen, maar die zullen we straks met 
zeer veel plezier toelichten, als er met de vakministers gedebatteerd 
kan worden. 
 

02.33  Axel Ronse (N-VA): Entre 

autres, nous réduirons les cotisa-
tions ONSS pour les employeurs 
de plus d'un milliard d'euros. C'est 
sans précédent. 
 

02.34  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer Ronse, u spreekt over de 

RSZ, maar daarnet sprak ik ook over de energiekosten. We weten, on-
der meer vanuit essenscia, de chemiesector in de haven van Antwer-
pen, dat dit een bijzonder grote bezorgdheid is. Ik sprak daarnet over 
het feit dat het aantal jobs stelselmatig wordt afgebouwd en dat we 
ervoor moeten zorgen dat we een aantal sectoren in ons land kunnen 
behouden en verankeren. Ik krijg geen antwoord over wat u effectief 
zult doen. Als het gaat over het energiebeleid, zie ik vooral een voort-
zetting van het vivaldibeleid. U gaat wel wat investeren in wat onder-
zoek en ontwikkeling van nieuwe nucleaire reactoren, maar verder 
hoor ik niet wat u op korte termijn gaat doen om op dat vlak de concur-
rentiekracht van onze ondernemers te verbeteren en in stand te hou-
den.  
 

02.34  Reccino Van Lommel 

(VB): Je parlais des coûts énergé-
tiques élevés pour les entreprises. 
Le secteur chimique basé dans le 
port d'Anvers est très inquiet. Que 
ferez-vous pour que nous puis-
sions sauvegarder et conserver du-
rablement nos entreprises? Je 
constate surtout que la politique 
énergétique de la Vivaldi est pour-
suivie. Il faut dire à votre décharge 
que vous allez investir dans la re-
cherche et le développement pour 
de nouveaux réacteurs nucléaires. 
 

02.35  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, u zei daarnet dat 

werken moet lonen. In het regeerakkoord staat heel duidelijk dat in de 
distributiesector voortaan pas vanaf middernacht premies zullen wor-
den uitbetaald, niet meer vanaf 20 uur. Een van onze verkozenen is 
Kemal Bilmez. Voor hij verkozen werd, werkte hij voor DHL op de lucht-
haven van Zaventem. Minstens 360 euro van zijn maandelijks inkomen 

02.35  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Le travail doit être récompensé 
mais dans le secteur de la distribu-
tion, les primes de nuit ne seront 
versées qu'à partir de minuit et les 
heures supplémentaires ne de-
vront plus non plus être davantage 
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was het resultaat van die nachtpremies. Als de aanpassing wordt door-
gevoerd, zal zo iemand 180 euro minder verdienen per maand.  
 
Een ander voorbeeld betreft de overuren. Men mag vrijwillig heel veel 
overuren doen, maar er zal geen overloon meer verplicht zijn voor 240 
van die overuren. U zet de mensen dus werkelijk in de solden. Ze mo-
gen harder werken, maar voor minder geld, want heel veel mensen 
halen net hun koopkracht uit alle premies gelinkt aan onregelmatige 
uren. Hoe kunt u dat verdedigen, mijnheer Ronse? 
 

rémunérées. Vous bradez les 
gens; ils devront travailler plus dur 
pour moins d'argent. Ils sont nom-
breux à tirer leur pouvoir d'achat 
des primes liées à des horaires ir-
réguliers. Leur situation va se dété-
riorer. Comment pouvez-vous dé-
fendre de telles mesures? 
 

De voorzitter: De eerste minister vraagt het woord.  
 

02.36 Eerste minister Bart De Wever: Mijnheer de voorzitter, het 

woord Antwerpen is gevallen in verband met de energie-intensieve be-
drijven en dan word ik even wakker. Dat is een pertinente vraag. Ik ben 
trots dat wij in het regeerakkoord 165 miljoen euro hebben uitgetrokken 
voor een specifieke korting op de belasting op energie voor onze  
energie-intensieve bedrijven, die in een erge crisis verkeren. Dat is 
dringend nodig.  
 

02.36  Bart De Wever, premier mi-

nistre: Nous avons dégagé 
165 millions d'euros en vue de ré-
duire l'impôt sur l'énergie pour les 
entreprises à forte intensité éner-
gétique, qui sont en crise. Cette 
mesure était urgente. 
 

02.37  Axel Ronse (N-VA): Mevrouw Merckx, ik zal u twee keer ge-

ruststellen. 
 
Wat de nachtarbeid betreft, blijven de cao's gelden waar dat vandaag 
al vanaf 20 uur mogelijk is. U hebt mensen daarover serieus ongerust 
gemaakt. Ik heb dat gezien op sociale media. Ik zeg het echter luid en 
duidelijk: waar nachtarbeid vanaf 20 uur nu al mogelijk is, blijft dat gel-
den. Wij gaan het echter wel mogelijk maken dat men in sectoren zoals 
de e-commerce nachtarbeid pas toepast vanaf middernacht. Anders 
verliezen we al die sectoren aan onze buurlanden. Zo simpel is dat. 
Mensen zullen dat uit vrije wil doen en zullen daar correct en goed voor 
betaald worden.  
 

02.37  Axel Ronse (N-VA): 

Mme Merckx, je peux vous rassu-
rer doublement. Toutes les CCT 
existantes resteront d'application 
en ce qui concerne le travail de nuit 
à partir de 20 heures. Nous pré-
voyons toutefois la possibilité de 
n'appliquer le régime du travail de 
nuit qu'à partir de minuit dans des 
secteurs tels que l'e-commerce, 
afin que nous ne perdions pas ces 
secteurs au profit des pays envi-
ronnants. Les personnes concer-
nées adhéreront de leur plein gré à 
ce système et seront rémunérées 
correctement pour cela. 
 

02.38  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, u gelooft mis-

schien nog in Sinterklaas, want welke werkgever zal de mensen die nu 
zo'n contract hebben, blijven betalen en geen jongeren aannemen die 
voor minder geld zullen werken tijdens diezelfde uren? Dat is natuurlijk 
wat gaat er wel zal gebeuren. Hetzelfde geldt voor de overuren, die de 
mensen zogezegd vrijwillig kunnen opnemen.  
 
U gaat de mensen onder druk zetten. U brengt ons hele sociaalover-
legmodel in gevaar. Waarop zijn alle cao’s over nachtarbeid geba-
seerd? Op het verbod op nachtarbeid dat in de Arbeidswet staat. U wil 
achteruit gaan. U noemt dat hoofdstukje Moderniseren van de arbeids-
tijd, maar u gaat 100 jaar achteruit.  
 

02.38  Sofie Merckx (PVDA-PTB): 

Vous croyez encore à saint Nico-
las. Quel employeur continuera à 
payer des travailleurs avec un con-
trat coûteux plutôt que d'en enga-
ger de nouveaux qui travailleront 
pour un salaire inférieur? 
 
Les travailleurs seront mis sous 
pression. Toutes les CCT sont ba-
sées sur l'interdiction du travail de 
nuit. Vous mettez en danger l'en-
semble de notre modèle de concer-
tation sociale. Vous nous ramenez 
cent ans en arrière. 
 

02.39  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Mijnheer Ronse, daarnet had 

u het over 500 euro verschil tussen de werkende en niet-werkende 
mensen. Dat is voor de meerderheid heel belangrijk, want veel van uw 
collega’s hebben daar al over gesproken en komen er geregeld op te-

02.39  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Une étude réalisée par le 
Pr Ive Marx a montré que la diffé-
rence de 500 euros entre l'activité 
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rug. U weet ongetwijfeld dat professor Ive Marx samen met zijn col-
lega’s vorig jaar een studie heeft uitgevoerd die aantoont dat dat ver-
schil van 500 euro verschil tussen werkenden en niet-werkenden al 
door de vivaldiregering werd gerealiseerd. Vandaag is dat al het geval. 
Ik ben blij dat dat een van de maatregelen van de vivaldiregering is die 
u niet wenst terug te schroeven. U wenst er een heel deel terug te 
schroeven, maar die maatregel niet. Daar ben ik blij om. Aangezien u 
daar echter zoveel aandacht aan besteedt, neem ik aan dat u die 500 
euro nog wenst uit te breiden en dat u de kloof nog wenst groter te 
maken.  
 
Aangezien we vandaag al aan die 500 euro verschil zitten, wat is voor 
u het optimale of het minimale bedrag dat bereikt moet worden om 
werken niet te ontmoedigen ten opzichte van niet werken? 
 

et la non-activité avait déjà été ac-
quise du temps de la Vivaldi. Par 
quelles mesures comptez-vous ac-
croître cet écart? 
 

02.40  Axel Ronse (N-VA): Ik betwist formeel dat het verschil tussen 

werken en niet werken vandaag netto 500 euro uitmaakt. Dat klopt to-
taal niet. Wel integendeel, Vivaldi heeft er alles aan gedaan om dat 
verschil zo klein mogelijk te maken en er zelfs in enkele schrijnende 
gevallen voor te zorgen dat bepaalde mensen met kortingen en derge-
lijke beter af zijn wanneer ze niet werken in plaats van wanneer ze wel 
werken. Daar zullen we inderdaad komaf mee maken. Een van de 
maatregelen om daartoe te komen is bijvoorbeeld het optrekken van 
de belastingvrije som, zodat wie werkt er echt wel beter aan toe is.  
 

02.40  Axel Ronse (N-VA): Je con-

teste l'affirmation selon laquelle la 
différence s'élèverait déjà actuelle-
ment à 500 euros. La Vivaldi a tout 
mis en œuvre pour réduire au 
maximum la différence entre l'acti-
vité et la non-activité. Dans cer-
tains cas, les citoyens ont même 
intérêt à ne pas travailler. Nous al-
lons mettre fin à cette situation, no-
tamment en relevant la quotité 
exemptée d'impôt. 
 

02.41  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Ik begrijp dat u de weten-

schappelijke studies naast zich neerlegt wanneer de uitkomst u niet 
aanstaat. Die studie is duidelijk genoeg. De antwoorden die u daarop 
geeft, zijn allang weerlegd. 
 
Ik doe wel een vaststelling met betrekking tot de door u opgesomde 
maatregelen die u wenst te nemen. De lastenverlaging op arbeid die 
werken interessanter maakt, zal pas echt uitwerking krijgen in 2029. 
 
De opbrengsten die u wil halen bij mensen die leven van een uitkering 
rekent u daarentegen al vanaf 2026 mee. De maatregelen die u tussen 
2026 en 2029 neemt om het verschil tussen werken en niet-werken 
groter te maken, betekenen stampen naar beneden en zullen de men-
sen die werken niet omhoog trekken.  
 

02.41  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Vous ignorez les études 
scientifiques lorsque leurs résultats 
ne vous plaisent pas, mais cette 
étude est tout à fait claire. L'abais-
sement des charges sur le travail 
qui rendra l'activité plus intéres-
sante que l'inactivité ne sera réa-
lisé qu'en 2029, alors que les re-
cettes que vous entendez récolter 
parmi les personnes qui vivent 
d'une allocation seront déjà comp-
tabilisées dès 2026. Vous voulez 
accroître la différence en écrasant 
les plus faibles et non en récom-
pensant les personnes qui travail-
lent. 
 

02.42  Khalil Aouasti (PS): Monsieur Ronse, vous avez cité les inac-

tifs. Puisque vous n'avez malheureusement toujours pas répondu à ma 
question, j'aurais voulu savoir si vous reprenez dans votre définition 
des "inactifs" les travailleurs d'Audi, les travailleurs de Lunch Garden, 
les dizaines de milliers de travailleurs victimes de licenciement collectif 
pour des raisons purement spéculatives. Intégrez-vous dans cette dé-
finition des travailleurs qui, en raison du fait qu'ils ne pourront pas co-
tiser le nombre d'années minimal pour bénéficier d'une pension pleine, 
seront pénalisés par le malus que vous allez créer? 
 

02.42  Khalil Aouasti (PS): Vallen 

de werknemers van Audi en Lunch 
Garden ook onder uw definitie van 
de inactieve bevolking? En de tien-
duizenden werknemers die collec-
tief ontslagen worden? En de werk-
nemers die niet aan het vereiste 
aantal bijdragejaren komen? 
 

02.43  Axel Ronse (N-VA): Ik heb daarop daarnet al geantwoord. Wij 

geloven in het arbeidspotentieel van de werknemers die nu door een 

02.43  Axel Ronse (N-VA): Nous 

croyons au potentiel de travail de 
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tragische collectieve sluiting, door een faillissement of door een stop-
zetting, zoals bij Audi in Vorst, hun job verliezen, en we zullen hen naar 
een nieuwe job leiden. In tegenstelling tot u zullen we ze niet allemaal 
in het SWT steken en ervan uitgaan dat we ze vooral niet meer nodig 
hebben. Neen, we hebben die werknemers nog nodig en zullen op hen 
een beroep doen, omdat we waardering voor hen hebben. 
 
Als werkzoekenden geen job vinden en het onmogelijk is om een job 
voor hen te vinden, zullen we met hen een intensief traject volgen om 
hen naar werk toe te leiden. Ik herinner er trouwens aan dat de beper-
king in de tijd van de werkloosheidsuitkering niet voor 55-plussers 
geldt. 
 
Dit is het verschil tussen u en mij: u gelooft niet meer in de capaciteiten 
van die werknemers, wij wel. Zo simpel is het. 
 

ceux qui perdent leur emploi à la 
suite d'une fermeture collective ou 
d'une faillite. Nous les guiderons 
vers un nouvel emploi au lieu de les 
laisser moisir dans le régime du 
chômage avec complément d'en-
treprise. La limitation dans le temps 
des allocations de chômage ne 
s'applique pas, en outre, aux per-
sonnes âgées de plus de 55 ans. 
La différence est que vous ne 
croyez plus aux capacités de ces 
travailleurs, alors que nous y 
croyons. 
 

02.44  Khalil Aouasti (PS): Je vous remercie pour votre réponse. 

Votre réponse, c'est oui et nous l'actons. 
 

02.44  Khalil Aouasti (PS): Uw 

antwoord is ja. Waarvan akte. 
 

02.45  Pierre-Yves Dermagne (PS): Monsieur le président, je vou-

drais embrayer sur la question de M. Vanbesien et peut-être la poser 
de manière un peu plus franche et directe à M. Ronse. 
 
Une série de partis membres de l'Arizona ont fait campagne en pro-
mettant aux travailleuses et aux travailleurs qu'ils gagneraient demain, 
avec cette nouvelle majorité, 500 euros nets en plus par mois. On voit, 
depuis que l'accord a été publié, que ce n'est plus du tout cela dont il 
est question aujourd'hui. C'est effectivement d'avoir un différentiel 
entre actifs et inactifs de 500 euros. 
 
Monsieur Ronse, pouvez-vous nous confirmer ainsi qu'aux travail-
leuses et travailleurs qui ont cru à ces promesses de gagner 500 euros 
nets en plus par mois que ce ne sera pas le cas avec l'Arizona? 
 

02.45  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Ik zou graag de vraag van 
collega Vanbesien aan de heer 
Ronse stellen. Heel wat arizona-
partijen hebben beloofd dat wie 
werkt 500 euro netto per maand 
meer zal verdienen. Daarvan is 
vandaag helemaal geen sprake 
meer, aangezien men nu gewag 
maakt van een verschil van 
500 euro tussen de actieve en de 
inactieve bevolking. Kunt u dat be-
vestigen? 
 

02.46  Axel Ronse (N-VA): Het is eigenlijk gênant dat uitgerekend u 

dat zegt. U hebt hier alle maatregelen om meer mensen aan het werk 
te krijgen, om mensen te motiveren om te werken, geblokkeerd. U hebt 
hier eigenlijk vooral inactiviteit gestimuleerd. U was vice-eersteminister 
en hebt een enorme schuldenberg achtergelaten, terwijl u nu moet toe-
zien hoe de nieuwe regering, ondanks dat zij de overheidsfinanciën 
opnieuw op orde zal zetten, tegelijk fiscale mogelijkheden zal creëren 
om mensen 500 euro netto meer te laten verdienen. Mijnheer Der-
magne, de arizonacoalitie zal dat realiseren; u mag ons daarop afreke-
nen. 
 

02.46  Axel Ronse (N-VA): Il est 

fâcheux de vous entendre dire 
cela, car c'est vous qui avez bloqué 
toutes les mesures d'activation et 
laissé derrière vous des dettes co-
lossales. Nous remettrons de 
l'ordre dans les finances publiques 
tout en créant des possibilités fis-
cales pour que la population active 
gagne 500 euros nets de plus. 
 

02.47  Pierre-Yves Dermagne (PS): Je rappellerai d'abord le bilan de 

la Vivaldi: plus de 300 000 emplois créés, une augmentation du salaire 
minimum – qui n'était pas intervenue depuis 12 ans –, une augmenta-
tion du taux d'emploi jamais vue en Belgique – dans les trois Régions 
avec, certes, des différences importantes entre ces Régions – et un 
recul du taux de pauvreté. 
 
Ma question était claire, monsieur Ronse: avec l'Arizona, les pro-
messes faites – par le MR et Les Engagés en particulier – aux travail-
leuses et travailleurs de gagner 500 euros nets en plus par mois se-
ront-elles tenues ou non? 
 

02.47  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Ik wil u herinneren aan de ba-
lans van de vivaldiregering: er wer-
den meer dan 300.000 banen ge-
creëerd, en we hebben het mini-
mumloon opgetrokken, de werkge-
legenheidsgraad verhoogd en de 
armoedecijfers teruggedrongen. 
Mijn vraag was duidelijk: zal de be-
lofte dat men 500 euro per maand 
meer zal verdienen wel of niet na-
gekomen worden? 
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De voorzitter: Voor alle duidelijkheid, ik heb een hele lijst met sprekers voor het debat en ik probeer u zoveel 
mogelijk in het oog te houden. Het komt de regering toe het woord te voeren wanneer zij dat wenst. Ik zal de 
lijst dan onderbreken. De vragen dienen te worden gesteld aan de spreker die vooraan staat. Dat is tot nu 
toe behoorlijk gebeurd. Het spreekt voor zich dat er tijd zal zijn om te reageren op de repliek van de minister.  
 

02.48  Vanessa Matz, ministre: Monsieur Dermagne, si vous consultez 

notre programme électoral, donc nos engagements, vous verrez qu'il 
s’agit du différentiel entre l’inactivité et le travail. Les 500 euros se trou-
vent dans l’accord de gouvernement de l’Arizona. C’est l’engagement 
que Les Engagés avaient pris. Cet engagement a été traduit dans l’ac-
cord gouvernemental. 
 

02.48 Minister Vanessa Matz: In 

ons verkiezingsprogramma zetten 
wij in op een verschil van 500 euro 
tussen de werkende en de inac-
tieve bevolking. Wij zijn erin ge-
slaagd om dat engagement te laten 
opnemen in het regeerakkoord. 
 

02.49  Pierre-Yves Dermagne (PS): Je renvoie à nouveau aux propos 

de M. Vanbesien. Il a cité cette étude universitaire, parue quelques 
mois avant la fin de la législature précédente, établissant que, dans 
une grande majorité des cas, la différence entre le travail et l’inactivité 
était d’ores et déjà de 500 euros. C’est très bien car vous avez fait 
quelque chose qui existait déjà, madame Matz. Par contre, vous n’avez 
pas tenu vos promesses vis-à-vis de vos électeurs de leur faire gagner 
500 euros nets en plus par mois. 
 

02.49  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Volgens de studie waarnaar 
collega Vanbesien verwijst, is er in 
de meeste gevallen nu al een ver-
schil van 500 euro tussen werken 
en niet werken. U verbreekt echter 
uw beloften ten aanzien van uw 
kiezers, namelijk dat ze 500 euro 
netto per maand meer zouden ver-
dienen.  
 

02.50 Ellen Samyn (VB): Mijnheer Ronse, u haalde daarnet zelf de 

pensioenleeftijd aan. De term 'wettelijke pensioenleeftijd' wordt enkele 
keren vermeld, maar de tekst omzeilt meesterlijk het aspect 'leeftijd'. 
Nergens is sprake van de leeftijd 67 jaar of 65 jaar. Onze partij is voor-
stander om de wettelijke pensioenleeftijd weer te verlagen naar 65 jaar. 
Vooruit maakte er in 2019 nog een breekpunt van om de pensioenleef-
tijd te verlagen. Nu spreken ook de socialisten over een loopbaan van 
42 jaar. Er wordt niet gesproken over een leeftijd. Zult u de pensioen-
leeftijd verlagen of niet?  
 

02.50  Ellen Samyn (VB): L'accord 

de gouvernement fait magistrale-
ment fi de l'âge légal de la pension. 
Mon parti souhaite ramener l'âge 
de la pension à 65 ans. En 2019, il 
s'agissait d'ailleurs encore d'un 
point de rupture pour Vooruit. Or 
les socialistes parlent désormais 
aussi d'une carrière de 42 ans. 
Abaisserez-vous ou non l'âge de la 
pension? 
 

02.51  Axel Ronse (N-VA): Mevrouw Samyn, uw vraag verbaast mij. 

Er komt een zeer ambitieuze pensioenhervorming, die we moeten 
doorvoeren. We voorzien natuurlijk in een aantal schokdempers. We 
verwachten van de werknemers dat ze minstens 156 dagen gedurende 
35 jaar daadwerkelijk gewerkt hebben om met pensioen te kunnen 
gaan zonder malus. Boven dat aantal genieten ze een bonus. We zor-
gen ervoor dat de pensioenen betaalbaar blijven. Dat is het meest so-
ciale wat we ooit kunnen doen. 
 

02.51  Axel Ronse (N-VA): Une ré-

forme ambitieuse et indispensable 
des pensions va être mise en 
œuvre, laquelle comprend égale-
ment quelques mesures visant à 
amortir le choc. Il faudra comptabi-
liser 35 ans de carrière avec au 
moins 156 jours de travail effectifs 
par an pour pouvoir prendre sa re-
traite sans malus. Au-delà, on bé-
néficiera d'un bonus. Il n'y a pas de 
meilleure mesure sur le plan social 
que la garantie du financement de 
nos pensions. 
 

02.52  Ellen Samyn (VB): Mijnheer Ronse, ik verneem dus dat de pen-

sioenleeftijd niet wordt verlaagd. 
 
Collega's, een loopbaan van 42 jaar is enkel nodig om de putten, vooral 
veroorzaakt door de lage werkzaamheidsgraad en inactiviteit van Wa-
len, Brusselaars en niet-EU-migranten te dempen. Wij baseren ons op 
arbeidsuren. Een volledig pensioen wordt gebaseerd op een loopbaan 

02.52  Ellen Samyn (VB): La car-

rière de 42 ans vise uniquement à 
combler le déficit dû en grande par-
tie au faible taux d'emploi et à 
l'inactivité des Wallons, des Bruxel-
lois et des migrants non euro-
péens. Ceux qui auront commencé 
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van 66.000 gewerkte en gelijkgestelde uren. Dat komt dus neer op 40 
jaar voltijds werken. Wie vroeger beroepsactief is, zal dus vroeger met 
pensioen kunnen gaan. Dat zijn doorgaans kortgeschoolden met 
zware taken. Het is ook eerlijk dat die werknemers vroeger met pensi-
oen kunnen gaan, want hun leeftijdsverwachting ligt veel lager. In 
Vlaanderen is de werkzaamheidsgraad zo hoog dat dat vanaf 40 jaar 
mogelijk is. 
 

à travailler plus tôt pourront donc 
prendre leur retraite plus tôt. 
Comme il s'agit généralement de 
personnes peu qualifiées qui effec-
tuent des tâches pénibles, c'est 
justifié. 
 

02.53  Kurt Ravyts (VB): Mijnheer de voorzitter, de premier, die even 

het woord nam over de geplande terechte en broodnodige ingrepen in 
de energieprijzen voor de energie-intensieve ondernemingen, heeft me 
wakker gemaakt.  
 
Mijnheer Ronse, ik zou u graag confronteren met de uitspraken eergis-
teren van minister Bihet over de voornemens op nucleair vlak. In het 
regeerakkoord is er sprake van tot 4 gigawatt nucleaire energie als on-
derdeel van de toekomstige energiemix. Dat is uiteraard een goede 
zaak, maar minister Bihet had het plots over 4 gigawatt plus 4 gigawatt. 
 
Het gaat bij de heer Bihet blijkbaar niet meer alleen over de bestaande 
centrales maar ook over nieuwe centrales. Met die 8 gigawatt belandt 
hij terug bij de startnota van Bart De Wever, die in 2024 uitvoerig in de 
pers is toegelicht. Die was heel ambitieus. Er zouden ofwel vijf grote 
nieuwe kernreactoren komen, de zogenaamde EPR’s, ofwel 25 nieuwe 
kleine modulaire reactoren. Dat weerkerend verhaal vind ik toch wel 
ongeloofwaardig. Hoe zult u in godsnaam immers nog kunnen voorko-
men dat Doel 1 op 14 februari 2025 sluit?  
 
Ik lees dat de nieuwe minister van Energie gesprekken met ENGIE en 
met het FANC zal aanknopen. We weten al hoe hun antwoord zal lui-
den. We hebben in de subcommissie al van de heer Wollants gehoord 
hoe het FANC denkt over de toekomst van het bestaande nucleaire 
aspect in dit land. 
 

02.53  Kurt Ravyts (VB): Hier, le 

ministre Bihet a déclaré que le futur 
bouquet énergétique serait com-
posé de quatre gigawatts auxquels 
s'ajouteront quatre gigawatts 
d'énergie nucléaire. Ces huit giga-
watts constituent un objectif extrê-
mement ambitieux qui, s'il figurait 
dans la note de départ, est absent 
de l'accord de gouvernement. De 
nouveaux réacteurs verraient donc 
le jour. C'est invraisemblable. 
Doel 1 fermera le 14 février. Le mi-
nistre s'entretiendra avec ENGIE et 
l'Agence fédérale de contrôle nu-
cléaire (AFCN), mais nous savons 
ce qu'il en ressortira. Comment 
diable pourrez-vous encore empê-
cher la fermeture? 
 

De voorzitter: Mijnheer Ravyts, uw twee minuten spreektijd zijn verstreken. (Protest op de banken) 
 
Dames en heren, het is de aangesproken spreker die een antwoord zal geven. 
 

02.54  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Ravyts, ik zal u teleurstellen. Mijn 

mentale flexibiliteit kent haar limieten. We hebben het gehad over 
leeflonen, uitkeringen en pensioenen. Nu hebben we het over energie, 
terwijl ik een verhaal aan het maken was over de staat van het land. 
Straks staat evenwel een energiedebat geprogrammeerd, waarin u 
echt heel diep kunt ingaan op het energiedossier. Bert Wollants zit hier 
in de zaal. Ik durf mij niet uit te spreken over kernenergie, wanneer ik 
zijn strenge blik op mij zie gericht. Ik kan u echter wel één zaak mee-
geven. De huidige regering zal de regering worden van de kernenergie 
en en zal dus voluit inzetten op kernenergie. Dat is een grote dijkbreuk 
en koerswending, wat u goed hebt opgemerkt. 
 

02.54  Axel Ronse (N-VA): J'évo-

quais donc l'état du pays. Nous 
avons entretemps parlé revenus 
d'intégration, allocations et pen-
sions, maintenant on s'intéresse à 
l'énergie. Le débat sur l'énergie est 
prévu plus tard. Il est clair que ce 
gouvernement change de cap et 
sera le gouvernement de l'énergie 
nucléaire.  
 

02.55  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer Ronse, uw premier heeft 

daarjuist gesproken over 165 miljoen euro voor de energie-intensieve 
bedrijven, maar ik denk dat u dan over een andere tabel beschikt, want 
in uw summier tabelletje vind ik dat bedrag nergens terug. Misschien 
kunt u toelichten waar we dat kunnen terugvinden. Als u over andere 
tabellen beschikt, dan mag u die ons overhandigen, zodat we op zijn 
minst kunnen meekijken. 
 

02.55  Reccino Van Lommel 

(VB): Le premier ministre a évoqué 
un montant de 165 millions d'euros 
pour les entreprises qui consom-
ment beaucoup d'énergie. Où puis-
je trouver trace de ce montant?  
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02.56  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Van Lommel, dat staat onder het 

hoofdstukje fiscale hervorming, saldo. Straks kom ik daar met een 
grote glimlach op terug. 
 

02.56  Axel Ronse (N-VA): Il s'agit 

du solde de la rubrique de la ré-
forme fiscale. 
 

02.57  Reccino Van Lommel (VB): U noemt de ondersteuning voor 

energie-intensieve bedrijven dus een fiscale hervorming? 
 

02.57  Reccino Van Lommel 

(VB): Pour vous, le soutien aux en-
treprises grandes consommatrices 
d'énergie équivaut donc à une ré-
forme fiscale? 
 

De voorzitter: We blijven in uw fractie, want ook de heer Vermeersch vraagt het woord. 
 

02.58  Wouter Vermeersch (VB): Mijnheer Ronse, ik wil ingaan op 

een onderwerp dat u wel al hebt aangehaald, namelijk ondernemen, 
sparen en investeren. Dat brengt ons bij de meerwaardebelasting, eu-
femistisch de solidariteitsbijdrage genoemd. Misschien moeten we nu 
al een nieuwe naam zoeken. Ik denk aan de Jambontaks. Er bestaat 
heel wat onzekerheid over de toepassing. Wanneer gaat de nieuwe 
belasting in? Op welke producten zal die gelden? Wat is de timing? 
Welke prijs zal tellen, die van de eerste of van de laatste aankoop? Telt 
de laagste of de gemiddelde prijs? Wordt die belasting gecombineerd 
met andere belastingen? Zal men meerwaardebelastingen betalen bo-
ven op de Reynderstaks en boven op de beurstaks? Wie houdt die 
belasting in, de broker of de belastingbetaler? Kortom, dat wordt abso-
luut een administratief kluwen. Hoe dan ook wordt het een van de 
meest complexe wetten in de financiële wereld en wellicht in dit land. 
Spaarders zullen gedwongen worden om keuzes te maken op basis 
van fiscale redenen. 
 
Zowel experts als burgers zitten met heel wat vragen, maar blijkbaar 
bestaan ook in uw regering heel wat vragen. Gisteren zei onze collega 
Bouchez dat het een kader was, maar dat er geen vastgelegde moda-
liteiten zijn. Verschillende elementen moeten nog gefinetuned worden, 
zei hij. We mochten dat niet letterlijk nemen, de dingen zullen nog evo-
lueren, het is maar een kader, de modaliteiten moeten nog besproken 
worden. 
 
Minister Vandenbroucke zei dat het bijzonder duidelijk was dat het een 
bijdrage van 10 % is van de mensen die winst behalen uit vermogen. 
Er is helemaal geen onderscheid tussen beursgenoteerde en niet-
beursgenoteerde ondernemingen. Mijnheer Ronse, heeft de regering 
de modaliteiten van de wetgeving rond die Jambontaks of meerwaar-
detaks wel of niet vastgelegd? 
 

02.58  Wouter Vermeersch (VB): 

La taxe sur les plus-values, renom-
mée par euphémisme "contribution 
de solidarité", soulève beaucoup 
de questions. Elle risque de deve-
nir un imbroglio administratif, qui 
obligera les épargnants à faire des 
choix fiscaux. Le flou règne au sein 
du gouvernement. Le président du 
MR, Georges-Louis Bouchez, a dé-
claré qu'il n'y a qu'un cadre et que 
les modalités doivent encore être 
élaborées, tandis que le ministre 
Vandenbroucke a affirmé qu'il 
s'agit d'une contribution fixe de 
10 % sans distinction entre les so-
ciétés cotées en bourse et les so-
ciétés non cotées. La législation re-
lative à cette nouvelle taxe – la taxe 
Jambon – a-t-elle été fixée concrè-
tement, oui ou non? 
 

02.59  Axel Ronse (N-VA): Kijk naar de tabel, waarin een fiscaal saldo 

van 3,8 miljard euro staat. Dat zijn dus 3,8 miljard euro minder belas-
tingen die Arizona zal heffen. De sterkste schouders dragen 2,2 miljard 
euro. Daarin zijn ook de sociale en fiscale fraude inbegrepen. Dat wil 
zeggen dat deze regering 1,6 miljard euro minder belastingen zal hef-
fen. Dat is ongezien in zo’n donker budgettair klimaat en daar zijn we 
ontzettend fier op. In de tabel zult u zien dat de meerwaardebelasting 
in 2029 zo’n 500 miljoen euro zal opbrengen. Bij elk jaartal staat een 
vakje met een bedrag. Ik kan u garanderen dat elke fractie die van 
Arizona deel uitmaakt achter die bedragen staat.  
 
Tegelijkertijd hebt u zelf aangehaald dat dit zeer complex is om uit te 
werken. Geef de regering alstublieft de tijd om dat degelijk uit te wer-
ken. De bedragen in de tabel zijn afgeklopt en worden door iedereen 

02.59  Axel Ronse (N-VA): Le 

gouvernement réduira les impôts 
de 3,8 milliards d'euros et les 
épaules les plus solides supporte-
ront 2,2 milliards d'euros. Le gou-
vernement prélèvera donc 1,6 mil-
liard d'euros d'impôts en moins. 
C'est du jamais vu dans ce climat 
fiscal sombre. En 2029, l'impôt sur 
la plus-value sera de 500 millions 
d'euros. Il faut laisser le temps au 
gouvernement de bien élaborer 
cette mesure. Le gouvernement ré-
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bevestigd. Als N-VA’er ben ik het eens met een aantal kleine en grote 
ondernemers die zich daarover de voorbije dagen publiek hebben uit-
gesproken. Er wordt een belastingverlaging van 1,6 miljard euro door-
gevoerd, terwijl de vivaldiregering 1,2 miljard nieuwe belastingen hief. 
Dat was een slag in het gezicht. In dat geheel is die meerwaardebelas-
ting voor ons aanvaardbaar. 
 

duit les impôts de 1,6 milliard d'eu-
ros, alors que la Vivaldi en a intro-
duit de nouveaux pour un montant 
de 1,2 milliard d'euros.  
 

02.60  Wouter Vermeersch (VB): U zult mij de vivaldiregering uiter-

aard niet horen verdedigen, maar u antwoordt niet op mijn vraag. Uit 
het regeerakkoord kan ik alleen maar afleiden dat de belastingverho-
gingen onmiddellijk in werking zullen treden en dat de belastingverla-
gingen pas veel later zullen volgen. Dat zijn wel truken van de vivaldi-
regering. U zorgt vandaag voor heel wat fiscale onzekerheid en in deze 
economische tijden kunnen we die allesbehalve gebruiken. 
 
Uw regering zaait vandaag bij heel wat mensen onrust: ondernemers, 
spaarders, investeerders, belastingbetalers. Dat is nefast. Als er iets is 
wat de consumptie en de groei hypothekeert, is het wel het vooruitzicht 
op nieuwe belastingen. De dubbelzinnigheid over de meerwaardebe-
lasting zal zorgen voor heel wat discussies bij de fiscus en bij de be-
lastingplichtigen, bij de banken en bij de beleggingsplatformen. De 
vraag is dus of die Jambontaks zal falen bij de juridische toets, dan wel 
of ze een economische flop zal worden. 
 

02.60  Wouter Vermeersch (VB): 

Je ne ferai pas l'apologie de la Vi-
valdi, mais en même temps vous 
ne répondez pas à ma question. 
Les augmentations d'impôts pren-
nent effet immédiatement, mais les 
réductions d'impôts ne seront ap-
pliquées que beaucoup plus tard. 
Le gouvernement sème le trouble 
parmi les entrepreneurs, les épar-
gnants, les investisseurs et les 
contribuables, ce qui est de nature 
à saper la consommation et la 
croissance. La seule question qui 
se pose est de savoir si cette 
taxe Jambon succombera lors de 
son examen juridique ou si elle 
s’avérera un échec économique. 
 

02.61  Steven Coenegrachts (Open Vld): Collega Ronse, de titelvoe-

rende burgemeester van Antwerpen, die nu eerste minister van België 
is, – dat zeg ik even omdat hij naar eigen zeggen alleen daarvan wak-
ker wordt – heeft het daarnet even gehad over de transmissienettarie-
ven, en de kortingen, die heel noodzakelijk zijn. Ik was gisteren blij, 
mijnheer de eerste minister, toen u het daarover had in uw speech, 
want onze energie-intensieve bedrijven hebben werkelijk nood aan 
kortingen op hun elektriciteitsfactuur. Wij probeerden die al een half 
jaar voor elkaar te krijgen, maar dat ging niet in lopende zaken. Ik ben 
blij dat die nood nu uitgesproken is. 
 
Evenmin als de collega's zie ik die kortingen evenwel niet staan in de 
tabel. Ik vind ze nergens. Ik hoorde u zeggen dat ze bij het fiscaal saldo 
staan. Wij kunnen dat niet lezen in het fiscaal saldo, maar u wel. Dat 
doet mij vermoeden, collega Ronse, dat u een andere tabel hebt dan 
ik, of dat u meer tabellen heeft dan ik. Ik vermoed dat u ook het work 
in progress van minister Jambon ter beschikking hebt. Als dat klopt, 
zou het vriendelijk zijn om dat aan de Kamervoorzitter door te geven, 
zodat we allemaal een kopie kunnen krijgen en op dezelfde manier 
kunnen volgen. 
 

02.61  Steven Coenegrachts 

(Open Vld): J'ai été ravi d'ap-
prendre hier que le gouvernement 
accorderait des réductions sur les 
tarifs de transport, car nos entre-
prises à forte consommation 
d'énergie en ont cruellement be-
soin. Le problème, c'est que je ne 
retrouve pas ces réductions dans 
le tableau. M. Ronse dit qu'elles 
sont mentionnées au niveau du 
solde fiscal, mais je n'en trouve pas 
trace. Vous disposez peut-être 
d'autres tableaux, que le Parle-
ment n'a pas encore reçus? Si tel 
est le cas, veuillez nous les fournir. 
 

02.62  Axel Ronse (N-VA): Het is ontzettend gênant dat precies u die 

opmerking maakt. Ik heb hier bij mij wat we als tabel gepresenteerd 
kregen van de vivaldiregering. Dat was helemaal niets. Er stond niets 
op. Onze tabel is tenminste duidelijk. Onze tabel is helder.  
 
Ik heb geen andere tabel. Ik heb die wel op A3-formaat afgedrukt, om-
dat ik ze dan duidelijk kan lezen, want er staan heel veel lijntjes op. Ik 
heb ze op A3-formaat en met kleurtjes afgedrukt. 
 
Collega's, straks is er een dieptedebat met de ministers van Financiën 
en Begroting en kunt u alle gewenste cijfers vragen. 

02.62  Axel Ronse (N-VA): Le ta-

bleau que nous avons reçu jadis de 
la coalition Vivaldi, ne comportait 
absolument rien. Le nôtre est clair 
et limpide, et je n'en dispose pas 
d'autre non plus. 
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02.63  Steven Coenegrachts (Open Vld): Collega Ronse, dat u zich 

nog altijd meet met Open Vld en dat u nog altijd Vivaldi als maatstaf 
gebruikt, dat siert u niet. U zou het allemaal beter doen, maar ik zie het 
hier allemaal slechter worden. U weet zaken die ik niet weet en u vindt 
dat normaal en verantwoordt dat door te zeggen dat wij het niet beter 
deden. Ik ben het daar niet mee eens, maar zelfs als dat waar zou zijn, 
dan is het aan u om het beter te doen en om die tabellen, dat work in 
progress, nu op tafel te leggen, zodat we allemaal kunnen volgen. Dat 
had u minstens drie vragen bespaard. 
 

02.63  Steven Coenegrachts 

(Open Vld): Vous vous servez – à 
tort – de la Vivaldi comme étant la 
référence pour ne pas divulguer 
certaines choses, mais vous aviez 
quand même toujours affirmé que 
vous feriez tout cela bien mieux. 
Faites-le donc, et mettez ces ta-
bleaux sur la table! 
 

02.64 Minister Jan Jambon: De neverending story over de tabellen. Ik 

heb daarnet gezegd dat dit work in progress is. Het is normaal dat er 
achter de lijnen tabellen zitten, maar lees het regeerakkoord. Al die 
maatregelen die leiden tot een fiscaal saldo in overeenstemming met 
de begroting, staan nominatim en expressis verbis met de getallen erbij 
in het regeerakkoord. Lees het. Het telt 200 bladzijden, dus dat is iets 
moeilijker dan een tabelletje lezen, maar lees het. Al die maatregelen 
staan lijn per lijn in het regeerakkoord. Ik wens u veel leesgenot. 
 

02.64  Jan Jambon, ministre: Li-

sez l'accord de gouvernement. Il 
contient toutes les mesures, énu-
mérées ligne par ligne, assorties 
des chiffres. 
 

02.65  Steven Coenegrachts (Open Vld): Waar in het regeerakkoord 

vind ik de groeinorm van de gezondheidszorg? Waar staat die lijn? Ik 
zie ze wel in uw tabel, maar niet in het regeerakkoord. Zeg mij maar 
waar die staat. 
 
 

02.65  Steven Coenegrachts 

(Open Vld): Et où, dans l'accord de 
gouvernement, puis-je trouver la 
ligne qui correspond à la norme de 
croissance pour le budget des 
soins de santé?  
 

(…): (…) 
 

 

02.66  Steven Coenegrachts (Open Vld): Wat u zegt, is niet waar, 

mijnheer de minister. Wat is de groeinorm? Wat is het percentage van 
de groeinorm voor 2025, 2026 en 2027? Waar in het regeerakkoord 
vind ik dat? Op welke bladzijde staat dat? 
 

 

02.67 Minister Frank Vandenbroucke: Collega, met een beetje reken-

werk kunt u uit de tabel afleiden wat de onderliggende hypothese is. Ik 
zal u helpen. 
 
De onderliggende hypothese is een reële groeinorm boven op de vol-
ledige, integrale indexering van alle vergoedingen voor zorgverleners. 
De onderliggende hypothese is een reële groeinorm van 2,5 % in 2025. 
Daarna zullen we die groei een beetje matigen. We gaan naar 2 % 
groei, boven op de index in 2026, en nog eens 2 % boven op de index 
in 2027. Omdat we weten dat de noden groot zijn, evolueren we naar 
2,6 % in 2028 en 3 % in 2029. We investeren dus in gezondheidszorg 
en zorgpersoneel. Terwijl we elders netto een inspanning van 23 mil-
jard euro doen, investeren we in landsverdediging, justitie, veiligheid 
en zorg voor mensen. Die investering in de zorg is, boven op de volle-
dige indexering in 2029, een marge van 3,9 miljard euro, structureel, 
op jaarbasis, in de begroting. Dat gaan we doen, omdat we het moeten 
doen. 
 
Gaan we ondertussen ook moeten bijsturen? Ja, maar niet elke uitga-
vestijging is een goede uitgavestijging. Dat zien we vandaag ook al. 
We zien uitgavestijgingen die we beter niet zouden hebben. We zien 
dingen gebeuren waarvan we denken dat ze niet onze prioriteit zijn. 
Onze prioriteiten liggen elders. Er zal dus hard moeten worden gewerkt 

02.67  Frank Vandenbroucke, mi-

nistre: Un rapide calcul permet de 
déduire cet élément du tableau. 
L'hypothèse sous-jacente est une 
norme de croissance réelle de 
2,5 % en 2025, outre l'indexation 
complète de l'ensemble des in-
demnités pour les dispensateurs 
de soins. En 2026 et 2027, il s'agit 
chaque fois de 2 %, en 2028, de 
2,6 % et, en 2029, de 3 %, systé-
matiquement en plus de l'index. 
Cela signifie qu'en 2029, nous al-
lons consacrer structurellement 
3,9 milliards d'euros par an aux 
soins, outre l'index. Alors qu'ail-
leurs, nous consentons un effort 
net de 23 milliards d'euros, nous 
continuons donc à investir dans la 
défense, la justice, la sécurité et les 
soins. 
 
Bien entendu, nous devons conti-
nuer à procéder à des ajustements 
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om ook de uitgaven in de gezondheidszorg op het goede spoor te hou-
den. Dat betekent meer gezondheid voor ons geld. 
 
Als u mij vraagt om het regeerakkoord samen te vatten, dan zou ik 
zeggen: meer geld voor gezondheidszorg en meer gezondheid voor 
dat geld. Dat is de inzet. Daarmee hebt u ook het antwoord op uw 
vraag. 
 

car toute augmentation des dé-
penses ne se justifie pas. Il con-
vient d'aligner les dépenses sur 
nos priorités. Je pourrais résumer 
l'accord de gouvernement en affir-
mant qu'il y aura davantage de 
moyens pour les soins de santé et 
davantage de santé pour ces 
moyens. 
 

02.68  Steven Coenegrachts (Open Vld): Dank u wel, mijnheer de 

minister. Dat is inderdaad een heel duidelijk antwoord op de vraag, veel 
duidelijker dan het regeerakkoord of de tabellen lieten uitschijnen. 
 
Mijnheer Ronse, dat betekent ook dat u alle beloftes dat de groeinorm 
naar omlaag moet, dat de overheid op zichzelf moet besparen en dat 
men die overconsumptie in de gezondheidszorg eindelijk zou aanpak-
ken, hebt moeten laten passeren. U hebt daar niets mee gedaan. In de 
plaats daarvan, om dat geld toch maar te zoeken, hebt u een meer-
waardebelasting moeten invoeren. U hebt de natte droom van de com-
munisten moeten uitvoeren om ervoor te zorgen dat de meerwaarde 
van al die ondernemers die de samenleving recht houden, wordt be-
last. Dat hebt u moeten slikken om ervoor te zorgen dat de overcon-
sumptie in de zorg kan blijven bestaan en welig kan tieren. U mag er 
trots op zijn. 
 

02.68  Steven Coenegrachts 

(Open Vld): Monsieur Ronse, je ne 
peux que conclure de cette ré-
ponse claire donnée par le ministre 
que vous avez dû renoncer à 
toutes vos promesses d'abaisser la 
norme de croissance et de lutter 
contre la surconsommation dans le 
secteur des soins de santé. Au lieu 
de cela, vous avez recherché des 
fonds supplémentaires par le biais 
de l'impôt sur les plus-values. 
 

02.69  Tinne Van der Straeten (Ecolo-Groen): Mijnheer de voorzitter, 

ik kom terug op de energienorm en de steun van 165 miljoen euro. 
Omdat het zo belangrijk is, heeft de eerste minister zelf het woord ge-
nomen om te bevestigen dat het over 165 miljoen gaat.  
 
Mijnheer Ronse, u zegt dat het simpel is: ik moet maar kijken in de 
tabel, waar 3,8 staat. De heer Jambon zegt dat we dat in het regeerak-
koord maar moeten lezen. De 165 miljoen staat echter niet in het re-
geerakkoord. De 3,8 is een saldo over meerdere jaren, niet voor één 
jaar. Gaat die 165 miljoen over 2025, over 2026, over de vier reste-
rende jaren samen?  
 
Nog belangrijker, waar is de achterliggende tabel? Ofwel is het heel 
belangrijk, zoals de eerste minister zegt, maar dan moet u, mijnheer 
Ronse, niet verwijzen naar een tabelletje, een papiertje van Vivaldi. Als 
het belangrijk is, geef dan de achterliggende tabel.  
 
Mijnheer Jambon, er staat geen cijfer met betrekking tot de energie-
norm in het regeerakkoord. Is de industrie belangrijk voor u? Toon dan 
de achterliggende tabel en bevestig waarover die 165 miljoen exact 
gaat.  
 

02.69  Tinne Van der Straeten 

(Ecolo-Groen): Le premier ministre 
affirme que 165 millions d'euros 
seront alloués à la norme énergé-
tique, mais cela ne figure pas dans 
l'accord de gouvernement. Ce 
montant concerne-t-il 2025 ou 
2026, ou les quatre années res-
tantes combinées ? Et où se trouve 
le tableau correspondant ? 
 
Voilà pour la compétitivité de nos 
entreprises. 
 

02.70  Axel Ronse (N-VA): Met de hand op het hart, ik heb geen ach-

terliggende tabel. Ik heb de tabel die u ook hebt, die duidelijk is, en het 
regeerakkoord, dat helder is. Straks zullen we in de diepte over energie 
kunnen praten.  
 

 

02.71  Tinne Van der Straeten (Ecolo-Groen): Met de hand op het 

hart, u hebt geen achterliggende tabel. Met de hand op het hart, u hebt 
geen idee. Tot zover de competitiviteit van onze bedrijven. 
 

 

02.72  Alexia Bertrand (Open Vld): Mijnheer Ronse, ik ging het daar 02.72  Alexia Bertrand (Open 
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niet over hebben, maar ik moet toch iets corrigeren. U zei dat de rege-
ring de belastingen niet zal verhogen, maar er is wel een gigantisch 
verschil tussen deze regering en de vorige regering. De vorige regering 
heeft de belastingen op de ondernemers, op de middenklasse en op 
de mensen die werken niet verhoogd. Dat zal de MR heel graag be-
vestigen, denk ik.  
 
U gaat dat echter wel doen. Ik zal daar later op terugkomen. Onze wer-
kende mensen zullen voor hun aanvullend pensioen – de tweede pijler 
– meer moeten betalen, de kmo's zullen moeten opdraaien voor de 
langdurig zieken, de middenklasse zal een vliegtaks moeten betalen 
en dan heb ik het nog niet over de woonfiscaliteit en de meerwaarde-
belasting, die ook de hangmatbelegger zal treffen. Daar wil ik het nu 
echter niet over hebben. 
 
U hebt het woord overheidsfinanciën uitgesproken. Ik hoor dat de eer-
ste minister wakker schiet als men Antwerpen uitspreekt. Ik schiet wak-
ker als men over de begroting spreekt, maar maak u geen zorgen, want 
ik zal vandaag niet veel zeggen over de begroting. Dat laat ik aan mijn 
fractie over, maar ik heb wel één essentiële vraag voor u. Die is be-
langrijk, want achter de begroting staan er cijfers en achter de cijfers 
hebben we het over het beleid, bijvoorbeeld inzake de pensioenen en 
de gezondheidszorg, en achter die beleidsmaatregelen staan er men-
sen.  
 
Op pagina 8 van het regeerakkoord lees ik dat de regering het begro-
tingstekort tegen 2030 op het niveau van entiteit I wil beperken onder 
de Europese drempel van 3 %. Klopt dat, mijnheer Ronse? Is dat uw 
ambitie? U kent de Maastrichtregels en de nieuwe begrotingsregels die 
net zijn aangepast. Is dat de ambitie van de regering inzake begroting? 
Kunt u dat bevestigen? 
 

Vld): Alors que la Vivaldi n'avait 
pas augmenté les impôts des en-
trepreneurs, de la classe moyenne 
et des travailleurs, l'Arizona va, 
quant à lui, procéder à ces aug-
mentations. Les travailleurs de-
vront payer davantage pour leur 
pension complémentaire, les PME 
devront supporter les consé-
quences financières des malades 
de longue durée, la classe 
moyenne devra s'acquitter d'une 
taxe sur les billets d'avion, etc. 
 
Quant au budget, il me fait sursau-
ter. Confirmez-vous que le gouver-
nement compte ramener le déficit 
budgétaire de l'entité I sous le seuil 
européen de 3 % d'ici 2030? 
 

02.73 Eerste minister Bart De Wever: Mevrouw Bertrand, ik neem aan 

dat u ook wakker wordt als het over Antwerpen gaat. Dat lijkt mij evi-
dent, maar ik stel u toch de vraag of het niet een beetje laat is om 
wakker te worden over de begroting. Was u misschien niet beter de 
afgelopen jaren wakker geweest? Wij zijn gestart met structureel de 
ongezondste begroting van de westerse wereld. Bent u niet de slechtst 
denkbaar geplaatste persoon om ons daarover te ondervragen? 
 

02.73  Bart De Wever, premier mi-

nistre: C’est le budget de ces der-
nières années qui aurait dû vous 
faire sursauter. Nous sommes au-
jourd'hui contraints de démarrer 
avec le budget le plus mal en point 
du monde occidental! 
 

02.74  Axel Ronse (N-VA): Mevrouw Bertrand, u hebt de tabel ook, u 

ziet dat onze ambitie die 3 %-norm is. We doen eigenlijk het ondenk-
bare. Tegelijkertijd investeren we in wat nodig is. Minister Vanden-
broucke zei het al voor de gezondheidszorg, maar ook op het vlak van 
Defensie komt er een forse investering. Er komen investeringen in de 
veiligheidsdepartementen. We voeren een belastingverlaging door van 
in het totaal meer dan 1,6 miljard euro. 
 
Ga kijken naar de websites van UNIZO, het VBO en Voka. Zij zijn nog 
nooit zo euforisch geweest over een regeerakkoord. Ik heb het dan niet 
enkel over de fiscaliteit, maar ook over de hervorming van de arbeids-
markt.  
 
Mevrouw Bertrand, in uw plaats zou ik toch echt een toontje lager zin-
gen.  
 

02.74  Axel Ronse (N-VA): Notre 

ambition consiste en effet à at-
teindre la norme de 3 %. Simulta-
nément, nous investirons dans les 
soins de santé, dans la défense et 
dans les départements liés à la sé-
curité, tout en abaissant les impôts 
de plus de 1,6 milliard d'euros. Les 
organisations patronales n'ont en-
core jamais été aussi euphoriques 
en évoquant un accord de gouver-
nement. 
 

02.75  Alexia Bertrand (Open Vld): Mijnheer de premier, ik betreur dat 02.75  Alexia Bertrand (Open 
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we geen inhoudelijk debat kunnen hebben. Ik had meer van u ver-
wacht. Ik hoop dat u de regels ter zake kent. Met entiteit I zitten we 
vandaag immers op -2,8 %. Als het dus uw ambitie is om onder de 
drempel van 3 % te geraken, dan is dat eigenlijk al gebeurd. De regels 
van Maastricht gelden voor de gezamenlijke overheid. Ik kan er dus 
alleen maar van uitgaan dat het gaat om een fout in uw regeerakkoord. 
Ik heb u die zin voorgelezen. U maakt van de begroting uw speerpunt 
en u zegt ons dat u voor entiteit I onder de 3 % wilt geraken tegen 2030. 
Vandaag zitten we op 2,8 %. Kunnen we een inhoudelijk debat voeren 
over de cijfers? 
 

Vld): Je déplore que nous ne puis-
sions pas avoir un débat de fond, 
alors même que le budget est le fer 
de lance de votre politique. J'atten-
dais davantage de la part du pre-
mier ministre. L'entité I se situe au-
jourd'hui déjà à -2,8 %. L'objectif 
de passer sous la barre des 3 % 
d'ici 2030 ne peut donc être qu'une 
erreur de votre accord de gouver-
nement. 
 

02.76  Jean-Marie Dedecker (ONAFH): Mijnheer de voorzitter, ik heb 

geen inhoudelijke vraag. Ik zie gewoon dat de heer Ronse daar al lan-
ger dan een uur staat en hij heeft nog maar 4 minuten en 33 seconden 
gesproken. Hij heeft recht op 90 minuten.  
 
De toestand is hier bijna hopeloos, maar mij lijkt het niet ernstig. Er 
worden hier vragen afgevuurd over van alles. Normaal is er nog een 
debat met de vakministers. Als men als collega vragen afvuurt, lijkt me 
het logisch dat dat gebeurt op basis van wat de spreker vooraan te 
zeggen heeft. Het gaat van het pensioendebat naar kernenergie, naar 
nachtarbeid en dergelijke meer. Ik vind dat niet ernstig.  
 
Als men de spreker vooraan ondervraagt over het punt waarover hij 
het heeft, dan ga ik 100 % akkoord. Hier echter willen opvallen en vra-
gen stellen waarvan men absoluut weet dat de spreker daarop niet kan 
antwoorden, omdat die vragen tot het domein van de vakminister be-
horen… Houd het debat alstublieft een beetje ernstig, zo niet zitten we 
hier tot zondagvoormiddag.  
 

02.76  Jean-Marie Dedecker (IN-

DEP): M. Ronse est déjà à la tri-
bune depuis plus d'une heure, et il 
n'a encore pris la parole que pen-
dant 4 minutes et 33 secondes. Il a 
droit à 90 minutes. Les questions 
fusent alors qu'elles portent sur 
toutes sortes de thématiques qui 
devraient être abordées avec les 
ministres en charge de ces diffé-
rentes matières. Les questions doi-
vent porter sur les éléments traités 
par l'orateur qui est à la tribune. Tâ-
chons de débattre sérieusement, 
sans quoi nous serons encore ici 
dimanche matin. 
 

De voorzitter: Mijnheer Dedecker, ik heb mij in u vergist. Ik meende 
dat u voor een goed debat stond. Ik heb de indruk dat we een goed 
debat over het regeerakkoord hebben. Ik zal de oppositie niet tegen-
werken om daarop in te gaan. 
 
Ik zou wel alle leden willen vragen om een onderscheid te maken tus-
sen het algemene debat en het gedetailleerde debat. Het is echter het 
recht van de spreker – in dit geval de heer Ronse, maar er volgen van-
daag nog sprekers – om resoluut te verwijzen naar het thematische 
debat dat nog zal volgen. 
 
Het spreekt voor zich dat de spreker die hier vandaag de tribune be-
stijgt, niet tot in de kleinste details de totaliteit van de problematiek be-
heerst. Niemand zal beweren dat hij of zij dat wel doet. 
 
Ik kom nu bij de heer De Smet. 
 

Le président: Nous avons un bon 
débat sur l'accord de gouverne-
ment. Je n'empêcherai pas l'oppo-
sition de poursuivre le débat. Les 
députés doivent cependant faire la 
distinction entre le débat général et 
le débat détaillé. Un orateur a le 
droit de se référer au débat théma-
tique qui suivra et ne maîtrise évi-
demment pas l'ensemble des su-
jets en détail. 
 

02.77  François De Smet (DéFI): Brièvement, monsieur le président 

– non pour poser à M. Ronse une question à laquelle il ne peut pas 
répondre –, je voudrais faire une mise au point sur la question des 
500 euros qui nous a agités.  
 
Le problème réside dans le fait que l'Arizona ne fait pas de vraie ré-
forme fiscale. C'est de là que vient notre malentendu. Vous relevez la 
quotité exemptée d'impôt mais vous ne modifiez pas les tranches. Si 
on fait le calcul, en 2029 – car il faudra attendre jusque-là pour que 
cette petite réforme produise des effets –, le gain fiscal cumulé d'un 

02.77  François De Smet (DéFI): 

De arizonaregering voert geen 
échte fiscale hervorming door, 
waardoor er een misverstand ont-
staat. U verhoogt de belastingvrije 
som, maar wijzigt niets aan de be-
lastingschijven. In 2029 zal het ge-
cumuleerde fiscale voordeel voor 
een belastingbetaler 1.200 euro 
per jaar bedragen, dus 100 euro 
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contribuable devrait s'élever à 1 200 euros par an, soit 100 euros par 
mois. Cela signifie que vos 500 euros de différence seront atteints ma-
joritairement par le lissage, la non-indexation des allocations et pas par 
du gain net.  
 
Et cela est d'autant plus décevant que, dans le pays le plus taxé du 
monde, avec cinq partis qui ont tous, lors de leur campagne, dénoncé 
le poids des charges sur le travail, on aurait pu espérer que ce gain de 
500 euros consiste d'abord en un gain net pour le travailleur et pas du 
fait de stopper les allocations sociales. C'est tout ce que je voulais dire, 
monsieur le président. 
 

per maand. Het verschil van 
500 euro zal dus gerealiseerd wor-
den dankzij de nivellering en de 
niet-indexering van de uitkeringen, 
en vertegenwoordigt met andere 
woorden geen nettowinst. Dat is te-
leurstellend! Terwijl uw partijen 
toch campagne gevoerd hebben 
tegen de lasten op arbeid, hadden 
we in het land met de hoogste be-
lastingdruk ter wereld toch een net-
towinst voor de werknemer mogen 
verwachten.   
 

02.78  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer De Smet, het is natuurlijk een 

combinatie. Enerzijds geven we fiscale zuurstof via de belastingvrije 
som en anderzijds zien we erop toe dat de uitkeringen niet buitensporig 
stijgen, zodat het interessanter wordt om te werken dan om niet te wer-
ken. In Arizonaland wordt werken aangemoedigd. 
 

02.78  Axel Ronse (N-VA): Nous 

donnons un ballon d'oxygène fiscal 
par le biais de la quotité exemptée 
d'impôt, tout en évitant une hausse 
excessive des allocations. Ainsi, il 
sera plus intéressant de travailler 
que de ne pas travailler.  
 

02.79  Pierre-Yves Dermagne (PS): Monsieur le président, je vais me 

conformer aux prescrits et aux conseils de discipline que M. Dedecker 
nous a adressés et vous a adressés en particulier en intervenant sur 
un point qui a effectivement été évoqué par M. Ronse. 
 
Mais avant tout, je voudrais présenter mes excuses à Mme Matz. J'ai 
effectivement commis une erreur tout à l'heure, madame Matz. Dans 
votre programme – que j'avais lu mais dont j'avais un autre souvenir –
, vous ne vous étiez pas engagée pour une augmentation du salaire 
net de 500 euros par mois. Dans votre programme, il était écrit: "Tout 
travail mérite un meilleur salaire: plus 450 euros nets par mois. Afin 
d'encourager tous ceux et toutes celles qui bossent et contribuent au 
bien-être commun, nous proposons un véritable changement de para-
digme fiscal pour que les travailleurs, employés, indépendants ou fonc-
tionnaires gagnent en moyenne près de 450 euros nets en plus par 
mois." Madame Matz, je vous fais donc toutes mes excuses pour les 
500 euros que j'ai évoqués tout à l'heure! 
 
Monsieur le président, cela me permet de reposer une question à 
M. Ronse sur la base factuelle des engagements pris par Les Enga-
gés. Comment le gouvernement Arizona va-t-il faire en sorte que de-
main, une travailleuse, un travailleur, qu'il soit fonctionnaire, salarié, 
indépendant, gagne plus ou moins 450 euros nets en plus par mois? 
 

02.79  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Ik wil me verontschuldigen bij 
mevrouw Matz, want ik heb ver-
keerd onthouden wat er in het pro-
gramma van Les Engagés staat. U 
heeft zich niet verbonden tot 
500 euro netto extra per maand, 
maar 450! In uw programma staat 
namelijk dat om degenen die wer-
ken aan te moedigen, u een fiscale 
paradigmashift voorstelt om ervoor 
te zorgen dat wie werkt gemiddeld 
bijna 450 euro netto meer per 
maand overhoudt. 
 
Mijnheer Ronse, hoe zal de rege-
ring ervoor zorgen dat wie werkt, 
ongeacht of dat in loondienst, als 
zelfstandige of als ambtenaar is, er 
ongeveer 450 netto per maand op 
vooruitgaat?  
 

02.80  David Clarinval, ministre: Monsieur le président, j'entends 

M. Dermagne poser cette question pour la deuxième fois. J'ai égale-
ment entendu des collègues d'autres groupes ainsi que M. De Smet. 
Je les invite simplement à consulter la page 10 de l'accord de gouver-
nement. Sous le titre "Réformes structurelles", vous trouverez le cœur 
de notre message, la priorité absolue de ce gouvernement qui est en 
effet de récompenser les gens qui travaillent. 
 
Je vais vous lire la phrase. La voici: "La priorité sera donnée aux tra-
vailleurs avec des salaires modestes sous le salaire médian. Ceux-ci 
en bénéficieront le plus en termes relatifs, afin de réduire les inégalités 
sociales et d'offrir concrètement plus de pouvoir d'achat aux familles à 

02.80 Minister David Clarinval: Ik 

nodig iedereen die deze vraag stelt 
uit om bladzijde 9 van het regeer-
akkoord erop na te slaan. De prio-
riteit van de regering is het belonen 
van degenen die werken. 
 
Volgens het akkoord ligt de priori-
teit bij werknemers met een be-
scheiden loon (onder de mediaan). 
Zij zouden er het meest op vooruit-
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revenus plus faibles. Avec des mesures non fiscales, nous veillerons à 
ce que la différence entre travailler et ne pas travailler dépasse toujours 
500 euros nets par mois."  
 
Donc, il y a des mesures fiscales et des mesures non fiscales! Mon-
sieur Dermagne, vous avez beau dire trois fois un mensonge, ce que 
vous dites n'est pas vrai! Cela se trouve à la page 10. C'est notre en-
gagement principal! 
 

gaan. Om de ongelijkheid te ver-
kleinen en de koopkracht te vergro-
ten, wordt er beloofd om er met 
niet-fiscale maatregelen voor te 
zorgen dat het verschil tussen wer-
ken en niet-werken 500 euro netto 
per maand bedraagt. Er zijn dus 
fiscale en niet-fiscale maatregelen! 
In tegenstelling tot wat de heer 
Dermagne beweert, is ons engage-
ment opgenomen in het regeerak-
koord. 
 

02.81  Pierre-Yves Dermagne (PS): Ce qui est agréable avec M. Cla-

rinval, c'est sa forme de naïveté confondante. Il vient en fait, en lisant 
l'accord de gouvernement, de confirmer que les promesses électorales 
du MR et des Engagés, de faire en sorte que chaque travailleur et 
chaque travailleuse gagne en  moyenne 450 ou 500 euros nets en plus 
par mois, ne seront pas tenues. Vous venez de confirmer, monsieur 
Clarinval, par a + b, expressis verbis, en lisant l'accord de gouverne-
ment, que ce ne sera pas le cas. Merci! 
 

02.81  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): De naïviteit die de heer Cla-
rinval hier tentoonspreidt, is ver-
bluffend! Deze interpretatie van het 
regeerakkoord bevestigt dat de be-
loften van de MR en Les Engagés 
niet nagekomen zullen worden. Ik 
dank u! 
 

02.82  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, u hebt gezegd dat 

er 1 miljard euro aan bijkomende vrijstellingen op de sociale zekerheid 
voor bedrijven zal worden gegeven. Dat komt boven op de 16 miljard 
euro die nu al gegeven wordt, cijfer van het Planbureau. Men gaat naar 
17 miljard euro en tegen het einde van de legislatuur gaat men naar 
19 miljard aan vrijstellingen voor de sociale zekerheid, als ik de cijfers 
van het Planbureau goed interpreteer. Dat is een typisch Belgisch sys-
teem, want in onze buurlanden zijn er geen vrijstellingen, verminderin-
gen of subsidies op het vlak van de sociale zekerheid. In Oostenrijk zijn 
de sociale bijdragen hoger dan in ons land, maar daar zijn er geen 
vrijstellingen en verminderingen van socialezekerheidsbijdragen. We 
gaan naar een bedrag van 19 miljard euro en dat is bijna 3 % van ons 
bbp. Weet u hoeveel de pensioenen zullen stijgen tussen nu en 2070? 
Die zullen stijgen met 2,5 % van het bbp, aldus de Studiecommissie 
voor de Vergrijzing. Mijnheer Ronse, hoeveel extra cadeaus zullen we 
nog geven aan vrijstellingen, verminderingen en subsidies die de soci-
ale zekerheid onbetaalbaar maken? U maakt met al die cadeaus onze 
sociale zekerheid onbetaalbaar! 
 

02.82  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

En plus des 16 milliards d'euros ac-
tuels, les entreprises bénéficieront 
d'un milliard d'euros d'exemptions 
supplémentaires en matière de sé-
curité sociale. D'ici 2029, les 
exemptions atteindront 19 milliards 
d'euros, soit près de 3 % de notre 
PIB. Les pays qui nous entourent 
n'accordent aucune exemption. 
D'ici 2070, les pensions augmente-
ront à raison de 2,5 % du PIB. Ces 
cadeaux sous forme d'exemptions 
feront en sorte qu’il sera impossible 
de financer la sécurité sociale. 
 

02.83  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer De Witte, ik wil meteen het Oos-

tenrijkse systeem zonder vrijstellingen toepassen, maar u moet weten 
dat er in Oostenrijk geen automatische indexering van de lonen be-
staat. Dat bent u vergeten te vermelden. Van alle West-Europese lan-
den en economieën heeft België de hoogste loonkosten. Het is bijna 
onmogelijk om nog te concurreren. Als we niets doen aan de RSZ-
werkgeversbijdrage, zullen we onszelf volledig uit de markt prijzen. 
Dan zullen we elke week een actuadebat voeren over toestanden zoals 
die bij Audi Vorst en dat willen we niet. We willen net onze competitivi-
teit weer aanscherpen. Dat zijn geen cadeaus, mijnheer De Witte. 
 
Denkt u werkelijk dat iemand de korting op zijn RSZ-werkgeversbij-
drage een fantastisch cadeau vindt? Neen, men is al blij dat men men-
sen kan tewerkstellen en betalen en dat men kan concurreren. Dat is 
economie, mijnheer De Witte en dat is de manier waarop de arizona-
regering haar taart zal bakken. 
 

02.83  Axel Ronse (N-VA): Je suis 

également disposé à ne pas pré-
voir d'exemptions, mais il faudrait 
dans ce cas revoir l'indexation 
automatique des salaires. La Bel-
gique a les coûts salariaux les plus 
élevés d'Europe occidentale, ce 
qui fait qu'il est devenu quasi im-
possible de rivaliser avec la con-
currence. Nous souhaitons de nou-
veau renforcer notre compétitivité. 
Ces exemptions ne sont pas des 
cadeaux. 
 
M. De Witte pense-t-il que les en-
treprises estiment que la diminu-
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tion des cotisations patronales ver-
sées à l'ONSS est un cadeau fan-
tastique? Elles sont déjà satisfaites 
de pouvoir embaucher, payer leurs 
salariés et concurrencer les entre-
prises rivales. C'est le principe de 
l'économie. 
 

02.84  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, ik heb twee op-

merkingen. Ten eerste, alle cadeaus aan verminderingen en vrijstellin-
gen worden niet in aanmerking genomen voor de berekening van de 
loonkloof. Dat is wat de vakbonden sjoemelsoftware noemen. Ten 
tweede, een aantal andere economen waaronder Gert Peersman, zeg-
gen dat die vrijstellingen helemaal niet zorgen voor extra jobs, voor 
meer werkgelegenheid, maar wel voor hogere winsten en enorme ga-
ten in onze sociale zekerheid slaan. De taxshift van de regering-Michel 
haalde al 8 miljard weg uit onze sociale zekerheid en dat bedrag zal 
nog oplopen tot 9 miljard. 
 
Als u die sociale zekerheid zo blijft plunderen, dan worden de pensioe-
nen onbetaalbaar, maar dat heeft niets te maken met de kosten van 
onze pensioenen. Zeven landen in Europa betalen vandaag meer voor 
de pensioenen. Wij zullen in 2070 zelfs minder betalen dan Frankrijk 
en Oostenrijk vandaag al betalen. De pensioenen zijn betaalbaar als u 
stopt met de sociale zekerheid (…) 
 

02.84  Kim De Witte (PVDA-PTB): 

Ces réductions et exemptions ne 
sont pas prises en considération 
dans le calcul de l'écart salarial. Il 
s'agit de logiciels de tripatouillage. 
Ces exemptions n'entraînent pas 
une augmentation des emplois, 
mais une hausse des bénéfices et 
un accroissement énorme des dé-
ficits de notre sécurité sociale. Il est 
possible de financer les pensions si 
vous cessez de vider la sécurité 
sociale. 
 

Le président: Ministre Prévot demande la parole. 
 

02.85  Maxime Prévot, ministre: Chers collègues, bonjour.  

 
Mon tempérament ne me pousse pas à être un grand fan des parties 
de ping-pong. Du reste, monsieur Dermagne, si nous avions dû pren-
dre l'accord Vivaldi pour le comparer aux programmes électoraux res-
pectifs, il y aurait eu incontestablement beaucoup moins de risques de 
se tromper entre un programme dense et un autre qui était évanescent. 
Or, au contraire, nous sommes allés bien plus dans le détail. Lorsque 
l'on monte au filet pour smasher, il faut éviter de se servir d'un jokari. 
Sinon, l'élastique qui tient la balle vous revient dans le visage.  
 
Donc, lorsque je reprends mon programme – qu'a priori je suis censé 
connaître un peu mieux que vous – et que j'en prends un extrait sur un 
bon fond turquoise, pour vous prouver son origine, il est indiqué: "Ce 
que nous proposons: un bonus bosseur sera instauré afin de garantir 
un écart salarial d'au moins 450 euros nets par mois par rapport au 
chômage. Le bonus sera dégressif selon le niveau de salaire et la quo-
tité exonérée d'impôt sera augmentée pour que les 1 000 premiers eu-
ros gagnés chaque mois ne soient pas taxés." C'est exactement la lo-
gique dans laquelle nous nous sommes inscrits. Merci!  
 

02.85 Minister Maxime Prévot: Als 

men het regeerakkoord van de vi-
valdicoalitie naast de respectieve 
verkiezingsprogramma's had ge-
legd, zou de kans kleiner zijn ge-
weest dat men het mis heeft, zo 
schimmig was het. Ons akkoord is 
gedetailleerder en laat minder 
ruimte voor interpretatie. In het ver-
kiezingsprogramma van Les Enga-
gés werd er voorgesteld om een 
degressieve bonus in te voeren in 
functie van het loon om te garande-
ren dat wie werkt minstens 
450 euro netto per maand meer 
zou verdienen dan wie werkloos is, 
en om de belastingvrije som te ver-
hogen tot de eerste 1.000 euro die 
men verdient. Dat is de logica die 
we hebben gevolgd. 
 

02.86  Pierre-Yves Dermagne (PS): Monsieur le président, je renvoie 

l'ancien président des Engagés à son propre site internet. Je le répète! 
Et je vais le citer expressis verbis, de la première lettre à la dernière: 
"Tout travail mérite un meilleur salaire." Nous sommes d'accord. "Plus 
450 euros/mois. Alors, revalorisons celles et ceux qui bossent en ré-
duisant l'impôt sur le travail!" Nous sommes d'accord. "Afin d'encoura-
ger tous ceux et celles qui bossent et contribuent au bien-être commun, 
tout en renforçant le différentiel avec le chômage, nous proposons un 
véritable changement de paradigme fiscal, pour que les travailleurs 

02.86  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Op zijn website belooft de 
voormalige voorzitter van Les En-
gagés om degenen die werken te 
herwaarderen door de belasting op 
arbeid te verlagen en mensen aan 
te moedigen om te werken door het 
verschil met een werkloosheidsuit-
kering te vergroten. Men kan er 
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(employés, indépendants ou fonctionnaires) gagnent en moyenne près 
de 450 euros net en plus par mois." Cela figure sur le site internet des 
Engagés.  
 
On en a fait une copie pour que, dans les heures qui nous séparent du 
vote, cette publication ne disparaisse pas et que chacun puisse la re-
trouver. 
 

met zoveel woorden lezen dat zijn 
partij een échte fiscale paradigma-
shift voorstelt om ervoor te zorgen 
dat werknemers gemiddeld bijna 
450 euro netto per maand meer 
verdienen. 
 
We hebben de inhoud van die web-
pagina gekopieerd, zodat ze de ko-
mende uren niet kan verdwijnen. 
 

De voorzitter: Dank u wel, collega's. Ik meen dat daarmee dit thema aangesneden is. 
 
Naargelang het verloop van het debat – en ik vind het goed dat er diverse thema's worden aangeraakt – 
zullen we gaandeweg ongetwijfeld meer en meer in herhaling vallen. U gelieve daar een beetje rekening 
mee te houden, zodat eenzelfde vraag geen zes keer wordt gesteld. Ik heb nog een heel lange sprekerslijst. 
Ik voeg jullie namen toe in de volgorde waarin ik jullie waarneem. 
 
Ik heb geen lijst van eersteklasparlementariërs en tweedeklasparlementariërs, dus u komt gewoon aan de 
beurt in de volgorde waarin u het woord hebt gevraagd. De heer Hedebouw is de volgende. 
 

02.87  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, u had het 

over de belastingen. Er is discussie over de meerwaardebelasting. Dat 
is natuurlijk een belangrijk punt. Ik wil mijn vraag aan de N-VA stellen, 
want ik denk dat jullie daarop wel een heel duidelijk antwoord zullen 
willen geven. Ik wil weten of de superrijken hier in België die belasting 
echt wel zullen betalen. Ik had daar twee vragen over. 
 
Ten eerste, ik had begrepen dat de meerwaardebelasting alleen voor 
de personenbelasting geldt. Bedrijven die aandelen verkopen en die 
daarbij een meerwaarde boeken, zullen dus niets betalen. Ik stel u de 
vraag. Kunt u mij bevestigen dat er voor de bedrijven geen meerwaar-
debelasting zal zijn? 
 
Collega's, het probleem is dat vele grote vermogens in België hun aan-
delen helemaal niet op hun persoonlijke belastingbrief invullen, maar 
vennootschappen op poten zetten. Ik zal ze niet noemen. Ze komen 
vaak in de media. Kunt u me bevestigen, mijnheer Ronse, dat iedereen 
die zijn aandelen in een vennootschap stopt, nul euro meerwaardebe-
lasting zal betalen? Kan dat hier bevestigd worden? Het antwoord van 
de heer Ronse is volgens mij belangrijk om te weten of de superrijken 
wel zullen betalen. Als dat niet het geval zou zijn en alleen de kleine 
beleggers zouden betalen, dan zitten we met een probleem. Kunt u dat 
bevestigen, mijnheer Ronse? 
 

02.87  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): J'avais cru comprendre que 
l'impôt sur les plus-values ne s'ap-
pliquerait qu'à l'impôt des per-
sonnes physiques. Pouvez-vous 
confirmer qu'il n'y aura pas d'impôt 
sur les plus-values pour la taxe 
professionnelle? N'oublions pas 
que de nombreuses grandes for-
tunes belges ne déclarent pas 
leurs actions sur leur déclaration 
fiscale personnelle, mais créent 
des sociétés. Dans ce cas, ils 
paient zéro euro d'impôt sur les 
plus-values et seuls les petits in-
vestisseurs paieront dès lors cet 
impôt. Est-ce exact? 
 

02.88  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Hedebouw, dat is een supersim-

pele vraag. Als een bedrijf activa verkoopt – effecten of aandelen – dan 
wordt dat vandaag al belast. Zo simpel is dat.  
 

02.88  Axel Ronse (N-VA): Lors-

qu'une entreprise vend des actifs – 
des titres ou des actions – ceux-ci 
sont aujourd'hui déjà taxés. 
 

02.89  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, het antwoord 

is dus duidelijk negatief. Ackermans & van Haaren bijvoorbeeld betaalt 
niets voor een meerwaarde van 100 of 150 miljoen euro, want dat be-
drag wordt afgetrokken. U bevestigt dat er in de vennootschappen 
geen meerwaardebelasting komt en dus dat de superrijken die hun ei-
gen belastingbrief mogelijk niet invullen, die belasting niet betalen. Dan 
is er toch een zeker probleem. Wie betaalt er echt? De PVDA denkt 

02.89  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): En d'autres termes, vous 
confirmez donc que les sociétés 
n'auront pas de taxe sur les plus-
values à payer et que les super-
riches qui se cachent derrière des 
sociétés ne paieront donc pas cette 
taxe. Les petits porteurs sont les 
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dat dat weer de kleine beleggers zijn, die zelf hun belastingbrief invul-
len. Zij zullen moeten betalen, maar de superrijken en de vennoot-
schappen ontspringen opnieuw de dans. Dat is weer typisch voor de 
N-VA-politiek. 
 

dupes, et les ultrariches sont les 
grands gagnants. Voilà qui est ty-
pique de la politique de la N-VA.  
 

02.90  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Mijnheer de voorzitter, ik wil 

ook nog eens terugkomen op hetzelfde onderwerp. Omdat het debat 
hoffelijk verloopt, moeten we af en toe van de hak op de tak springen.  
 
Mijnheer Ronse, u hebt een kwartier geleden over de meerwaardebe-
lasting gesproken. U hebt verklaard dat die heel complex is en we jullie 
en de vakminister voldoende tijd moeten geven om die uit te werken.  
 
Het spijt me, maar ik vind dat antwoord niet goed genoeg, want de 
meerwaardebelasting is vanaf dag 1 van de onderhandelingen tot de 
allerlaatste minuut het onderwerp van discussie geweest bij de vorming 
van deze regering. Ik kan dus moeilijk accepteren dat er voor deze 
maatregel nog onduidelijke zaken moeten worden uitgewerkt. Dat ligt 
zeker moeilijk, omdat tussen de laatst gelekte nota en het regeerak-
koord Vooruit aanvaard heeft om de verhoging van de effectentaks te 
schrappen en terug te gaan naar de meerwaardebelasting zoals die 
voordien in de nota stond. Echter, de geschatte opbrengst ervan is niet 
gewijzigd. 
 
Een specifiek voorbeeld gaat al enkele dagen mee. Twee dagen gele-
den heeft minister Jambon daarvoor in Het Journaal een mooi woord 
gebruikt, namelijk casuïstiek, wat betekent dat het een heel specifieke 
case is. Aangezien die case al twee dagen meegaat, wil ik hem hier 
herhalen en wil ik van u graag weten wat het antwoord is, mijnheer 
Ronse. Voor de meerwaardebelasting gelden twee systemen. Ten eer-
ste, standaard wordt 10 % belasting geheven op de meerwaarde bij de 
verkoop van aandelen, met een vrijstelling voor de eerste 10.000 euro. 
Ten tweede, indien iemand een belang heeft van minimum 20 % in een 
bedrijf, geldt bij de verkoop een vrijstelling van 1 miljoen euro en 
daarna een getrapt systeem, om zo vanaf 10 miljoen euro aan een ta-
rief van 10 % te komen. De vraag die al een paar dagen meegaat, luidt 
wat er dient te gebeuren voor iemand die met een belang van 19 % in 
een bedrijf aandelen verkoopt. Valt die persoon onder de standaardre-
geling, zoals minister Vandenbroucke zegt, of valt die persoon onder 
het tweede systeem, zoals de heer Bouchez zegt? 
 

02.90  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Dès le début des négocia-
tions jusqu'à la dernière minute, la 
taxe sur les plus-values a été le 
point névralgique des discussions 
pour la formation du gouverne-
ment. J'ai dès lors du mal à accep-
ter que nous ne pouvions pas obte-
nir le détail de ce régime fiscal.  
 
Deux systèmes seront d'applica-
tion pour la taxe sur les plus-va-
lues. Dans le premier cas, on pré-
lèvera la taxe standard de 10 % sur 
les plus-values réalisées lors de la 
vente d'actions, avec une exonéra-
tion sur les 10 000 premiers euros. 
Dans le second cas, où une per-
sonne détient une participation 
d'au moins 20 % dans une société, 
on appliquera une exonération de 1 
million d'euros lors de la vente. En-
suite, il sera procédé à une taxation 
par paliers, avec un taux de 10 % à 
partir de 10 millions d'euros. Quel 
système s'appliquera dès lors à 
une personne qui détient une parti-
cipation de 19 %? 
 

02.91  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Vanbesien, ik heb dat zopas al 

aan collega Vermeersch geantwoord. De waarheid is gewoon bevrij-
dend. In elk vakje van de tabel die u gekregen hebt, voor elk jaar, klopt 
het bedrag dat ingeschreven staat. Elke fractie van de arizonacoalitie 
bevestigt dat. We gaan dat ook doen. De omschrijving, hoe dat ge-
beurt, staat in het regeerakkoord vermeld. De manier en de modalitei-
ten zijn voer voor de regering en we gaan die dat in alle rust laten door-
spreken. Zo simpel is het. 
 

02.91  Axel Ronse (N-VA): Dans 

chaque case du tableau que vous 
avez reçu, le montant inscrit est 
correct pour chaque année. La 
description figure dans l'accord de 
gouvernement. Le gouvernement 
doit à présent discuter de la mé-
thode et des modalités. 
 

02.92 Minister Jan Jambon: Om geen misverstanden te laten be-

staan, wil ik de heer Hedebouw toch even een antwoord geven. Mijn-
heer Hedebouw, het klopt dat het hier over de personenbelasting gaat, 
maar het klopt evenzeer dat de meerwaarde in de vennootschapsbe-
lastingen al aan 25 % belast wordt en dan geldt non bis in idem. 
 

02.92  Jan Jambon, ministre: Pour 

éviter tout malentendu, il est exact, 
Monsieur Hedebouw, qu'il s'agit en 
l'occurrence de l'impôt des per-
sonnes physiques, mais il est exact 
également que les plus-values 
soumises à l'impôt des sociétés 
sont déjà taxées à 25 %. 
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02.93  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Mijnheer Ronse, u geeft nu 

al twee keer hetzelfde antwoord, wat ik een heel bizar antwoord vind. 
U zegt dat alle fracties van de meerderheid hebben afgesproken welk 
bedrag de belasting moet opbrengen. U kunt echter niet op voorhand 
weten hoeveel meerwaarde er zal worden gerealiseerd. Als u doet wat 
u zegt, zal u het percentage van de belasting laten afhangen van de 
meerwaarde die op de beurs wordt gecreëerd. Dat zal dus 5 % of 7 % 
of 12 % zijn. U kunt niet zeggen dat u dat zal regelen naargelang de 
opbrengst. 
 
De vraag hier is duidelijk. Het is een case. Het is casuïstiek. Gaat u 
10 % vragen met een vrijstelling van 10.000 euro? Ja of neen? 
 

02.93  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Monsieur Ronse, vous 
dites qu'au sein de la majorité, il a 
été convenu du montant que l'im-
pôt devrait rapporter, mais vous ne 
pouvez pas connaître à l'avance le 
montant de la plus-value qui sera 
réalisée. Or en toute logique, vous 
ferez dépendre le taux d'imposition 
de cette plus-value. Pour ce qui 
concerne mon exemple, allez-vous 
appliquer un taux de 10 % avec 
une exonération de 10 000 euros 
ou non? 
 

De voorzitter: Als u telkens dezelfde vraag blijft stellen, vermoed ik dat het antwoord ook telkens hetzelfde 
zal zijn. 
 

02.94 Minister Jan Jambon: Ik wil daar gerust op antwoorden. In het 

verleden is het altijd zo geweest dat, als er een regeerakkoord werd 
afgesloten, alle maatregelen die daarin stonden tot in de details waren 
uitgewerkt en dat elke casuïstiek daarin al werd beantwoord, zodat er 
daarna geen IKW's, geen DAB's, geen beraadslagingen in het kernka-
binet en geen beslissingen in de regering moesten plaatsvinden, want 
alles was tot in de kleinste details in het regeerakkoord uitgewerkt. Na-
tuurlijk is dat nooit het geval. 
 
Als we met deze regering een model in het regeerakkoord zetten, dan 
is dat het model. U vroeg wat er gebeurt als iemand niet voor 20 %, 
maar slechts voor 19 % eigenaar is. Misschien was dat een paar maan-
den geleden wel nog 20 %? Hoelang heeft die dat? Dat zijn vragen die 
nog moeten worden verhelderd en zullen worden uitgewerkt als we de 
wet zullen maken. 
 
Excuseer ons dat we in het regeerakkoord niet altijd alles tot op het 
niveau van de wetteksten hebben uitgewerkt. Ik weet dat dit bij Vivaldi 
wel zo was. Ik weet uit ervaring dat dit bij de Zweedse regering ook zo 
was. Ik weet dat het bij de regering-Di Rupo zo was. Daar lagen op het 
einde van de regeringsonderhandelingen alle wetsontwerpen klaar om 
in het Parlement over te stemmen. Wij hebben hier nog wat werk aan. 
Ik excuseer mij daarvoor.  
 

02.94  Jan Jambon, ministre: Ja-

mais un gouvernement n'a pré-
senté un accord de gouvernement 
élaboré jusque dans les moindres 
détails au moment de son entrée 
en fonction. Nous avons fixé dans 
l’accord un modèle dont les moda-
lités pratiques doivent encore être 
élaborées. Ou devons-nous nous 
excuser qu'il n'y ait pas encore de 
textes législatifs prêts à être votés? 
 

De voorzitter: Gelukkig is dat zo, anders zouden we volgende week donderdag alles kunnen goedkeuren 
en de werken van het Parlement kunnen stopzetten. Blijkbaar is dat niet het geval.  
 
Mijnheer Hedebouw, u hebt geen recht op voorkruiperij. De heer Vanbesien krijgt nu het woord voor zijn 
repliek.  
 

02.95  Dieter Vanbesien (Ecolo-Groen): Mijnheer Jambon, ik vind uw 

antwoord te weinig voor deze maatregel. Dit is immers dé maatregel 
bij uitstek, de maatregel waarover het grote debat ging tijdens de rege-
ringsvorming, waardoor Vooruit en de heer Bouchez bijna zijn gaan 
lopen. In de pers is ook duidelijk geworden dat er een verschillende 
interpretatie is bij de meerderheidspartijen. Dit is al twee dagen bezig. 
U hebt een extra ministerraad gehad om daarover te praten en het is 
nog steeds niet duidelijk.  
 

02.95  Dieter Vanbesien (Ecolo-

Groen): Votre réponse est trop fri-
vole car cette mesure a été au 
centre du plus important débat de 
la formation du gouvernement et a 
même failli amener Vooruit et 
M. Bouchez à quitter la table des 
négociations. À l’évidence, tous les 
partis de la majorité ne sont pas sur 
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Wij gaan dat evenwel niet loslaten. Ik voorspel dat dit vraagstuk zal nog 
terugkomen, het zal nog een paar keer terug op uw banken terechtko-
men.  
 

la même longueur d’onde au sujet 
de cette mesure. Nous ne lâche-
rons pas l’affaire, je vous le garan-
tis. 
 

De voorzitter: Ik vermoed ook dat het nog een paar keer zal terugkomen naargelang we met wetgevend 
werk geconfronteerd zullen worden.  
 
Iedereen staat bijzonder scherp, dat is goed.  
 

02.96  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Mijnheer de minister, we gaan 

hier nog veel fiscale debatten voeren; u bent immers de minister van 
Financiën. 
 
U zegt dat alles wordt betaald door de bedrijfsbelastingen. Dat is voor 
voor de kmo’s in België. Er wordt 25 % betaald. 
 
Mijnheer de minister, ik kan u iets leren over de DBI-regels. Voor ie-
mand met meer dan 2,5 miljoen euro aan aandelen of 10 % van de 
aandelen van een bedrijf, wat het geval is bij alle superrijke families, 
die meer dan 10 % hebben, is er vrijstelling. Zij betalen 0 %. 
 
Collega’s, aldus wordt hier voor iedereen bevestigd dat de superrijken 
van dit land, die hun fortuin en hun vermogen in vennootschappen heb-
ben zitten en die natuurlijk meer dan 2,5 miljoen euro of 10 % hebben, 
0 % meerwaardebelasting zullen betalen. 
 
Dat jullie daar blij mee zijn, …  
 

02.96  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Vous invoquez les impôts 
sur les entreprises, mais celles qui 
détiennent une participation d'une 
valeur de plus de 2,5 millions d'eu-
ros ou représentant au moins 10 % 
des actions d'une autre société bé-
néficient d'une exonération. C'est 
tout bénéfice pour les ultrariches. 
 

De voorzitter: Mijnheer Hedebouw, de afspraken gelden ook voor u. Scherp staan is één zaak, de regels 
niet volgen, is een andere zaak. 
 
Mijnheer Ronse, u wou daarop nog repliceren? Ik heb hier nog namen op het lijstje. Ik hoop dat zij allemaal 
nieuwe thema’s aansnijden en geen vragen blijven herhalen. 
 

02.97  Axel Ronse (N-VA): Het spel van de heer Hedebouw is vrij 

kortzichtig. Hij wil Vooruit in een moeilijk parket brengen. Hij zal ons 
echter niet uit elkaar spelen, zeker niet op basis van technisch foute 
informatie. 
 
Mijnheer Hedebouw, in de eerste ronde vroeg u of een vennootschap 
die aandelen heeft in een andere vennootschap en een meerwaarde 
daarop boekt, die meerwaarde in de meerwaardebelasting moet mee-
nemen. Zij wordt daarop al belast; minister Jambon heeft u uitgelegd 
dat het om 25 % gaat. U suggereerde echter om dat mee te nemen in 
het huidige verhaal. Zij zouden dan evenwel minder belast worden. Ik 
mag hopen dat de dag niet komt waarop ik aan u fiscaal advies moet 
vragen. 
 

02.97  Axel Ronse (N-VA): De ma-

nière assez prévisible, vous tentez 
de diviser Vooruit et les autres par-
tis sur la base d'informations tech-
niquement incorrectes. Vous avez 
d'abord demandé si une société qui 
détient des actions dans une autre 
société et qui réalise une plus-va-
lue sur cette participation doit dé-
clarer celle-ci à l'impôt des socié-
tés. Elle est déjà taxée au taux de 
25 % sur cette plus-value. Vous 
avez suggéré de l'imposer une 
deuxième fois. J'espère ne jamais 
avoir à vous demander des con-
seils fiscaux. 
 

De voorzitter: Mijnheer Hedebouw, u hebt een minuut om te repliceren. 
 

02.98  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Ik weet niet in welke taal ik het 

juist moet zeggen, mijnheer Ronse. Er geldt een vrijstelling, waardoor 
wie meer dan 2,5 miljoen euro of 10 % van de aandelen in een bedrijf 

02.98  Raoul Hedebouw (PVDA-

PTB): Je me demande dans quelle 
langue je dois le demander: est-il 
exact que les ultrariches seront 
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heeft, nul euro betaalt. Dat is dus geen 25 %. Voor kmo's is dat natuur-
lijk wel zo, maar niet voor de grote bedrijven. Kunt u dat bevestigen? 
 

exonérés? 
 

De voorzitter: Mijnheer Hedebouw, u was aan het repliceren. U kunt geen vraag stellen, anders zullen we 
op die manier heel veel rondjes draaien. 
 

02.99  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Geen antwoord, mijnheer 

Ronse? Nee? 
 

 

02.100  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Mijnheer Ronse, ik kom 

even terug op het globale beeld van de begroting.  
 
Wij hebben het gehad over het half miljard euro van de meerwaarde-
belasting in de totaliteit van de inspanningen. Er zijn ook voor 8 miljard 
euro terugverdieneffecten opgenomen – geen econoom die dat ge-
looft. Er is de ambitie om de werkzaamheidsgraad te verhogen tot 
80 %, wat volgens het Federaal Planbureau drie à vier keer meer is 
dan wat we kunnen realiseren in de komende vier à vijf jaar. Voorts 
moet er 1,4 miljard euro komen van asiel en migratie. 
 
Het half miljard euro van de meerwaardebelasting is dan de inspanning 
van de sterkste schouders. Men probeert dat te verkopen als 1,5 mil-
jard euro, maar daar zitten veel dingen bij die niet echt onder een in-
spanning van de sterkste schouders vallen. Als men de rest opblaast, 
moet men natuurlijk niet veel meer zoeken bij de sterkste schouders 
om het gat te dichten, want met alle miljarden die worden bespaard op 
het sociaal beleid – 8 miljard euro – betekent het dat de inspanning van 
de zwakste schouders 16 keer zo groot is als de inspanning van de 
sterkste schouders.  
 
U hebt dat mooi opgeblazen. In de zomer waren de terugverdieneffec-
ten nog 5 miljard euro, nu is dat al 8 miljard euro. Hoe zijn die terug-
verdieneffecten precies berekend en hoe komt het dat daarin zo'n grote 
evolutie merkbaar is tussen vorige zomer en nu? U gebruikt dat immers 
als een soort sluitpost om het cijferwerk te doen kloppen. Kunt u dat 
even uitleggen? 
 

02.100  Stefaan Van Hecke 

(Ecolo-Groen): La taxe sur les 
plus-values devrait rapporter un 
demi-milliard d'euros et les effets 
de retour sont estimés à 8 milliards 
d'euros – aussi improbable que ce 
soit. Un montant d'1,4 milliard d'eu-
ros est économisé dans le domaine 
de l'asile et de la migration, et le 
taux d'emploi doit atteindre 80 %. 
Cette taxe sur les plus-values ne 
fait donc pas trop contribuer les 
épaules les plus larges, car ce sont 
surtout les épaules les plus faibles 
qui portent la charge la plus lourde, 
avec 8 milliards d'euros d'écono-
mies au détriment de la politique 
sociale. Pouvez-vous d'ailleurs 
nous expliquer comment ces effets 
de retour sont passés de 5 mil-
liards d'euros en été à 8 milliards 
d'euros aujourd'hui? 
 

02.101  Axel Ronse (N-VA): Het zal de eerste regering in de geschie-

denis van dit land zijn die de terugverdieneffecten effectief zal behalen. 
Weet u waarom? Dat is omdat we heel grondig hervormen op het vlak 
van de arbeidsmarkt, op het vlak van de pensioenen en op enkele an-
dere domeinen, wat onze fractie zelf minder leuk vindt, maar we doen 
dat, omdat het broodnodig is. 
 
Ik wil met mijn uiteenzetting aantonen hoe erbarmelijk de staat van het 
land is om dan naar een verhaal van hoop te gaan en u uit te leggen 
hoe we die zullen verbeteren. Dat zal u veel bijbrengen over de terug-
verdieneffecten. Ik vraag mij echter af of u wel geïnteresseerd bent in 
mijn verhaal. Ik weet waarom ik zoveel onderbroken word, namelijk 
omdat ik de staat van het land aan het toelichten ben en dat is een 
ongemakkelijke waarheid, collega's van de PS en de PVDA. De waar-
heid noopt namelijk tot verantwoordelijkheid nemen. U wilt mij constant 
onderbreken, omdat de waarheid pijn doet, omdat het pijn doet om aan 
de mensen te zeggen dat, als we hen iets willen gunnen, we door moe-
ten doen. 
 
Collega's, zult u moedig zijn en naar mijn verhaal luisteren? Durft u dat 
verhaal aan of hebt u effectief de peut, mijnheer Hedebouw? 

02.101  Axel Ronse (N-VA): Ce 

gouvernement sera le premier à 
concrétiser les effets de retour, 
grâce à une réforme profonde du 
marché du travail et des pensions.  
 
Je veux montrer à quel point l'état 
du pays est lamentable, pour en-
suite vous expliquer dans un ex-
posé empreint d’une grande espé-
rance comment nous allons l'amé-
liorer. Vous comprendrez alors 
mieux ces effets de retour. Toute-
fois, je sais pourquoi j'ai été inter-
rompu si souvent. Mon explication 
de l'état du pays est une vérité in-
confortable pour le PS et le PTB. 
Oserez-vous écouter ce que j’ai à 
dire? 
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De voorzitter: Mijnheer Ronse, dankzij de collega's hebt u nog 85 mi-
nuten. U zou ze dankbaar moeten zijn, want u kunt uw verhaal meer-
maals vertellen. 
 

Le président: En tout état de 
cause, il vous reste encore 85 mi-
nutes de temps de parole. Vous 
pourrez le dire plusieurs fois. 
 

02.102  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Als de heer Ronse straks 

evenveel te vertellen heeft als in zijn antwoorden op onze vragen, dan 
zullen we eigenlijk niet zoveel te weten komen. Op onze vragen over 
de berekening van die terugverdieneffecten hebben we immers geen 
antwoord gekregen. Met de gemaakte keuzes betalen de zwakste 
schouders in de totaal 16 keer meer dan de sterkste schouders met die 
500 miljoen euro aan meerwaardebelasting. U zit gewoon in de ver-
keerde zakken, mijnheer Ronse. Ik zal nu zeer goed luisteren naar uw 
uiteenzetting over de plannen van deze regering. Hopelijk hebt u iets 
te vertellen en zult u wel op de vragen kunt antwoorden. 
 

02.102  Stefaan Van Hecke 

(Ecolo-Groen): Nous n'obtenons 
aucune réponse à nos questions 
sur les retombées positives. J'es-
père que vous avez davantage de 
précisions à nous donner sur les 
plans du gouvernement. Avec ces 
500 millions d'euros de taxe sur les 
plus-values, l'exécutif choisit de 
taxer les épaules les plus faibles 
16 fois plus intensément que les 
épaules les plus larges. Vous vous 
servez dans les mauvaises 
poches. 
 

02.103 Minister Vincent Van Peteghem: Mijnheer Van Hecke en ver-

schillende andere collega’s die altijd wat meewarig doen over die te-
rugverdieneffecten, het zou er nog aan mankeren dat er met wat van-
daag voorligt geen terugverdieneffecten zouden zijn. We gaan er ver-
dorie voor de eerste keer in lange tijd voor zorgen dat we mensen een 
stimulans, een prikkel geven om te gaan werken en om het evenwicht 
tussen werk en privéleven beter te ondersteunen via het familiekrediet. 
We zullen ervoor zorgen dat mensen netto meer zullen overhouden 
aan het einde van de maand. Met de beperking van de werkloosheids-
uitkering in de tijd tot twee jaar en met de versterkte degressiviteit zul-
len we ervoor zorgen dat mensen aan het werk zullen gaan. Natuurlijk 
zullen we voor terugverdieneffecten zorgen. Ik ben het voor 100 % met 
u eens dat we dat zullen moeten opvolgen. Het zal mijn rol zijn om het 
regeerakkoord uit voeren, zodat we dat kunnen realiseren. 
 
Mevrouw Bertrand, ik vind het vreemd dat u zegt dat het tekort van 
entiteit I momenteel 2,8 % is. Nu klopt u zich op de borst. Het is inder-
daad zo, maar u weet ook dat het bij ongewijzigd beleid 3,3 % zal wor-
den in 2026, 4,2 % in 2027, 5,3 % in 2028 en 5,8 % in 2029. We moe-
ten dus inspanningen leveren om die begroting op orde te krijgen; Wat 
hier in het regeerakkoord staat om de mensen aan het werk te krijgen, 
zal helpen om dat te realiseren. Dat is de opdracht van deze regering 
en we zullen dat doen. 
 

02.103  Vincent Van Peteghem, 

ministre: Vous parlez tous de ces 
retombées positives avec un cer-
tain dédain, alors que nous allons 
veiller, pour la première fois depuis 
longtemps, à ce que nos conci-
toyens soient stimulés à travailler.  
 
Nous stimulons l'équilibre entre le 
travail et la vie privée par le biais du 
crédit familial. Les travailleurs gar-
deront davantage de salaire net. Le 
chômage sera limité à deux ans et 
la dégressivité renforcée incitera 
les intéressés à trouver plus rapi-
dement un emploi. Il est évident 
que cette mesure entraînera des 
retombées positives. Je veillerai à 
la concrétisation de ces initiatives. 
 
Madame Bertrand, vous vous tar-
guez d'avoir atteint un déficit qui ne 
s’élève plus aujourd’hui qu’à 2,8 %, 
mais à politique inchangée, il at-
teindra 5,8 % en 2029. Nous de-
vons faire des efforts pour remettre 
le budget dans les clous et c'est ce 
que nous faisons.  
 

02.104  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Bedankt mijnheer de mi-

nister. Ik vind het leuk dat u zich moeit in dit debat, dat alsmaar inte-
ressanter wordt. Er zullen uiteraard terugverdieneffecten zijn als meer 
mensen aan het werk zullen gaan, maar die zijn afgelopen zomer plots 
van 5 miljard naar 8 miljard gestegen. Die terugverdieneffecten zitten 
bovendien al in uw begroting sinds het eerste jaar, nog voor de maat-
regel kan uitgevoerd worden. Hoe geloofwaardig is dat? U legt het Par-
lement een luchtkasteel voor. Alle experts zeggen dat het opgeblazen 

02.104  Stefaan Van Hecke 

(Ecolo-Groen): Il y aura bien sûr 
des effets retour si le taux d’emploi 
augmente, mais ces effets ont sou-
dainement augmenté de 5 à 8 mil-
liards d'euros l'été dernier. En 
outre, ils sont déjà inscrits dans le 
budget avant même que la mesure 
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is, dat het lucht is. 
 

ne puisse être mise en œuvre. 
Vous nous présentez une chimère. 
Tous les experts le confirment. 
 

02.105  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer Ronse, u hebt daarnet 

gesproken over de staat en de hoop van het land. Het is triest dat te 
vernemen uit de mond van een N-VA’er, want dit land is op en valt niet 
meer te redden. U wilt dat met de N-VA wel doen. U spreekt over hoop 
voor het land, maar er is weinig hoop voor de Vlaming, wanneer ik moet 
vaststellen dat er zelfs geen enkel communautair borrelnootje beschre-
ven staat in het federaal regeerakkoord. 
 
Ik kom terug op het thema economie en de economische situatie. Het 
is alom bekend dat onze economie op verschillende snelheden draait 
in het noorden en in het zuiden van het land. Elk landsdeel heeft eigen 
specifieke maatregelen nodig, een zogenaamd asymmetrisch beleid. 
In het regeerakkoord wordt er geregeld gesproken over interfederaal 
overleg. Hoe zult u dat realiseren zonder te vervallen in de klassieke 
wafelijzerpolitiek, zoals we die al bijna 200 jaar in België kennen? Hoe 
zult u dat met elkaar verzoenen? Hoe zult u ervoor zorgen dat de Vla-
ming een beleid krijgt dat geschoeid is op de Vlaamse leest? 
 

02.105  Reccino Van Lommel 

(VB): Monsieur Ronse, vous évo-
quez l'état du pays et vous tenez à 
présenter un exposé empreint 
d’une grande espérance, tout en 
sachant que ce pays ne peut plus 
être sauvé. 
 
L'espoir est maigre pour les Fla-
mands, car l'accord de gouverne-
ment ne contient pas la moindre 
cacahouète communautaire. 
L'économie tourne à deux vitesses. 
Chaque partie du pays a besoin de 
mesures qui lui sont propres. L'ac-
cord de gouvernement parle de 
concertation interfédérale. Com-
ment comptez-vous réaliser cette 
ambition sans verser dans la tradi-
tionnelle politique du gaufrier? 
 

02.106  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Van Lommel, op uw bureau lig-

gen 200 pagina’s, die u haarfijn uitleggen hoe we ervoor zullen zorgen 
dat de welvaart van de Vlaming versterkt wordt. Ook in Wallonië zal de 
welvaart trouwens versterkt worden. Uw keuze is om 5 jaar lang te 
wachten en aan de kant te blijven staan. Onze keuze is om nu de werk-
loosheidsuitkering in de tijd te beperken en de overheidsfinanciën op 
orde te zetten, om op het vlak migratie serieus door te pakken en om 
ons land op het vlak van defensie futureproof te maken. 
 
Mijnheer Van Lommel, als u het regeerakkoord leest, zult u morgen 
voorstemmen. 
 

02.106  Axel Ronse (N-VA): L'ac-

cord de gouvernement explique 
avec précision comment nous al-
lons renforcer la prospérité en 
Flandre et en Wallonie. Vous avez 
choisi de rester les bras croisés 
pendant cinq ans, alors que nous 
avons pris l'option de limiter les al-
locations de chômage dans le 
temps, d'assainir les finances pu-
bliques, d'agir sur le plan de la mi-
gration et de mettre sur pied une 
défense tournée vers l'avenir. Si 
vous prenez la peine de lire l'ac-
cord de gouvernement, demain 
vous le soutiendrez. 
 

De voorzitter: Mijnheer Van Lommel, u hebt een minuut om dat te bevestigen. (Hilariteit) 
 

02.107  Reccino Van Lommel (VB): Mijnheer Ronse, nu begint het 

wel heel cynisch te worden. Het meest cynische is wel – ik heb het 
regeerakkoord inderdaad volledig gelezen – dat ik alleen een N-VA zie 
die België wil redden, maar niet een N-VA die Vlaanderen wil redden. 
Dat is mijn conclusie. 
 
Wat het interfederaal overleg betreft, waarnaar regelmatig verwezen 
wordt, is er geen enkele garantie voor de Vlaming dat hij echt een 
Vlaams beleid krijgt, een beleid dat nodig is, waarbij het Vlaamse geld 
ook effectief in Vlaamse handen gehouden wordt. 
 

02.107  Reccino Van Lommel 

(VB): Vous devenez très cynique. 
J'ai lu l'accord de gouvernement 
dans son intégralité, mais je n'y 
vois qu'une N-VA qui veut sauver la 
Belgique et non une N-VA qui veut 
sauver la Flandre. Rien ne garantit 
que les Flamands obtiendront une 
politique flamande permettant que 
l'argent flamand reste entre les 
mains des Flamands. 
 

02.108  Irina De Knop (Open Vld): Mijnheer de voorzitter, sta me toe 02.108  Irina De Knop (Open Vld): 

Excusez-moi d'aborder un autre 
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aan te knopen bij een vorig thema – ik had het woord al langer ge-
vraagd –, namelijk de groeinorm.  
 
Mijnheer de minister, u had het over 2 %, 2 %, 2,6%, 3 %. Om het nog 
eens over de tabel te hebben, op de lijn van de groeinorm noteren we 
dat er op de begroting wordt ingegrepen met besparingen, 192 miljoen, 
398 miljoen, 372 miljoen, 173 miljoen. Er zijn ook bijkomende maatre-
gelen buiten de norm en die lopen op tot 350 miljoen in 2029. U ver-
klaart dat er in de zorg zal worden geïnvesteerd, maar wij zien vooral 
de besparingen. Die dient u ook toe te lichten. We zijn het met u eens 
dat er zuiniger gewerkt kan worden in de gezondheidszorg. Dat is drin-
gend nodig, maar u hebt daar wel een plan voor nodig. Van zo'n plan 
hebt u met geen woord gerept. 
 
Overigens wordt u kennelijk onder curatele geplaatst, mijnheer de mi-
nister. Het proces van de begrotingsopmaak wordt gewijzigd, zo lees 
ik wel degelijk in het regeerakkoord. De basisdocumenten met het oog 
op de begrotingsopmaak, zoals de technische ramingen van juni en 
september, worden aan de regering bezorgd. Dus, dames en heren, 
het is de regering, die ze bespreekt op de ministerraad. Het is de rege-
ring, die op basis van de werkzaamheden van de commissie voor Ge-
zondheidsinstellingen een opdrachtenbrief schrijft, waarin ze oplegt 
wat de beleidsprioriteiten zijn, wat het budgettair kader is, wat de tijdlijn 
is waarbinnen een begrotingsontwerp moet worden opgesteld. Kortom, 
de minister bevoegd voor gezondheidszorg wordt onder curatele ge-
plaatst. Er is eigenlijk een staatsgreep van de regering op de minister 
van Volksgezondheid. Zoveel vertrouwen is er in de arizonacoalitie. 
 

sujet, mais je voudrais revenir sur 
la norme de croissance dans les 
soins de santé. Le ministre a parlé 
d'une norme de croissance, mais 
dans le budget, je ne vois que des 
économies. Lorsque vous parlez 
d'investissements dans les soins 
de santé, dites également où les 
économies seront réalisées. Il est 
possible d'améliorer l'efficacité des 
soins de santé, mais je ne vois au-
cun projet pour réaliser cet objectif. 
 
Je constate par ailleurs que le mi-
nistre de la Santé publique est 
placé sous curatelle. Il appartien-
dra au gouvernement de définir les 
priorités politiques, le cadre budgé-
taire et le calendrier. Cela dé-
montre à quel point la confiance 
règne au sein du gouvernement 
Arizona. 
 

De voorzitter: Mevrouw De Knop, u hebt geen vraag gesteld aan de 
heer Ronse. Nochtans is dat de spelregel. U hebt vragen gesteld aan 
de ministers, maar daarvoor is er straks een thematische bespreking. 
Ik zal de minister niet tegenhouden om er desgevallend op te antwoor-
den, dat is zijn vrijheid, maar ik wil toch even zeggen dat de vragen 
moeten worden gesteld aan wie hier vooraan staat en niet aan de mi-
nister, althans niet in de huidige ronde. 
 

Le président: Il s’agit en l’occur-
rence d’une question adressée au 
ministre qu’il faudra poser plus tard 
dans le cadre de la discussion thé-
matique.  
 

02.109 Minister Frank Vandenbroucke: Mevrouw De Knop, in zo'n 

tabel vindt men steeds een vergelijking met het Monitoringcomité, 
waarvan de ambtenaren de spontane, ongecontroleerde, niet-be-
heerste ontwikkeling van de uitgaven in kaart brengen. Als we alles op 
zijn beloop laten en alle kraantjes open laten staan, dan wordt er uit-
gegeven waar er niet moet worden uitgegeven, waarmee patiënten 
niets zijn en waarmee de gezondheid niets is en waarmee misschien 
wel geld wordt verdiend. Wij moeten de uitgaven inderdaad beheersen 
en controleren. U vindt in de tabel gewoon een vergelijking met een 
ongecontroleerde, onbeheerste evolutie, zoals het Monitoringcomité 
die in kaart brengt. We hebben steeds zo gewerkt. 
 
U bekritiseert voorts het feit dat we voor lijnen in de tabel specifieke 
correctieopdrachten hebben, maar dat was bij de vivaldiregering net 
hetzelfde. We baseerden ons op de groeinorm en maakten afspraken 
om toch bijvoorbeeld in de farmaceutische specialiteiten 250 miljoen 
euro te besparen. Dat was voor de rijksbegroting, voor het algemeen 
belang. Dat deed de vivaldiregering met uw partij ook. Die methode 
blijven we gebruiken. 
 
Vervolgens ben ik bijzonder verbaasd over uw verklaringen in verband 

02.109  Frank Vandenbroucke, 

ministre: Le tableau budgétaire 
comporte une comparaison avec 
les calculs du Comité de monito-
ring qui identifie la croissance 
spontanée et incontrôlée des dé-
penses. Nous devons maîtriser et 
contrôler ces dépenses. Le tableau 
comporte des lignes qui nécessi-
tent encore des corrections, tout 
comme c’était le cas sous le gou-
vernement Vivaldi. 
 
Votre critique de l'approche budgé-
taire des soins de santé m'étonne. 
Ce texte a été rédigé par moi-
même et je le trouve excellent. Il a 
été accepté, sans modifications, 
parce que nous devons mettre fin à 
un processus budgétaire qui se ré-
sume à une tournée générale sans 
priorités claires en matière de 
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met de passage over de manier waarop de begroting inzake gezond-
heidszorg wordt gemaakt. Die komt immers van mijn hand en ik vind 
die uitstekend. (Hilariteit) Er is niks aan gewijzigd. Ik heb dat voorstel 
voorgelegd en dat werd aanvaard. Waarom staat dat er zo? Daarvoor 
zijn er twee redenen. Ten eerste moeten we stoppen met een begro-
tingsproces, waarbij het gewoon tournée générale is zonder duidelijke 
gezondheidsprioriteiten. Dat vindt u in onderhavig regeerakkoord. We 
vertrekken vanuit prioriteiten inzake gezondheid. Die zullen richtingge-
vend zijn en daarvoor is draagvlak nodig bij experts. Daarom zullen de 
commissie-Schokkaert en de hele regering daaraan werken. Het is ver-
bazend dat Open Vld dat bekritiseert. We zullen straks of vannacht on-
getwijfeld de gekozen prioriteiten toelichten. Hoe dan ook moeten we 
die bepalen. 
 
Ik ben dus bijzonder verbaasd over uw kritiek. Voor alle duidelijkheid, 
het gaat om een tekst die ik op mijn laptop heb ingetikt, die ik vervol-
gens aan de informateur heb bezorgd en die uiteindelijk in het regeer-
akkoord werd opgenomen. 
 

santé. Ces priorités figurent dans 
cet accord de gouvernement. Elles 
donneront des orientations pour le 
futur, avec des contributions d'ex-
perts par l'intermédiaire de la com-
mission Schokkaert et du gouver-
nement. 
 

02.110  Irina De Knop (Open Vld): Voor alle duidelijkheid, dat is een 

wijziging ten aanzien van de manier waarop de zaken vandaag gaan. 
Ik stel dus vast dat u het Verzekeringscomité aan banden wilt leggen 
en dat u nog meer op dat comité wil wegen dan u nu al doet. We weten 
niet altijd of daarmee een betere gezondheidszorg wordt beoogd. 
 
Mijnheer de minister, ik herhaal mijn vraag. Zijn er inzake bijkomende 
maatregelen buiten de norm al dan niet besparingen? Wat zijn die be-
sparingen? Op die vraag heb ik geen antwoord gekregen. 
 

02.110  Irina De Knop (Open Vld): 

Je constate que vous comptez lais-
ser moins de latitude au Comité de 
l’assurance et je doute que cette 
mesure vise à améliorer la qualité 
des soins de santé. 
 

De voorzitter: Ik stel voor dat u die vraag straks herhaalt wanneer de minister aan bod komt. 
 
Mevrouw Bertrand, u krijgt één minuut spreektijd. 
 

02.111  Alexia Bertrand (Open Vld): Het is mij nog niet gelukt om al 

eerder het woord te nemen. Ik dank u. 
 
Mijnheer Van Peteghem, wat u stelt, is niet correct. Het is logisch dat 
het tekort stijgt bij ongewijzigd beleid. Dat is de logica zelve. Dat komt 
door de vergrijzingskosten, door de pensioenen en door de gezond-
heidszorg. U kunt dat allemaal terugvinden op begrijpbarebegro-
ting.be. Dat is logisch. U kunt echter niet doen alsof terug onder de 
drempel van 3 % voor entiteit I komen, een overwinning is. Dat is het 
minste wat de regering moet doen. 
 
Er staat gewoon een fout in uw regeerakkoord. U schrijft immers het 
volgende: "Wij willen het niveau van entiteit I onder de drempel van 
3 % brengen. Zodoende kan de buitensporige tekortprocedure – het 
strafbankje – worden beëindigd." Dat is niet juist. U kent de regels be-
ter dan wie ook. Het gaat over de gezamenlijke overheid. Het volstaat 
niet om de drempel van 3 % te bereiken voor entiteit I. Dat is gewoon 
onjuist. U zou dat kunnen erkennen.  
 

02.111  Alexia Bertrand (Open 

Vld): Ce qu'affirme M. Van Peteg-
hem n'est pas correct. Il est logique 
que le déficit budgétaire augmente 
à politique inchangée. Cela est dû 
au coût du vieillissement. Il ne suffit 
pas d'atteindre le seuil de 3 % pour 
l'entité I, car pour la procédure de 
déficit excessif, le déficit de l'en-
semble des pouvoirs publics est 
pris en considération. 
 

02.112 Eerste minister Bart De Wever: Mevrouw Bertrand, het is al-

leszeggend dat u verklaart dat het de logica zelve is dat het saldo ver-
slechtert. Denk eens goed na over die zin: 'Het is de logica zelve dat 
het saldo verslechtert.' In ongeveer alle Europese landen is de logica 
omgekeerd. Daar nemen de regeringen beslissingen opdat het saldo 
liefst op korte termijn, maar zeker op lange termijn zou verbeteren. Al 

02.112  Bart De Wever, premier 

ministre: Les gouvernements de 
presque tous les pays européens 
prennent des décisions visant à 
améliorer le solde structurel de pré-
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decennialang geeft de Europese Commissie ons aanbevelingen over 
hoe we dat moeten bereiken. De uitvoering ervan wordt hier nu al uren-
lang afgekraakt in deze zaal, maar legt u mij eens uit hoe men het an-
ders moet doen. U kunt ons toch niet verwijten dat wij zullen doen wat 
u als verantwoordelijk minister hebt nagelaten te doen. Die zin ‘Het is 
de logica zelve dat een saldo verslechtert’ van een liberaal, zegt onge-
veer alles over het beleid dat u hebt gevoerd en dat u blijkbaar vandaag 
nog durft te verdedigen.  
 

férence à court terme, mais certai-
nement à long terme. Les propos 
que vous tenez, en tant que libé-
rale, sur la hausse du déficit bud-
gétaire en disent long sur la poli-
tique que vous avez menée et que 
vous semblez toujours oser dé-
fendre aujourd'hui. 
 

02.113  Alexia Bertrand (Open Vld): Met de huidige staat van de ver-

grijzingskosten en met wat u zult doen in de gezondheidszorg, is het 
de logica zelve dat dat nog zal stijgen. Mijnheer de premier, het IMF 
zegt ons, en ik lees de zin, want u citeert die in uw regeerakkoord, maar 
wel een beetje à la carte: ʺZou het Belgische gezondheidssysteem 
even efficiënt zijn als het gemiddelde van de EC- en OESO-landen, 
zouden we hetzelfde resultaat kunnen behalen met 20 à 30% goedko-
per te zijn.ʺ Dat is het punt. Dat hervormt u niet.  
 
De heer Vandenbroucke zegt: "Meer geld voor uw gezondheid en meer 
gezondheid voor uw geld." Dat klopt niet. Meer inefficiëntie voor uw 
geld. Dus, ja, het is de logica zelve dat die groeinorm zal blijven stijgen. 
U moet hervormen, ook in de gezondheidszorg. Waarom? Hier is uw 
ambitie te laag.  
 

02.113  Alexia Bertrand (Open 

Vld): Selon le FMI, si l'efficacité de 
notre système de santé atteignait 
la moyenne d'une série d'autres 
pays développés, il enregistrerait le 
même résultat et serait 20 à 30 % 
moins coûteux. Le ministre Van-
denbroucke a donc tort: nous au-
rons moins d'efficacité pour notre 
argent. Il est logique que la norme 
de croissance continue d'augmen-
ter en l'absence d'une réforme des 
soins de santé. 
 

02.114 Eerste minister Bart De Wever: Mevrouw Bertrand, u verwijst 

naar de vergrijzingskosten, maar die zijn gestegen onder uw regering, 
die stijgen op termijn met de beslissingen die u hebt genomen. Dat is 
nu net waarover we het hebben: een structureel gezond saldo dat op 
termijn verbetert en niet verslechtert. Als men weet waar men op afste-
vent, dan neemt men toch alle beslissingen die op korte maar vooral 
op lange termijn die delta platduwen en uw begroting structureel ge-
zond maken. 
 
U verwijt ons dingen, maar u hebt het omgekeerde gedaan. De vergrij-
zingskosten zijn verhoogd op korte en lange termijn. U bent zeer slecht 
geplaatst om die kritiek aan ons te geven. Er zal wel degelijk op de 
gezondheidszorg worden bespaard. De minister was heel duidelijk. 
Zelfs met de groeinorm waarin is voorzien boven de index, betekent 
dat in het licht van de vergrijzing van onze bevolking dat er zeer stevige 
ingrepen en hervormingen zullen moeten doorgevoerd worden om het 
saldo te halen dat zou volstaan. Hervormingen en ingrepen die onder 
de vorige regering helaas onmogelijk waren. 
 

02.114  Bart De Wever, premier 

ministre: Les décisions prises par 
votre gouvernement ont entraîné 
une augmentation des coûts liés au 
vieillissement de la population. 
Nous devons précisément viser un 
solde structurellement sain, qui en-
traîne à terme une amélioration et 
non une détérioration. Vous êtes 
très mal placée pour émettre de 
telles critiques. Le ministre de la 
Santé publique a été très clair: 
même avec la norme de crois-
sance en plus de l'index, d'impor-
tantes réformes devront être me-
nées, que le gouvernement précé-
dent n'a malheureusement pas pu 
réaliser. 
 

02.115  Alexia Bertrand (Open Vld): Mijnheer de premier, er staat een 

fout in uw regeerakkoord. Dat is niet erg, dat kan gebeuren. Wel had ik 
graag dat u dat op een deftige manier erkend had. Wat u met entiteit I 
doet, zal ons niet uit de strafbankprocedure halen. 
 
Op vlak van gezondheidszorg wil ik toch opnieuw uit het IMF-verslag 
citeren: "De kosten voor de gezondheidszorg in België zijn significant 
hoger dan in andere OESO- en EU-landen, terwijl de levensverwach-
ting amper hoger ligt." Voormalig minister De Block is begonnen met 
de juiste hervormingen. Het IMF stelt voor om meer te netwerken tus-
sen de ziekenhuizen en dat heeft mevrouw De Block doorgevoerd. Ook 
met de pensioenhervorming zijn wij in 2011 begonnen. Op dat vlak 
denk ik dat u uw tabellen misschien opnieuw moet bekijken, specifiek 
het beleidsdomein Gezondheidszorg, op basis van het verslag van het 
IMF. 

02.115  Alexia Bertrand (Open 

Vld): L'ex-ministre Mme De Block 
avait initié les réformes adéquates, 
avec notamment le lancement des 
réseaux entre les hôpitaux. Nous 
avions également amorcé la ré-
forme des pensions en 2011. 
Quant aux soins de santé, ce do-
maine politique doit être réexaminé 
sur la base du rapport du FMI. 
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02.116 Eerste minister Bart De Wever: Mevrouw Bertrand, de minister 

heeft het net toegelicht. Hij heeft die passage zelf geschreven en is 
daar ook gelukkig mee. Het is toch wel bizar, als wij meer transparantie 
en greep willen krijgen op het ZIV-budget, dat uitgerekend vanuit uw 
fractie daarop kritiek komt. Dat is onbegrijpelijk. 
 

02.116  Bart De Wever, premier 

ministre: Il est incompréhensible 
que ce soit précisément le groupe 
politique de Mme Bertrand qui se 
montre critique lorsque nous cher-
chons à améliorer la transparence 
et que nous souhaitons maîtriser 
davantage le budget de la santé. 
 

De voorzitter: Collega's, ik stel voor dat we de sprekerslijst afwerken. Ik hoop dat niet al te veel leden zich 
nog inschrijven, maar ik herhaal dat u alle vrijheid hebt om zich in het debat te mengen. We hebben al aardig 
wat thema's de revue zien passeren. Daaruit zou wel een zekere uitputting van uw inspiratie mogen voort-
vloeien. 
 

02.117  Dominiek Sneppe (VB): Mijnheer de voorzitter, het duurt 

enige tijd vooraleer men het woord kan krijgen. Bedankt om het mij te 
geven. 
 
Mijnheer Ronse, ik wil nog even terugkomen op de groeinorm onder 
het luik Gezondheidszorg.  
 
Mijnheer de minister, ik herkende onmiddellijk uw hand in de tekst van 
het luik Gezondheidszorg in het regeerakkoord. Daar mag u trots op 
zijn. Het verwondert mij alleen dat daar niet aan gemorreld is door uw 
regeringspartner N-VA.  
 
Mijnheer Ronse, u zegt dat u akkoord gaat met meer geld voor gezond-
heidszorg als dat leidt tot meer gezondheid voor het geld. Mijn grootste 
teleurstelling is dat ik in het regeerakkoord het luik mis waar de meeste 
efficiëntiewinsten geboekt zouden kunnen worden, namelijk de regio-
nalisering van de gezondheidszorg. Daarover staat geen letter in het 
regeerakkoord. 
 
Er staat ook geen letter in over communautaire zaken, maar ik had op 
zijn minst, aan de interpellaties van de collega's van de vorige legisla-
tuur te horen, kleine stipjes regionalisering willen terugvinden. Die vind 
ik jammer genoeg niet terug. Daar kunnen we de meeste efficiëntie-
winst boeken. Die boot hebben jullie gemist. Al de rest en de gezond-
heidszorg is eigenlijk kurieren am Symptom. Het is heel jammer voor 
de Vlamingen dat daarin geen stappen worden ondernomen. 
 

02.117  Dominiek Sneppe (VB): 

M. Ronse souscrit à un finance-
ment supplémentaire des soins de 
santé si cela permet d'en améliorer 
la qualité. L'accord de gouverne-
ment est toutefois muet sur le gain 
d'efficacité maximal, à savoir la ré-
gionalisation des soins de santé, 
ce qui très regrettable pour les Fla-
mands. 
 

02.118  Axel Ronse (N-VA): Ik weet niet wat de plannen van jullie 

allemaal zijn. Er worden heel wat thema's aangehaald, waar ik straks 
echt op terugkom. Ik zal kleur bekennen en grondig op de zaken in-
gaan. Als ik hier echter voortdurend vragen blijf krijgen over alle the-
ma's die straks aan bod zullen komen en als u mij niet de kans geeft 
om mijn verhaal op te bouwen, dan vraag ik mij echt af wat het nut van 
deze manier van werken is. 
 

02.118  Axel Ronse (N-VA): De 

nombreux thèmes sont soulevés, 
mais si on me le permet, je les 
aborderai dans la suite de mon in-
tervention. 
 

De voorzitter: De zaal belooft om straks niet meer tussen te komen, mijnheer Ronse. 
 

02.119  Dominiek Sneppe (VB): Ik ben hoopvol. Misschien komt er 

toch nog een deeltje regionalisering of communautarisering. Ik zal uw 
speech met veel aandacht beluisteren. Ik vrees echter dat, als het niet 
in het regeerakkoord staat, u dat hier nu niet uit uw mouw gaat schud-
den. Ik geef u het voordeel van de twijfel. Ik zal later de vraag opnieuw 
stellen, want u hebt ze eigenlijk niet beantwoord. 

02.119  Dominiek Sneppe (VB): 

Voilà qui me donne de l’espoir. Une 
petite partie sera peut-être tout de 
même consacrée à la régionalisa-
tion, mais je ne pense pas que 
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 vous pourrez soudainement l’in-
venter de toutes pièces à ce mo-
ment. 
 

De voorzitter: Er heerst hier natuurlijk een bepaalde politieke logica dat iedereen zich in het debat wil posi-
tioneren. Eigenlijk reageert u niet op collega Ronse. Dat zult u straks ook niet doen. U zult uw punt brengen. 
Daar zit een parlementaire logica achter. Ik heb daar begrip voor. Wanneer het concrete vragen betreft, hoop 
ik dat ze niet opnieuw worden gesteld. 
 

02.120  Lode Vereeck (VB): Mijnheer Ronse, het siert u dat u als jonge 

fractieleider dit regeerakkoord met veel verve probeert te verdedigen, 
maar ik zal u weer met beide voeten op de grond plaatsen.  
 
U hebt gezegd dat de openbare financiën op orde zullen worden ge-
steld, dat de bedragen kloppen en dat er een belastingvermindering 
van 1,5 miljard komt. Laten we niet meewarig doen, de sleutel van de 
gezonde begroting die u hier wil voorleggen, zit in de verhoging van de 
werkzaamheidsgraad tot 80 %. Dat is de crux, want dat impliceert een 
toename met 540.000 werkenden. Om meer mensen aan het werk te 
krijgen, zal uw regering de lasten op arbeid met 1,5 miljard euro verla-
gen voor werkgevers en met 4,5 miljard euro voor werknemers, wat 
samen 6 miljard euro is. 
 
Op basis van eigen rekenwerk, van gegevens van de KU Leuven en 
het Planbureau over de elasticiteit van de arbeidsmarkt, levert dat zo’n 
36.000 banen op, wat neerkomt op ongeveer 7 % van uw doelstelling. 
Nog 503.600 te gaan, zou ik zeggen. Dat is dus lucht in de begroting.  
 
Wat brengt die 6 miljard euro op voor de schatkist aan terugverdienef-
fecten? Volgens uw regering is dat 7,9 miljard euro, maar volgens eco-
nomische studies brengt die in deze krappe arbeidsmarkt tussen 
900 miljoen euro op korte termijn op en 1,3 miljard euro op lange ter-
mijn. Op een ruime arbeidsmarkt is dat wat meer. Er is dus nog 5 à 
6 miljard te gaan en dat is de lucht die de regering in deze begroting 
plaatst. 
 
Waar komen volgens u die ontbrekende miljarden en die 500.000 jobs 
vandaan? Probeer algemeen te antwoorden. Laten we serieus blijven, 
want die kunnen niet alleen komen door de activering van inactieven 
door de werkloosheidsuitkeringen te beperken. Men kan daar zeker 
geen 500.000 extra mensen mee aan het werk krijgen. Minister Van-
denbroucke gaf al aan dat honderden miljoenen euro nodig zullen zijn 
om de leeflonen te betalen. 
 

02.120  Lode Vereeck (VB): La 

clef de voûte de ce budget est 
l'augmentation du taux d'emploi à 
80 %, ce qui représenterait 
540 000 travailleurs supplémen-
taires. À cette fin, un budget de 
6 milliards d'euros sera dégagé en 
vue de réduire les charges sur le 
travail. Les calculs montrent que 
cette mesure ne générerait que 
36 000 emplois, soit seulement 
7 % de l'objectif. Le gouvernement 
s'attend à un effet retour de 7,9 mil-
liards d'euros, alors que des études 
économiques l'estiment à maxi-
mum 1,3 milliard d'euros. Il reste 
donc un déficit de 5 à 6 milliards 
d'euros. D'où viendront les emplois 
et les milliards manquants? 
 

02.121  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Vereeck, ik begrijp uw vraag. U 

gaat immers al een tijdje mee in de politiek en u hebt al heel wat rege-
ringen gevormd zien worden die terugverdieneffecten aankondigden 
terwijl dat luchtbellen bleken te zijn.  
 
Mijnheer Vereeck, ditmaal is het anders. Deze keer ligt er een histo-
risch regeerakkoord voor met de meest ambitieuze hervorming van de 
arbeidsmarkt en de pensioenen ooit. U sprak over de activering van 
werklozen. We hebben het echter nog niet gehad over alle mensen die 
vandaag een RIZIV-uitkering krijgen. Daar zullen we het straks nog 
over hebben. De vorige regering kondigde aan die mensen echt meer 
te zullen activeren. Wel, dit regeerakkoord bevat daar fantastisch 
mooie, sterke en menselijke maatregelen voor. Mijnheer Vereeck, ik 
kan u maar één ding zeggen: we will surprise you! 

02.121  Axel Ronse (N-VA): Cette 

fois, les effets retour annoncés ne 
sont pas des bulles. Cet accord de 
gouvernement contient la réforme 
du marché de l'emploi et des pen-
sions la plus ambitieuse jamais ré-
alisée. L'objectif est l'activation des 
chômeurs et des bénéficiaires 
d'une indemnité allouée par 
l'INAMI, avec des mesures fortes et 
humaines. 
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02.122  Lode Vereeck (VB): Mijnheer Ronse, ik vrees dat de realiteit 

u zal verrassen, want in de terugverdieneffecten – daar hebben we het 
nog niet over gehad; professor Peersman heeft daarover een toelich-
ting gegeven – zitten bijvoorbeeld niet de negatieve effecten van uw 
overheidsbesparing – dat is natuurlijk een keynesiaanse terugslag – 
maar ook niet van uw nieuwe belastingen. U rekent zich gewoon rijk 
en dat betekent dat u op een bepaald moment naar het Parlement zult 
terugkomen omdat uw begroting niet zal kloppen en u de belastingen 
zult moeten verhogen. Ik denk dat u geen taart aan het bakken bent, 
maar vooral veel lucht.  
 

02.122  Lode Vereeck (VB): Les 

effets retour, par exemple, 
n'incluent pas les effets négatifs 
des économies à réaliser par les 
pouvoirs publics ou des nouveaux 
impôts. Vous gonflez artificielle-
ment les bons chiffres. Au lieu de 
faire un gâteau, vous faites du 
vent. 
 

02.123  Paul Magnette (PS): Monsieur Ronse, je souhaite vous de-

mander de transmettre nos remerciements à M. Van Peteghem. 
D’abord, il vous a tiré d’un mauvais pas. Vous étiez en train de vous 
embourber. Il a apporté la réponse que vous n’étiez pas capable de 
fournir. Ensuite, M. Van Peteghem a mis de l’énergie dans sa réponse, 
de la fougue, de la vision, tout ce qui nous avait manqué, hier, dans 
l’intervention du premier ministre. Il existe donc des personnes qui ont 
l’air de croire à ce projet. Mais personne ne peut croire au budget. 
 
J’ai pris vos tableaux quand on les a enfin reçus. On les a examinés 
attentivement. On voit bien qu’il y aura 8,174 milliards d’euros d’éco-
nomies sur les pensionnés, les policiers, les pompiers, les enseignants 
qui vont travailler plus longtemps pour une plus petite pension. Il y aura 
aussi des économies sur les plus pauvres dans cette société. D’ail-
leurs, la ligne a explosé d’1 milliard dans la dernière nuit de la négo-
ciation avec l’enveloppe bien-être où on se situe à 3 milliards d’écono-
mies. 
 
Puis, je vois cette ligne sur les effets retour. J’ai lu une douzaine d’in-
terviews d’économistes qui disent tous que cela ne se produira pas. 
Pas un seul économiste dans ce pays n'a confirmé ces effets. Le Bu-
reau fédéral du Plan parle de 200 ou 250 000 emplois. Il en faudrait 
550 à 700 000. Il vous en manque 400 000. C’est quand même beau-
coup. 
 
Mais ce qui est curieux dans ce tableau, c’est que les effets retour ne 
se situent qu’à la dernière ligne – qui n’est pas très linéaire. Sur la pre-
mière année, il est indiqué 0. Sur la deuxième, 1,5 milliard. Puis 
2,7 milliards, 4 milliards et la dernière année, 7,8 milliards. D'un seul 
coup, 3,8 milliards tombent du ciel. Ce n’est pas de chance, cela cor-
respond exactement au montant prévu de la réforme fiscale en 2029. 
 
Je sais comment vous avez fait ce budget. "Bart, il manque 3,8 mil-
liards, qu’est-ce qu’on fait?" "On va mettre cela dans les effets retour. 
Ils ne verront rien." Mais on l'a compris et on a vu vos effets retour.  
 
Comment allez-vous faire ? Vous avez trois options. Premièrement, ne 
pas respecter les 3 % de la Commission européenne mais je ne pense 
pas que (…) 
 

02.123  Paul Magnette (PS): Ik 

heb uw tabellen onder de loep ge-
nomen. Er zal circa acht miljard be-
spaard worden op de pensioenen, 
de politie, de brandweer, het on-
derwijspersoneel, enz. Op de wel-
vaartsenveloppe wordt er drie mil-
jard euro bespaard. 
 
Wat de terugverdieneffecten be-
treft, is er geen enkele econoom in 
ons land die ze bevestigd heeft. 
Volgens het Federaal Planbureau 
gaat het over ongeveer 250.000 
banen, terwijl er minstens twee 
keer zoveel zouden moeten bijko-
men. 
 
Het opmerkelijkste in verband met 
de terugverdieneffecten is toch wel 
dat er in het laatste jaar ineens 
3,8 miljard euro uit de lucht komt 
vallen en dat dat bedrag precies 
overeenstemt met het begrote be-
drag van de fiscale hervorming in 
2029. 
 
Wat zult u doen? U moet de 3 %-
norm van de Europese Commissie 
halen! 
 

Le président: Monsieur Magnette, votre temps de parole est épuisé. 
 

02.124  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Magnette, het is fijn om uw eer-

ste uiteenzetting hier te horen, die bovendien aan mij gericht is. Ik vind 
dat een voorrecht, maar ik begrijp dat het voor u bevreemdend is om 

02.124  Axel Ronse (N-VA): Je 

puis comprendre qu'un budget et 
une déclaration gouvernementale 
qui ne sont pas fondés sur une 
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in een parlement zitting te hebben en een begroting en een regerings-
verklaring voorgesteld te krijgen die niet gestut zijn op het binnenhalen 
van meer inkomsten door de mensen meer te belasten, maar die gestut 
zijn op hervormingen. Mocht de PS ooit aan de macht komen, dan zou 
ze onze pensioenhervorming zelfs niet meer aanpassen. U zou u ge-
lukkig prijzen dat er moedige politici geweest zijn, die het vuile werk 
hebben gedaan en die hebben durven te hervormen. 
 
Ik kan mij inbeelden dat u niet gelooft in een opbrengst van 8 miljard, 
omdat u nooit eerder een hervorming als de onze op sociaal-econo-
misch vlak meemaakte. U woont in Charleroi; ik woon vlakbij Henegou-
wen. Daar is het niveau van de jeugdwerkloosheid onwaarschijnlijk 
hoog. Welnu, ik kan u geruststellen: iedereen is welkom bij ons in 
Vlaanderen, in West-Vlaanderen, in de regio Kortrijk. Wij zullen het ha-
len, mijnheer Magnette. 
 

augmentation des recettes fiscales 
mais sur des réformes, doivent 
vous paraître déroutants. Or, si un 
jour, le PS retourne au pouvoir, il 
pourra se féliciter du fait que 
d'autres hommes et femmes poli-
tiques auront eu le courage de me-
ner à bien la réforme des pensions. 
 
Je vous assure que nous réalise-
rons nos projets. En Hainaut, le 
taux de chômage des jeunes at-
teint des sommets invraisem-
blables. Tous ces demandeurs 
d'emploi sont les bienvenus en 
Flandre! 
 

02.125  Paul Magnette (PS): Je m’attendais à ce que vous ne répon-

diez pas. Et je n’ai pas été déçu. Mais vous avez clarifié les choses. Il 
manque, la dernière année, 3,8 milliards d’euros. Il manque ce qui per-
met de financer la petite réforme fiscale riquiqui. Les 450 euros que 
Les Engagés avaient promis, personne n’en verra jamais la couleur. 
D’ailleurs, M. Clarinval ne s’en cache pas. Sur Twitter, il vient d’écrire: 
"Avec nos mesures fiscales et non fiscales, l’écart entre emploi et inac-
tivité restera d’au moins 500 euros." Vous reconnaitrez donc qu’elle est 
déjà à 500 euros et que vous n’allez rien faire! Les citoyens n’auront 
pas 1 euro de plus! 
 

02.125  Paul Magnette (PS): U 

hebt een en ander verduidelijkt, 
maar vorig jaar was er 3,8 miljard 
euro te kort om de belastinghervor-
ming 'van drie keer niks' te financie-
ren. Van de 450 euro die door Les 
Engagés was beloofd, zal niemand 
ooit een rooie cent zien! 
 
De heer Clarinval tweette kort gele-
den dat het verschil tussen werken 
en inactiviteit met de fiscale en 
niet-fiscale maatregelen van deze 
regering minstens 500 euro zal blij-
ven bedragen. U geeft dus toe dat 
het verschil al 500 euro bedraagt 
en dat u helemaal niets zult doen… 
 

De voorzitter: We belanden bij de laatste twee sprekers, alvorens ik de heer Ronse op volle elan laat voort-
doen. Ik zal de heer Van Quickenborne ook op de lijst zetten, aangezien hij zich ondertussen ook geroepen 
voelt. 
 

02.126  Francesca Van Belleghem (VB): Collega Ronse, u bent zelf 

over een nieuw thema begonnen, wat u beter niet had gedaan. U on-
derstreepte dat u migratie zou aanpakken. Ik heb het akkoord zeer 
grondig gelezen en als u migratie aanpakt, dan is dat alvast met fluwe-
len handschoenen, want er zijn onvergeeflijke compromissen gesloten. 
Ik citeer iemand hier in de zaal: "Het is bijzonder jammer dat de fede-
rale regering noch de Europese Unie de moed hebben om voor een 
paradigmashift te zorgen in de richting van het Australische model. Het 
is geen kwestie van betaalbaarheid, haalbaarheid of onmenselijkheid, 
maar van politieke wil." Dat waren de woorden in 2020 van een partij-
genoot die destijds staatssecretaris van Asiel en Migratie was en nu 
minister is. Het is pijnlijk om die woorden te lezen, want destijds vond 
de N-VA-fractie dat het een kwestie van politieke wil was. Waar is uw 
politieke wil nu? 
 
De woorden van collega Francken waren nog nooit actueel. Nu hij deel 
uitmaakt van de regering, moet hij die woorden in de vuilnisbak gooien. 
Hoe zult u migratie aanpakken als u, volgens uw partijgenoot, een sys-

02.126  Francesca Van Bel-

leghem (VB): En matière de migra-
tion, des compromis impardon-
nables ont été conclus. L'introduc-
tion du modèle australien est un 
élément clé du programme de la N-
VA. Que reste-t-il de votre volonté 
politique d’aller dans ce sens-là? 
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teem probeert te redden dat niet te redden valt? Het Australische mo-
del voor de aanpak van illegale migratie vormt een kernpunt van het 
programma van de N-VA, maar u gooit het in de vuilnisbak. Hoe zult u 
dat oplossen? 
 

02.127  Axel Ronse (N-VA): Mevrouw Van Belleghem, wie had ooit 

gedacht dat we ons vandaag zouden buigen over een regeerakkoord 
waarin opgenomen staat dat wie hier verblijft en aan gezinshereniging 
wil doen, over een fors hoger inkomen moet beschikken dan een uit 
een uitkering? Wie had gedacht dat we de plaatsen in de gesloten cen-
tra zouden verdubbelen? Wie had gedacht dat we iemand die als ille-
gaal een gevaar vormt voor onze openbare orde, meteen kunnen op-
pakken? Wie had gedacht dat we woonsten kunnen betreden? We zul-
len gevangenissen in het buitenland bouwen. Mevrouw Van Belleg-
hem, dit land heeft nog nooit zo’n sterke hervorming doorgemaakt op 
het vlak van migratie. Als u heel eerlijk bent, moet u toegeven dat zelfs 
Nederland er jaloers op is. Ik nodig u uit om er straks zeer diep op in 
te gaan tijdens het themadebat. U zult, net zoals uw collega’s, zeer 
onder de indruk zijn van wat we allemaal zullen realiseren. Ik reken op 
uw stem voor het regeerakkoord. 
 

02.127  Axel Ronse (N-VA): Qui 

aurait jamais cru que nous pour-
rions présenter ici un accord de 
gouvernement qui veut que ceux 
qui veulent procéder à un regrou-
pement familial doivent disposer 
d'un revenu d'un montant nette-
ment supérieur à celui d'une alloca-
tion? Qui aurait cru que l'on n'aurait 
accès à nos allocations qu'après 
cinq ans de résidence? Qui aurait 
cru que nous arriverions à doubler 
le nombre de places dans les 
centres fermés? Un illégal qui re-
présente un danger pour l'ordre pu-
blic, pourra être arrêté immédiate-
ment. Nous allons procéder à des 
visites domiciliaires et construire 
des prisons à l'étranger. Bref, notre 
pays n'a jamais réalisé une réforme 
aussi vaste en matière de migra-
tion. 
 

02.128  Francesca Van Belleghem (VB): Mijnheer Ronse, compro-

mis 1 is dat er geen Zweeds model komt, waarbij we niet meer doen 
dan wat de Europese Unie ons oplegt. U hebt dat standpunt in de vuil-
nisbak gegooid. Er komt geen Deens model, met een opschorting van 
het Europees asielbeleid. Ook dat ligt in de vuilnisbak. Er komt geen 
Australisch model. Dat hebt u als eerste overboord gekieperd. Alle 
kernpunten in het migratieprogramma van de N-VA zijn overboord ge-
gooid. 
 
Wat rest, is gemorrel in de marge. Wij zullen elk gemorrel steunen, 
maar u gaat gewoon niet ver genoeg. 
 

02.128  Francesca Van Bel-

leghem (VB): Il n'y aura pas de 
modèle suédois, danois ou austra-
lien. La N-VA a abandonné tous les 
points essentiels de son pro-
gramme de migration. Ce qui reste, 
ce ne sont que quelques mesures 
marginales. 
 

02.129  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Monsieur Ronse, je vous en-

tends dire qu'avec votre accord, vous allez aider la Wallonie. Permet-
tez-moi donc d'être quelque peu surprise! C'est bien gentil de votre 
part, mais demandons plutôt l'avis des Wallons, face à ce qui se passe 
en ce moment en Wallonie, avec les politiques que vos collègues sont 
occupés à mettre en place aujourd'hui. 
 
Un exemple parmi d'autres: la réforme de l'enseignement. La réforme 
prévue actuellement va mettre à tout le moins 450 à 500 enseignants 
au chômage. Ce sont les chiffres! Nous vous avons entendus pendant 
toute la campagne dire qu'il serait fantastique de pouvoir faire de  
l'asymétrie à tous les niveaux et, aujourd'hui, dans un État fédéral, on 
ne peut pas parler des conséquences d'un niveau sur un autre, c'est 
hallucinant! 
 
Cette situation est assez incroyable. Aujourd'hui, la limitation des allo-
cations de chômage dans le temps va entraîner des reports terribles 

02.129  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Mijnheer Ronse, u zegt dat 
u met dit akkoord Wallonië zult hel-
pen. Dat is fijn, maar zou men de 
Walen niet eerst om hun mening 
moeten vragen? 
 
Door de geplande onderwijshervor-
ming zullen 450 tot 500 leerkrach-
ten hun werk verliezen. Dat zijn de 
cijfers! Tijdens de campagne hebt 
u verklaard dat het geweldig zou 
zijn als men ervoor zou kunnen 
zorgen op alle niveaus een asym-
metrisch beleid te voeren, maar 
vandaag mogen we het niet heb-
ben over de impact van het ene ni-
veau op het andere! 
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sur les Régions et sur les communes, et il est impératif que nous évo-
quions ici les conséquences sur les autres niveaux de pouvoir. De 
même, c'est pareil pour la hausse de la quotité exemptée d'impôt va 
également avoir des répercussions sur les finances des Régions! 
 
Par ailleurs, monsieur Ronse, votre politique est une politique du bâton 
et du bâton. Je suis d'accord sur le principe qui consiste à remettre les 
gens au travail, mais attaquez-vous aux vraies causes! Pourquoi les 
travailleurs vont-ils mal? Pourquoi les travailleurs sont-ils malades? 
Pourquoi les malades de longue durée ne sont-ils pas capables de re-
tourner au travail? Pourquoi certains travailleurs sont-ils discriminés 
sur le marché du travail? Pourquoi les travailleurs âgés ne sont-ils pas 
engagés par des employeurs? Allez leur poser la question, regardez 
les chiffres et arrêtez de fermer les yeux! 
 

 
De beperking van de werkloos-
heidsuitkeringen zal ervoor zorgen 
dat er uitgaven op de gewesten en 
lokale overheden afgewenteld zul-
len worden. Het opsplitsen met het 
oog gericht op de verhoging van de 
belastingvrije som zal ook gevol-
gen hebben voor de financiën van 
de gewesten! 
 
Uw beleid is er een van de harde 
aanpak. U moet de echte oorzaken 
aanpakken! Waarom gaat het 
slecht met de werknemers? 
Waarom kunnen de langdurig zie-
ken niet meer aan het werk? 
Waarom worden sommige werkne-
mers gediscrimineerd? Waarom 
worden oudere werknemers niet 
aangenomen? Vraag het hun, kijk 
naar de cijfers en sluit niet langer 
de ogen! 
 

  

02.130  Axel Ronse (N-VA): Quant à vos questions sur la Wallonie, je 

commencerai par vous répondre en français. J'adore la Wallonie, 
j'adore pédaler dans le Pays des Collines. C'est merveilleux!  
 
Mevrouw Schlitz, Les Engagés en de MR zijn moedige partijen. Ik kan 
u garanderen dat dit regeerakkoord ervoor zal zorgen dat ook Wallonië 
opnieuw zal rechtveren. In Moeskroen of Mons is er gigantische 
(jeugd)werkloosheid. Denk dan alleen al maar aan de maatregelen om 
de werkloosheidsuitkeringen tot twee jaar te beperken, om Wallonië 
zelf de autonomie en de bevoegdheid te geven om te mogen verwach-
ten dat men daadwerkelijk in Vlaanderen jobs aanneemt en zo niet ook 
gesanctioneerd wordt. Voor het eerst in de geschiedenis van dit land 
vormen twee deelstaatregeringen samen de federale regering. Me-
vrouw Schlitz, er komen fantastisch mooie tijden aan voor Wallonië en 
wij gaan dat alleszins mee versterken.  
 

02.130  Axel Ronse (N-VA): Ma-

dame Schlitz, je peux vous assurer 
que la Wallonie se redressera elle 
aussi grâce à cet accord de gou-
vernement. Par exemple, la Wallo-
nie pourra demander aux nom-
breux chômeurs présents sur son 
territoire d'accepter un emploi en 
Flandre. Pour la première fois dans 
l'histoire, nous avons un gouverne-
ment fédéral qui est le miroir des 
deux exécutifs fédérés. 
 

02.131  Sarah Schlitz (Ecolo-Groen): Merci pour cette réponse.  

 
Je ne peux pas m'empêcher de penser qu'en parallèle, des projets 
comme par exemple les territoires zéro chômeur, qui sont des projets 
porteurs pour remettre des personnes à l'emploi, sont aujourd'hui me-
nacés; que des filières de formation sont aujourd'hui menacées. On dit 
à propos de celles-ci: "Mais il y en a une identique à 100 kilomètres!" 
Est-ce ainsi que l'on va réussir à mettre la jeunesse au travail, en fer-
mant des filières et en obligeant les gens à parcourir 100 km pour aller 
se former? C'est cela la réalité aujourd'hui, parce que l'on fait des éco-
nomies à tous les étages. On utilise uniquement la technique du bâton, 
et ce n'est pas comme cela que l'on réussira à créer une société pros-
père. 
 

02.131  Sarah Schlitz (Ecolo-

Groen): Tezelfdertijd worden veel-
belovende projecten, zoals de zo-
nes zonder werkloosheid of be-
paalde opleidingstrajecten, nu be-
dreigd. Denkt men de jeugd zo aan 
het werk te krijgen, door mensen 
ertoe te dwingen 100 km ver te rei-
zen om een opleiding te volgen? 
 
Er wordt op alle vlakken bezuinigd. 
Zo zal men er niet in slagen om een 
welvarende samenleving tot stand 
te brengen! 
 

02.132  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Collega Ronse, ik wil 

het nog even hebben over de meerwaardebelasting. 
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De voorzitter: Ik hoop, mijnheer Van Quickenborne, dat u een nieuwe zaak aansnijdt, want we zijn rondjes 
aan het draaien. 
 

02.133  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): De meerwaardebe-

lasting zorgt voor veel onrust, niet alleen in Kortrijk, maar overal in het 
land. Waarom is dat? Het blijkt nu dat ook de kleine spaarder belast 
zal worden. Ik illustreer dat aan de hand van een voorbeeld. Ouders 
sparen 20 jaar lang voor hun kind, tot het volwassen is. Als men er dan 
in slaagt – men heeft bijvoorbeeld wat bijverdiend als student – om het 
spaarbedrag van 20.000 euro op 20 jaar tijd te verdubbelen tot 
40.000 euro, moet men daarop na vrijstelling een belasting ten belope 
van 10.000 euro betalen. De mensen maken zich daar veel zorgen 
over. Het gaat dan niet over de superrijke mensen met de sterkste 
schouders. De minister van Financiën kan dat toegeven. 
 
De eerste minister kwam zaterdagavond op de vrt en de geruststel-
lende boodschap brengen – hij herhaalde dat op VTM – dat de goede 
huisvader die zijn aandelen 10 jaar aanhoudt, aan de taks zal ontsnap-
pen. Wel, mijnheer Ronse, ik heb maar één vraag. Kunt u zeggen waar 
precies in het regeerakkoord staat wat de eerste minister gezegd 
heeft? 
 

02.133 Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): La taxe sur les 
plus-values suscite beaucoup 
d'inquiétudes, car elle touche éga-
lement les petits épargnants. Le 
premier ministre s'est voulu rassu-
rant en déclarant à la télévision que 
le bon père de famille qui conserve 
ses actions pendant dix ans y 
échapperait. Où cela figure-t-il 
dans l'accord de gouvernement? 
 

02.134  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Van Quickenborne, ik zal straks 

antwoorden op uw vraag, maar ik heb er ook een voor u. 
 
Ik heb een eenvoudige vraag. Ik heb hier twee tabellen, de arizonatabel 
en de vivalditabel. In de arizonatabel staat alles in het menu, ook de 
meerwaardebelasting. 1,6 miljard euro minder belasting voor de brave, 
hardwerkende, goede huisvader. In de vivalditabel: 1,2 miljard extra 
belasting voor de brave goede huisvader. Welke tabel, welk regeerak-
koord draagt uw voorkeur? 
 

02.134  Axel Ronse (N-VA): Dans 

le tableau de la Vivaldi, le bon père 
de famille était soumis à une 
hausse d'impôt à hauteur de 
1,2 milliard d'euros, contre une 
baisse de 1,6 milliard d'euros dans 
celui de l'Arizona. Quel tableau 
préférez-vous? 
 

02.135  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer de voorzit-

ter, wie geluisterd heeft naar het antwoord, moet concluderen dat dat 
totaal naast de kwestie is. Mijnheer Ronse, in de tabel van zoveel jaar 
geleden waarnaar u verwijst, stond zelfs geen meerwaardetaks in. 
 
Collega's, er is een reden waarom de heer Jean-Marie Dedecker de N-
VA-fractie heeft verlaten. Dat is omdat hij niet kan leven met de meer-
waardetaks. Hij heeft verdomd gelijk. Uw zogezegde lijsttrekker, die 
ondertussen weg is, heeft letterlijk gezegd dat met Open Vld in de re-
gering die meerwaardetaks er nooit was gekomen. Hij heeft gelijk. Het 
probleem is dat u niet kunt antwoorden op de vraag, omdat de eerste 
minister op dat punt heeft gelogen. De eerste minister heeft niet de 
waarheid verteld. 
 
Mijnheer de minister van Financiën, indien dat niet het geval is, nodig 
ik u uit te antwoorden op de vraag waar de passage staat dat een 
goede huisvader die zijn aandelen tien jaar of langer aanhoudt, aan de 
taks ontsnapt. Mijnheer de minister van Financiën, waar staat dat in 
het regeerakkoord? 
 

02.135 Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Là n'est pas la 
question. Le tableau de la Vivaldi 
ne mentionnait aucune taxe sur les 
plus-values. Jean-Marie Dedecker 
a quitté le groupe N-VA parce qu'il 
ne peut pas accepter cette taxe. Il 
a même déclaré qu'avec l'Open Vld 
au gouvernement, elle n'aurait ja-
mais vu le jour. 
 
Vous ne pouvez pas répondre à 
ma question parce que le premier 
ministre n'a pas dit la vérité sur ce 
point. À moins que le ministre des 
Finances puisse malgré tout me 
montrer où, dans l'accord de gou-
vernement, il est précisé que le bon 
père de famille qui conserve ses 
actions pendant dix ans ou plus ne 
paiera pas de taxe? 
 

02.136 Minister Jan Jambon: Ik heb er u daarstraks op gewezen dat 

een aantal principes in het regeerakkoord staan en dat wij de modali-
teiten nog nader moeten uitwerken. Dat zal gebeuren. U zult op uw 

02.136  Jan Jambon, ministre: Un 

certain nombre de principes sont 
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wenken worden bediend, wanneer ik het wetsontwerp hier in de Kamer 
indien. Op dat moment zullen we een en ander in alle gradaties kunnen 
beoordelen. U zult op dat moment kunnen zien of de eerste minister al 
dan niet heeft gelogen. Heb even geduld. We zullen met het wetsont-
werp ter zake naar de Kamer komen. Dat zal niet erg lang duren. Het 
zal in de loop van 2025 zijn. Op dat moment zullen we over alles uitge-
breid kunnen discussiëren. 
 

consacrés dans l'accord de gou-
vernement. Nous devons en préci-
ser encore les modalités. Lorsque 
je présenterai le projet de loi au 
cours de l'année 2025, nous pour-
rons évaluer nos mesures quant au 
fond. 
 

02.137  Vincent Van Quickenborne (Open Vld): Mijnheer Jambon, 

het is interessant wat u verklaart. 
 
Collega’s, wanneer Jambon spreekt, moeten we goed luisteren. Hij 
zaagt immers dikke planken, maar in de details ligt soms het verschil. 
Collega’s, de heer Jambon sluit niet uit dat iemand die zijn aandelen 
tien jaar of langer aanhoudt, alsnog ontsnapt aan de taks. Dat heeft hij 
hier verklaard. 
 
Mijnheer Jambon, ik confronteer u met wat de heer Vandenbroucke 
gisteren heeft verklaard op televisie, namelijk dat geen komma zou 
worden gewijzigd aan wat in het regeerakkoord staat. Collega’s, daarin 
staat die uitzondering niet meer. 
 
Mijnheer Jambon, in een vorige versie stond die uitzondering er wel in. 
Dat is misschien de versie die u voor u hebt liggen. In de meest recente 
versie staat die uitzondering echter niet meer. Ze zal er ook niet meer 
in komen. 
 
Collega’s, het debat is blijkbaar open. De N-VA wil de uitzondering op-
nieuw in het akkoord krijgen. Ik ben benieuwd wat Vooruit daarover te 
vertellen heeft.  
 
Mijnheer Vandenbroucke, is de uitzondering voor wie aandelen tien 
jaar of meer aanhoudt, voor u bespreekbaar? Ik zou zeker dat steunen. 
 

02.137 Vincent Van Quicken-

borne (Open Vld): Vous n'excluez 
pas qu'une personne qui détient 
ses actions pendant 10 ans ou plus 
puisse encore échapper à la taxe. 
Le ministre Vandenbroucke a dé-
claré hier qu'aucune virgule ne se-
rait changée par rapport à ce qui fi-
gure dans l'accord de gouverne-
ment. La dernière version ne con-
tient plus cette exception. Monsieur 
le ministre Vandenbroucke, l'ex-
ception des 10 ans ou plus est-elle 
négociable pour vous? 
 

De voorzitter: De heer De Witte heeft het woord. 
 

02.138  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Ronse, ik kom terug op 

een thema dat uw thema is en waarnaar u hebt verwezen, namelijk de 
arbeidsmarkthervormingen en de link met de terugverdieneffecten. U 
zegt dat wat de arizonaregering doet helemaal nieuw is. We doen een 
megahervorming, nog nooit gebeurd, maar eigenlijk is het niet zo 
nieuw. U kopieert gewoon wat Duitsland een aantal jaren geleden heeft 
gedaan. U schuift het Rijnlandse model dus aan de kant en volgt het 
voorbeeld van Duitsland door vaste uurroosters af te bouwen, werk 
flexibeler te maken, nachtarbeid minder te vergoeden en de werkloos-
heidsverzekering af te bouwen. Dat is wat Duitsland gedaan heeft. 
  
Het is interessant om het resultaat van die hervorming in Duitsland te 
zien. Wat is er daar gebeurd? Heel veel goedbetaalde jobs zijn in stuk-
ken gedeeld. Er is een cijfer dat dit heel duidelijk maakt. In 1990, toen 
de Duitse minister Hartz met zijn arbeidsmarkthervormingen begon, 
waren er 65,8 miljard gewerkte uren in Duitsland. In 2020, 30 jaar later, 
waren er 65,2 miljard gewerkte uren in Duitsland. Wat is er gebeurd? 
Heel veel goedbetaalde jobs zijn in stukken gedeeld en van terugver-
dieneffecten was er geen sprake. De hoeveelheid arbeid was immers 
niet toegenomen, er zijn gewoon een aantal mensen terechtgekomen 
in slechtbetaalde jobs. 
 

02.138  Kim De Witte (PVDA-

PTB): La réforme du marché de 
l'emploi n'a rien de novateur. Vous 
copiez simplement les mesures 
prises par l'Allemagne il y a 
quelques années. Vous mettez de 
côté le modèle rhénan. Les ho-
raires fixes sont démantelés, le tra-
vail est flexibilisé, le travail de nuit 
est moins rémunéré et l'assurance 
chômage est limitée. En Alle-
magne, la quantité de travail n'a ce-
pendant pas augmenté. Certaines 
personnes ont simplement abouti 
dans des emploi mal payés. Il n'est 
donc nullement question de retom-
bées positives. Comment enten-
dez-vous éviter un tel scénario? 
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Mijn vraag aan u, mijnheer Ronse, is wat deze regering zal doen om te 
vermijden dat we heel veel mensen in slechtbetaalde jobs duwen, dat 
de armoede explodeert en dat er geen terugverdieneffecten zijn omdat 
we niet meer goedbetaalde jobs in ons land hebben. 
 

02.139  Axel Ronse (N-VA): Denkt u nu werkelijk dat, omdat we de 

mensen de kans geven om 360 vrijwillige overuren te doen, waarvan 
er 240 bruto netto zijn, omdat we mensen de kans geven om samen 
met hun werkgever hun uurrooster vrij te bepalen, omdat we studenten 
de kans geven om geen 600 maar 650 uren per jaar fiscaalvriendelijk 
als jobstudent te werken, omdat we de werkloosheidsuitkering beper-
ken in de tijd en nachtarbeid mogelijk maken in een sector waarin we 
jobs dreigen te verliezen, we gaan naar een totaal verlies van het sta-
tuut van de werknemer? U dwaalt helemaal, mijnheer De Witte.  
 
We zitten met quasi full employment. In West-Vlaanderen en Oost-
Vlaanderen kent men een werkzaamheidsgraad van 80 %. Men gaat 
op zoek naar mensen van buiten Europa om kortgeschoolde jobs te 
doen, terwijl er mensen zijn die nog willen werken, maar plat belast 
worden als ze dat doen. Zij vragen om hun de kans te geven om buiten 
hun uren nog iets te gaan doen. Gepensioneerden willen werken om-
dat het hun levensvreugde geeft, maar ze belanden daardoor in een 
hogere belastingschijf. Wij gaan hen aan een bevrijdende heffing van 
33 % laten werken. 
 
Mijnheer De Witte, ik denk dat wij inderdaad in een andere wereld le-
ven. Ook u kan ik garanderen dat de wereld hier veel welvarender zal 
worden dan het communistisch kerkhof waarmee u zou eindigen als u 
al die maatregelen zou invoeren. 
 

02.139  Axel Ronse (N-VA): Les 

mesures prévues pour flexibiliser le 
travail ne fragilisent absolument 
pas le statut du travailleur. 
 
Nous nous trouvons presque dans 
une situation de plein emploi. Nous 
devons chercher des personnes en 
dehors de l'Europe pour combler 
les emplois vacants peu qualifiés. 
Toute personne souhaitant travail-
ler davantage dans notre pays est 
submergée d'impôts. C'est pour-
quoi nous allons permettre aux 
pensionnés de travailler grâce à 
une cotisation libératoire de 33 %. 
Je vous garantis que, de ce fait, 
notre pays deviendra beaucoup 
plus prospère que le cimetière 
communiste où vous aboutiriez. 
 

02.140  Kim De Witte (PVDA-PTB): Dank u wel om niet op de vraag 

te antwoorden, mijnheer Ronse. Ik denk inderdaad dat de werklozen, 
wiens werkloosheidsuitkering in de tijd geschrapt wordt, verplicht zul-
len worden om eender welke job aan te nemen, zoals in Duitsland: 
deeltijdse jobs en slecht betaalde jobs. Op die manier bouwt u jobs af. 
 
Ik denk inderdaad dat de mensen, met jullie pensioenhervorming voor 
de pensioenen van de werknemers die nu gemiddeld onder de 1.500 
euro liggen, verplicht zullen zijn om een extra job te nemen en dat zij 
jobs zullen afnemen van mensen die nu correct worden betaald. Ik 
denk inderdaad dat met het Duitse systeem de armoede zal toenemen. 
De Duitse regering heeft de cijfers een paar weken geleden vrijgege-
ven: 16 miljoen gepensioneerden in armoede. Er zal helemaal geen 
sprake zijn van terugverdieneffecten en extra rijkdom met jullie model. 
 

02.140  Kim De Witte (PVDA-

PTB): Les chômeurs exclus seront 
obligés d'accepter des emplois à 
temps partiel et mal rémunérés, et 
les pensionnés devront opter pour 
un emploi supplémentaire pour 
compléter leur faible pension. 
Cette conception allemande du 
système privera d'emplois des per-
sonnes qui, à l'heure actuelle, sont 
correctement rémunérées. En Alle-
magne, 16 millions de pensionnés 
vivent dans la pauvreté. Il ne sera 
absolument pas question d'effets 
retour et de richesse supplémen-
taire. 
 

De voorzitter: De heer Jambon vraagt het woord. Ik heb de sprekerslijst voorlopig afgesloten, zodat de heer 
Ronse met zijn uiteenzetting verder kan. Ik weet niet of er nog iets in zijn tekst staat dat nog niet gezegd is. 
Dat zullen we straks vernemen. 
 

02.141 Minister Jan Jambon: In dit land weten we niet wat er gebeurt 

als de werkloosheid eindigt in de tijd. In landen die de switch hebben 
gemaakt, weten we dat wel. Een derde komt bij de leeflonen terecht. 
Die zullen we moeten opvangen en bekijken hoe we hen kunnen acti-
veren. Een derde verdwijnt gewoon uit de statistieken. Zij hadden die 
werkloosheidsuitkering blijkbaar niet nodig. Een derde gaat aan het 

02.141  Jan Jambon, ministre: 

Dans les pays ayant limité les allo-
cations de chômage dans le temps, 
un tiers des chômeurs exclus dé-
pendent d'un revenu d'intégration. 
Nous devrons prendre en charge et 
activer ces personnes. Un tiers de 
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werk. Dat is verschrikkelijk natuurlijk, aan het werk gaan. Dat zijn be-
tere jobs dan in een communistisch systeem, dat kan ik u garanderen. 
Een derde gaat dus aan het werk. 
 

ces personnes disparaissent tout 
simplement des statistiques. Elles 
n'avaient apparemment pas besoin 
de cette allocation de chômage. Un 
tiers de ces personnes travaillent, 
dans de meilleurs emplois que 
dans un système communiste. 
 

02.142  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Jambon, kent u de 

Duitse armoedecijfers? De armoede in Duitsland explodeert. U kopi-
eert het Duits model, maar kent u de economische cijfers van Duitsland 
wel? Duitsland zit in crisis. De interne koopkracht in Duitsland is hele-
maal naar de knoppen geholpen. De Duitse werknemers kunnen geen 
producten meer kopen. Heel het Duitse model was gebaseerd op ex-
port. U zegt dat wij exporteren naar landen die de koopkracht bescher-
men, maar met dat Duits systeem, dat u nu kopieert, maakt u de koop-
kracht kapot. In Duitsland hebben de mensen geen geld meer om pro-
ducten te kopen. Dat is wat jullie doen, die weg volgen jullie. Dat leidt 
tot meer armoede en minder koopkracht. Dat is het tegengestelde van 
meer welvaart. 
 

02.142  Kim De Witte (PVDA-

PTB): Les chiffres économiques al-
lemands nous apprennent que la 
voie empruntée ne mène qu'à une 
hausse du taux de pauvreté et à 
une baisse du pouvoir d'achat. 
 

02.143 Minister Jan Jambon: Mijnheer De Witte, u hebt gelijk, Duits-

land zit in een crisis, te weten onder een linkse regering. De Duitsers 
zullen massaal stemmen voor verandering, weg met links, en zullen 
het gezond verstand terug aan de macht laten komen. 
 

02.143  Jan Jambon, ministre: 

L'Allemagne est confrontée à une 
crise, sous un gouvernement de 
gauche. Les Allemands voterons 
en masse pour le changement et 
pour le bon sens.  
 

02.144 Minister Frank Vandenbroucke: Mijnheer De Witte, wat mij 

betreft, is Duitsland helemaal geen model. In de hele periode die u be-
schrijft, bestonden er in Duitsland zelfs geen minimumlonen. Dat be-
stond daar niet. Duitsland heeft die pas recent ingevoerd. Heel de saga 
van de mini-jobs was inderdaad echt slecht, want de mensen kwamen 
terecht in kleine jobs zonder minimumloon. Dat willen wij niet. In Duits-
land bestaat ook de loonindexering niet. De vakbonden moeten vech-
ten, om te beginnen al om koopkrachtverlies te vermijden. 
 
Wij verzekeren en blijven verzekeren, met een solidair indexeringssys-
teem, dat de koopkracht van de mensen beschermd is. U vraagt in 
welke jobs de mensen gaan werken en het antwoord is dat zij gaan 
werken in jobs waarvoor wij de minimumlonen nog twee keer gaan ver-
hogen. Wij zullen bij de hoogste minimumlonen van Europa horen en 
we zullen ze nog verbeteren. Dat is essentieel. Ja, we willen meer men-
sen aan het werk, maar in jobs waarvoor de minimumlonen nog twee 
keer verbeterd zullen worden. 
 

02.144  Frank Vandenbroucke, 

ministre: L'Allemagne ne doit pas 
servir de modèle. Il n'y avait même 
pas de salaire minimum en Alle-
magne, et le pays ne connaît pas 
non plus une indexation des sa-
laires. Notre système solidaire 
d'indexation protège le pouvoir 
d'achat des citoyens. Nous voulons 
que plus de personnes travaillent, 
mais aussi qu'elles aient des em-
plois pour lesquels le salaire mini-
mum sera encore augmenté à 
deux reprises.  
 

02.145  Kim De Witte (PVDA-PTB): Mijnheer Vandenbroucke, wat 

heeft men aan een minimumloon als men deeltijds werkt? Dat is de 
realiteit van wat er in Duitsland is gebeurd: heel veel mensen zijn deel-
tijds gaan werken. Heel veel voltijdse goedbetaalde jobs zijn in stukken 
gekapt door de verschillende hervormingen van minister Hartz in die 
periode, inderdaad met sociaaldemocraten en met christendemocra-
ten. Het probleem is dat wij in ons land ook naar een enorme flexibili-
sering gaan met de maatregelen die u neemt. De verhoging van de 
flexi-jobs, bijvoorbeeld, neemt werk af van mensen die nu voltijdse jobs 
doen. Dat is net de kern van het probleem. Uw hervormingen gaan 
ervoor zorgen dat heel veel goedbetaalde jobs in stukken worden ge-

02.145  Kim De Witte (PVDA-

PTB): À quoi sert un salaire mini-
mum si l'on travaille à temps par-
tiel? En Allemagne, de nom-
breuses personnes se sont mises à 
travailler à temps partiel. De nom-
breux emplois à temps plein bien 
rémunérés y ont été subdivisés. 
Résultat: un plus grand nombre de 
personnes connaissent la préca-
rité. La Belgique emprunte la 
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kapt, waardoor er meer mensen in precaire situaties zullen terechtko-
men.  
 

même voie en optant pour la flexi-
bilisation. Des emplois à temps 
plein disparaissent à cause du 
nombre croissant de flexi-jobs. 
 

De voorzitter: Ik had gehoopt u het woord te kunnen geven, mijnheer Ronse, maar er zijn nog een aantal 
Kamerleden die het woord vragen. De laatste twee zijn de heren Dermagne en Van Rooy. Gelieve een nieuw 
thema aan te snijden of een concrete vraag te stellen. 
 

02.146  Pierre-Yves Dermagne (PS): Monsieur le président, je vou-

drais rebondir sur les propos de M. le ministre des Finances qui éclai-
rent un peu l'épure budgétaire. 
 

 

De voorzitter: Ik zou willen dat u een vraag stelt aan de heer Ronse, want anders hebben we geen thema-
ronde nodig. Ik wil die afgelasten… 
 

02.147  Pierre-Yves Dermagne (PS): Je vais poser la question à 

M. Ronse, sur la base des propos de M. le ministre des Finances, qui 
a pris l'exemple allemand en disant que, avec les mesures qui ont été 
prises en Allemagne, un tiers des demandeurs d'emploi retournent au 
travail.  
 
J’aimerais donc savoir si c'est sur cette base – à savoir un tiers des 
demandeurs d'emploi de longue durée en Belgique qui retourneront au 
travail – qu’ont été calculés les effets retour très conséquents dans 
cette épure budgétaire.  
 

02.147  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Volgens de minister van Fi-
nanciën vindt in Duitsland een 
derde van de werkzoekenden werk 
dankzij de nieuwe maatregelen. Is 
dit de basis waarop de zeer aan-
zienlijke returns uit de begrotings-
tabellen berekend werden? 
 

02.148  Axel Ronse (N-VA): We hebben dat berekend, samen met het 

Federaal Planbureau. Er zijn verschillende studies die dat onderbou-
wen. We maken ons ook sterk dat dat zal lukken. Het gaat trouwens 
niet alleen over de werkloosheidsuitkeringen die worden beperkt in de 
tijd, maar ook over de activering van langdurig zieken.  
 
U wilt mensen angst inboezemen dat wij de arbeidsmarkt totaal gaan 
flexibiliseren, maar ik zal u een persoonlijke ontboezeming doen. 
Mocht ik in de tijd van Daens hebben geleefd, dan zou ik wellicht mee 
met Daens opgetrokken zijn, maar mocht Daens in deze tijd hebben 
geleefd, dan zou hij lid zijn geweest van de N-VA om ervoor te zorgen 
dat wie werkt en onderneemt, wordt gesteund. (Tumult) 
 

02.148  Axel Ronse (N-VA): Nous 

avons effectué les calculs en colla-
boration avec le Bureau fédéral du 
Plan. Plusieurs études les ap-
puient. Il ne s'agit pas seulement 
de la limitation dans le temps des 
allocations de chômage, mais 
aussi de l'activation des malades 
de longue durée. Vous voulez an-
goisser les gens en présentant les 
mesures comme une flexibilisation 
totale du marché du travail. Si 
j'avais vécu à l'époque du prêtre 
Daens, je me serais probablement 
rangé de son côté, mais si lui avait 
vécu dans notre époque, il aurait 
été membre de la N-VA. 
 

De voorzitter: Ik vrees dat u nieuwe interventies hebt uitgelokt.  
 

02.149  Pierre-Yves Dermagne (PS): Monsieur Ronse, sur la base de 

votre réponse et de l'estimation qui a été faite par M. le ministre des 
Finances, on peut concevoir que cette épure budgétaire, au niveau des 
effets retour, a été calculée sur la base d'un tiers des demandeurs 
d'emploi aujourd'hui au chômage qui retourneront vers le chemin du 
travail – ce dont on peut se réjouir, pour autant que les emplois soient 
de qualité et épanouissent les gens plutôt que de les user – et que le 
reste sera la remise au travail de l'ensemble des malades de longue 
durée dans ce pays.  
 
Merci pour ces précisions. 

02.149  Pierre-Yves Dermagne 

(PS): Bij de berekeningen voor dit 
begrotingsontwerp is men er dus 
van uitgegaan dat een derde van 
de werklozen terug aan de slag zou 
gaan. Daar kunnen we tevreden 
over zijn, op voorwaarde dat het 
kwaliteitsvolle banen betreft, die de 
werknemers niet slopen. De reste-
rende bijdrage zal geleverd worden 
door de wedertewerkstelling van 
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 alle langdurig zieken.   
 

02.150  Sam Van Rooy (VB): Mijnheer Ronse, ik weet niet of u het 

hebt gezien, maar toen ik enkele dagen geleden een van de eerste 
versies van het regeerakkoord in mijn mailbox kreeg, stond er een in-
terfederaal actieplan in tegen onder andere islamofobie, antisemitisme, 
discriminatie en xenofobie. In de versie die we nu hebben, werd de 
term islamofobie geschrapt. Ik roep dus hoera, want dat is natuurlijk 
een politieke strijdterm van moslimfundamentalisten om islamkritiek te 
veroordelen en onmogelijk te maken. Tegelijkertijd werd evenwel ook 
de term antisemitisme geschrapt. Vindt de regering de strijd tegen an-
tisemitisme niet meer belangrijk? 
 
Voorts, vindt de regering, vermoedelijk onder invloed van Vooruit en 
cd&v, dat islamofobie zoiets is als antisemitisme? Die termen zijn im-
mers allebei geschrapt. 
 
Mijnheer Ronse, heel concreet. U zei daarnet aan mijn collega Fran-
cesca Van Belleghem dat wij onder de indruk zullen zijn van de plan-
nen inzake migratie. Ik zal u zeggen wanneer ik onder de indruk zal 
zijn. Wanneer zal de leider van Samidoun, Mohammed Khatib, die niet 
ver van hier in Brussel woont, die antisemitische uitspraken doet, die 
jihadterreur verheerlijkt, die een gevaar is voor onze veiligheid, einde-
lijk het land uit worden gezet? 
 

02.150  Sam Van Rooy (VB): 

Dans la version actuelle de l'accord 
de gouvernement, le terme "isla-
mophobie" a – heureusement – été 
supprimé dans le passage sur le 
plan d'action interfédéral, mais le 
terme "antisémitisme" également. 
Le gouvernement estime-t-il donc 
que la lutte contre l'antisémitisme 
n'a plus d'importance? Établit-il un 
parallèle entre les deux notions 
sous l'influence de Vooruit et du 
cd&v? Par ailleurs, je ne serai im-
pressionné par les projets du gou-
vernement en matière de migration 
que lorsqu'il expulsera enfin le chef 
de Samidoun, Mohammed Khatib, 
qui tient des propos antisémites et 
glorifie la terreur djihadiste. 
 

02.151  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Van Rooy, ik dacht dat u geprik-

keld was om een vraag te stellen over ons arbeidsmarktbeleid en onze 
sociaal-economische hervorming. Ik had nooit durven te denken dat u 
het asielthema nu zou aanhalen. Ik zie enkele collega’s denken dat dat 
thema toch een diepere bespreking verdient laat vanavond in het the-
madebat. Collega Van Rooy, vergeef me dat ik u de gunst verleen om 
daar straks zeer uitgebreid over van gedachten te wisselen. 
 
Mijnheer de voorzitter, ik heb een persoonlijke vraag.  
 
Ondertussen heb ik negen glazen water gedronken. Ik vroeg me af of 
de tijd voor een sanitaire stop van de spreektijd wordt afgetrokken. 
 

 

De voorzitter: Ik hoop dat de stop geen 85 minuten zal duren. U mag even het spreekgestoelte verlaten en 
die tijd zal niet in mindering van uw spreektijd worden gebracht. (De heer Ronse verlaat het spreekgestoelte.) 
 
Na het afronden van de uiteenzetting van de heer Ronse zal er een collectieve pauze worden gehouden. Ik 
denk dat we allemaal de kans hebben gehad hem vragen te stellen. Ik verzoek u hem uit te laten spreken, 
want tot nu toe hebben we hem niet die kans gegeven. 
 

02.152  Axel Ronse (N-VA): Collega's, ik hervat.  

 
Mijnheer Van Rooy, Samidoun wordt effectief verboden. De aanpak 
van antisemitisme staat meermaals in het regeerakkoord. We zullen 
daar zeer scherp op toezien. Nogmaals, dat komt straks aan bod in het 
thematisch debat. 
 

02.152  Axel Ronse (N-VA): Sami-

doun sera effectivement interdit. La 
lutte contre l'antisémitisme figure à 
plusieurs reprises dans l'accord de 
gouvernement et nous y veillerons 
attentivement. 
 

02.153  Sam Van Rooy (VB): Mijnheer Ronse, dat wist ik. Dat was 

mijn vraag niet. Mijn vraag was wanneer die verschrikkelijke antisemiet 
en jihadterreurverheerlijker Mohammed Khatib eindelijk het land wordt 
uitgeknikkerd. 
 

02.153  Sam Van Rooy (VB): Ma 

question était de savoir quand Mo-
hammed Khatib serait enfin ex-
pulsé. Le terme antisémitisme fi-
gure à deux reprises dans l'accord 
de gouvernement, à savoir dans le 
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U zegt dat antisemitisme meerdere keren voorkomt in het regeerak-
koord. Ik heb het voor me liggen. Antisemitisme komt er tweemaal in 
voor, een keer in verband met Samidoun en een tweede keer in ver-
band met het conflict tussen Israël en Hamas. Met andere woorden, 
antisemitisme is geofferd op het altaar om de term islamofobie te 
schrappen, want dat maakt inderdaad geen onderdeel meer uit van het 
interfederaal actieplan, dat zal worden opgetuigd. U bent dus inder-
daad geplooid voor Vooruit en cd&v, die, omdat u de term islamofobie 
terecht wilde schrappen, antisemitisme er ook uit wilden. Het is een 
schande. 
 

contexte de Samidoun et dans ce-
lui du conflit qui oppose Israël et le 
Hamas. Vous vous êtes mis à plat 
ventre devant Vooruit et le cd&v, 
qui ont voulu supprimer le terme 
antisémitisme parce que vous vou-
liez, à juste titre, supprimer le 
terme islamophobie. C'est une 
honte. 
 

02.154 Minister Theo Francken: Ten eerste, in verband met Moham-

med Khatib, schrijft men geen regeerakkoord voor een persoon. Dat 
zou eigenaardig zijn. Ik heb nooit een regeerakkoord gekend waarin 
werd ingeschreven dat men een persoon zou verwijderen. Wat staat er 
wel in het regeerakkoord? Er staat in dat we een kader creëren waarbij 
organisaties zoals Samidoun op een zeer goede, stringente en strikte 
manier kunnen worden opgevolgd, en zoals in onze buurlanden, wor-
den verboden. Daarvoor hebben we een juridisch kader nodig. U weet 
dat. Dat staat erin. De passage is dus in algemene bewoordingen ge-
steld en niet in termen van een bepaalde persoon.  
 
Ten tweede, wat het dossier zelf betreft, waar u en ik al meermaals 
vragen over stelden, de intrekking van de vluchtelingenstatus komt toe 
aan het CGVS. Er loopt nog een beroepsprocedure, denk ik. Ik ken de 
jongste stand van zaken niet. Het is alleszins de bedoeling om zo snel 
mogelijk tot de intrekking van de verblijfsvergunning over te gaan. Of 
men die persoon dan kan terugsturen naar Palestina of de Palestijnse 
gebieden, dat is iets helemaal anders. Ik hoef u dat niet te vertellen. U 
kunt dat betreuren, net zoals ik dat betreur. Voor de terugkeerproce-
dure speelt immers artikel 3. Herinner u dat ik op een bepaald moment 
Soedanezen naar hun land van herkomst wou terugsturen, maar dat ik 
toen botste op het non-refoulementprincipe in artikel 3 van het Euro-
pees recht. 
 
Voorts wijs ik erop dat de strijd tegen het antisemitisme wel degelijk in 
het regeerakkoord staat. Dat werd niet geofferd op het altaar van de 
islamofobie. Dat heeft er niets mee te maken. Het is maar logisch dat 
er in het deel Buitenlandse Betrekkingen, dat ik zelf heb onderhandeld, 
een duidelijk stuk over de strijd tegen antisemitisme staat. Dat zal wel 
degelijk een prioriteit voor de regering zijn. Dat kan ik u garanderen. U 
kunt daar echt op mij rekenen. Dat is voor ons en voor onze fractie en 
ook voor de eerste minister een heel belangrijk punt. Ik kan niet in zijn 
naam spreken, maar ik denk niet dat het geen verrassing voor u is dat 
dat een prioriteit zal zijn. 
 

02.154  Theo Francken, ministre: 

Je tiens à préciser s’agissant de 
Mohammed Khatib qu’un accord 
de gouvernement n’est évidem-
ment pas taillé sur mesure pour 
une personne en particulier. Ce 
que dit l'accord, c'est que nous ins-
taurons un cadre permettant d’as-
surer un suivi efficace et rigoureux 
d’organisations telles que Sami-
doun et, le cas échéant, de les in-
terdire. Un cadre juridique est né-
cessaire à cette fin. 
 
Par ailleurs, le retrait du statut 
d’asile ou de réfugié est du ressort 
du Commissariat général aux réfu-
giés et aux apatrides (CGRA). Tou-
tefois, l'objectif est de retirer le droit 
de séjour le plus rapidement pos-
sible. La procédure de retour pro-
prement dite est régie par l'ar-
ticle 3. 
 
La lutte contre l'antisémitisme fi-
gure dans l'accord de gouverne-
ment et constitue incontestable-
ment une priorité pour celui-ci. 
 

02.155  Sam Van Rooy (VB): Mijnheer Francken, u zegt dat het thema 

algemeen behandeld wordt, maar terwijl Samidoun terecht bij naam in 
het regeerakkoord wordt genoemd, is dat niet het geval voor talloze 
dergelijke organisaties, zoals de Moslimbroederschap. Dat is een groot 
gebrek. 
 
Ten tweede zal het me benieuwen of u de heer Mohammed Khatib het 
land uit kunt zetten. Laat het ook een les zijn dat zodra dergelijke figu-
ren in ons land zijn, ze nog moeilijk buiten te krijgen zijn. De regering 
moet er absoluut voor zorgen dat dat soort figuren gewoonweg nooit 
dit land binnenkomen. 
 

02.155  Sam Van Rooy (VB): Sa-

midoun est citée nommément, à 
juste titre, dans l'accord de gouver-
nement. De nombreuses autres or-
ganisations du même genre ne 
sont cependant hélas pas mention-
nées. Par ailleurs, je suis curieux 
de voir si vous pourrez expulser 
Mohammed Khatib. Ce gouverne-
ment doit absolument veiller à ce 
que de tels individus ne soient ja-
mais autorisés à entrer sur notre 
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Ten derde hebt u me niet overtuigd inzake antisemitisme. Het wordt 
maar twee keer vermeld en dat in het kader van enerzijds buitenlands 
conflict en anderzijds Samidoun. Het interfederaal actieplan tegen an-
tisemitisme op ons grondgebied vermeldt antisemitisme niet meer, om-
dat islamofobie is geschrapt en u hebt moeten toegeven aan Vooruit 
en cd&v. 
 

territoire. 
 

De voorzitter: Ik geef het woord in zijn reguliere spreektijd aan de heer Ronse. 
 

02.156  Axel Ronse (N-VA): Collega's, we hadden het over de staat 

van het land. Onze generatie heeft veel mooie dingen geërfd van onze 
grootouders en ouders, die keihard hebben gewerkt. Arbeiders, dok-
ters, pastoors, notarissen, politici, verplegers hebben ons veel welvaart 
nagelaten. Maar vandaag zit het niet meer goed. Ik was een bloemle-
zing aan het geven. Aan de kust zijn in de zomer tijdens het topseizoen 
restaurants en tearooms gesloten, omdat ze geen personeel vinden. 
Dat is toch waanzin! Er zijn gezinnen die elke maand voor meer dan 
4.000 euro netto uitkeringen krijgen. Veel vrienden van mij vragen zich 
af voor wie en voor wat ze in godsnaam nog werken. 
 
De overheid is gulzig: meer dan 54 % van de waarde die we creëren, 
gaat naar de overheid. Dat is het hoogste percentage van alle niet-
communistische regimes ter wereld. Dat is crazy! Onze overheid is niet 
alleen gulzig, maar heeft ook een gat in haar hand. Ze maakt veel 
schulden. Op dat vlak is ze de allerslechtste van Europa. Ondanks die 
gulzigheid slaagt ze er niet in om haar kerntaken deftig uit te voeren. 
Mensen wachten lang op rechtspraak, gevangenissen zitten bomvol, 
straffen worden niet altijd consequent uitgevoerd, met alle dramatische 
gevolgen van dien. De overheid maakt ook domme keuzes. Met de wet 
op de kernuitstap werd ooit beslist om de properste, meest betaalbare 
vorm van energie af te bouwen. 
 
Thans heeft de Duitse situatie geleerd tot wat dat leidt: peperdure ener-
gie, afhankelijkheid van vieze regimes en meer vervuiling. Tegelijk zien 
we ook dat in dit fantastische land een treinstation wordt gebouwd dat 
bijna een half miljard euro kost, in een stad met minder dan 100.000 
inwoners. Ik vraag mij af wie het lef heeft om zo'n treinstation feestelijk 
en met trots te openen en een dag later te zeggen: les travailleurs, on 
vous défend. Ik snap dat niet. Ik kan mij niet inbeelden dat ik dat zou 
durven. Niemand krijgt dat nog uitgelegd, collega's.  
 
De uitdagingen waarvoor we nu staan, zijn gigantisch. Het gaat om een 
inspanning van 23 miljard euro, die minstens in de volgende legislatuur 
nog eens zal moeten worden hernomen. Als deze regering alles klaar 
krijgt wat ze wil doen, zal het nog eens nodig zijn om de volgende le-
gislatuur dezelfde oefening te doen. De mensen moeten in 2029 dus 
zeker opnieuw voor deze regering stemmen, want dat is broodnodig.  
 
De uitdaging waarvoor we staan, is waanzinnig. In Frankrijk is eerste 
minister Barnier gestruikeld over een inspanning van 60 miljard euro, 
twee derde besparingen en een derde nieuwe inkomsten. In Frankrijk 
wonen 65 miljoen mensen. In België 11 miljoen. Als men onze inspan-
ning van 23 miljard afzet tegenover Frankrijk, zou men in Frankrijk – 
houd u vast – een inspanning moeten doen van 138 miljard euro. De 
regering is gevallen over een oefening van 60 miljard. Een oefening 
van 138 miljard zou in Frankrijk leiden tot la grève, la grève, la grève. 
Hier hebben we in verhouding dezelfde zwaarte.  
 

02.156  Axel Ronse (N-VA): Notre 

génération bénéficie du magnifique 
héritage que lui ont légué les pré-
cédentes générations par leur dur 
labeur. En haute saison, certains 
restaurants et salons de thé de la 
côte restent fermés par manque de 
personnel. D'un autre côté, cer-
tains ménages perçoivent plus de 
4 000 euros net d'allocations par 
mois. Cette situation est tout de 
même hallucinante, non? Une part 
de 54 % de la valeur que nous 
créons est ponctionnée par des 
pouvoirs publics qui, en outre, sont 
criblés de dettes, ne s'acquittent 
pas correctement de leurs mis-
sions de base et opèrent des choix 
insensés tels que la sortie du nu-
cléaire. 
 
L'exemple allemand nous apprend 
à quoi cela mène: un coût énergé-
tique colossal, une dépendance 
énergétique de régimes douteux et 
une pollution accrue.  
 
Nous sommes confrontés à un im-
mense effort de 23 milliards d'eu-
ros, à réitérer au moins pendant la 
législature suivante. Il faudra donc 
que les citoyens votent à nouveau 
pour ce gouvernement en 2029. 
Toutes proportions gardées, notre 
effort sera plusieurs fois plus lourd 
que celui qui attend la France, 
pourtant criblée de dettes. Soit 
nous continuons comme avant 
pendant 10 ans et nous laisserons 
la génération suivante accablée 
d'une montagne de dettes, soit 
nous serons la génération qui 
mène une politique pour ceux qui 
viennent après nous. Pour moi, 
c'est un choix fondamental, qui 
transcende la politique politicienne.  
 
Il s'agit des intérêts de celles et 
ceux qui viendront après nous, les 
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We staan dus voor een fundamentele politieke keuze. Ofwel doen we 
nog eens 10 jaar voort en laten we niets meer achter – après nous le 
déluge – voor de volgende generatie op een grote schuldenberg na. 
Ofwel wordt dit de generatie die aan politiek doet voor wie na ons komt, 
de arizonageneratie, de bruggengeneratie, de generatie die verder 
denkt.  
 
Collega's, voor mij is die keuze vrij fundamenteel. Ik hoop dat we elkaar 
hier in dit halfrond ook kunnen vinden, oppositie en meerderheid. Die 
keuze overstijgt de partijpolitiek.  
 

Mijnheer Hedebouw, het gaat niet meer over de belangen van het pa-
tronaat of van het syndicaat, het gaat over de belangen van wie na ons 
komt. Het gaat over jonge mensen die ooit hun droom willen najagen 
als stielman, soldaat, verpleegkundige, leerkracht, arbeider, winkelier, 
huishoudhulp, investeerder, advocaat of politicus. Over die mensen 
gaat het. 
 
Willen we dat hun inkomen naar schulden gaat die we vandaag maken 
en dat wat zij ooit verdienen naar de intresten op het potverteren van 
vandaag gaat? Willen we dat zij opgroeien in een peperdure libertaire 
samenleving waarin gezondheidszorg enkel nog via heel dure verze-
keringen toegankelijk is en waarin fortuinen moeten worden uitgege-
ven aan onderwijs? Is dat wat we willen? Is dat de samenleving die we 
willen nalaten aan onze kinderen en kleinkinderen? Consensus binnen 
de arizonageneratie is dat wie werkt of onderneemt, moet worden be-
loond, maar ook dat wie echt brute pech heeft, steun nodig heeft en 
een warm bad verdient. 
 
Dat de overheid vandaag te gulzig is, is ook onze consensus, net als 
de vaststelling dat ons systeem volledig is doorgeslagen. We moeten 
dringend investeren in veiligheid en in Defensie. Nieuwkomers moeten 
niet zomaar kunnen genieten van de centen en de solidariteit zonder 
dat zij hier al hebben verbleven. 
 
Het is simpel, de arizonageneratie staat voor hoop en voor vooruit-
gangsoptimisme. Wij willen dat wie bijdraagt vooral opnieuw vertrou-
wen heeft in dit verhaal. Die wens zal vervuld zijn indien de burgers 
opnieuw vertrouwen hebben in de politiek. Dat is het. De uitslag van 
de verkiezingen in beide landsdelen was een laatste kans van de kie-
zer. Make it happen. Doe het. Geef ons zelfvertrouwen. 
 
Ik geef eerlijk toe dat ik nooit had durven te voorspellen wat in juni 2024 
gebeurde. Wat een mirakel. Voor de eerste keer sinds mijn bestaan 
werd zowel in Vlaanderen als in Wallonië een soortgelijke democrati-
sche keuze gemaakt. Dat is uniek. 
 
Voor ik daarop doorga toch nog even een kleine ideologische beschou-
wing. Welvaart wordt volgens mij niet gemaakt door de overheid, noch 
door een totale vrije markt bestaande uit individuen die compleet ge-
flexibiliseerd zijn. Als Vlaams-nationalist geloof ik sterk in een gemeen-
schap met gedeelde tradities, waarden, normen en taal. Zo'n gemeen-
schap is niet iets vasts, het is iets vloeibaars. Zo'n gemeenschap staat 
open voor nieuwkomers en nieuwe inzichten en ze evolueert. 
 
Het is geen geheim dat mijn partij ervan droomt om zoveel mogelijk 
van onze democratische keuzes binnen die gemeenschap te maken. 
Dat doet echter niets af aan ons groot respect voor de Franstalige ge-
meenschap. We hebben helaas geen 100 zetels om die ideologische 

jeunes. Souhaitons-nous leur lé-
guer une société dans laquelle 
leurs revenus serviront à payer nos 
dettes? Voulons-nous que les 
soins de santé ne soient plus ac-
cessibles que par le biais d'assu-
rances coûteuses et que l'ensei-
gnement coûte une fortune? Le 
consensus au sein du gouverne-
ment Arizona est que les per-
sonnes qui travaillent ou entrepren-
nent doivent être récompensées. 
Celles qui ont eu de la pure mal-
chance doivent être aidées. Nous 
constatons également que l'État 
est trop gourmand et que notre 
système a complètement chaviré. 
Les nouveaux arrivants ne doivent 
pas pouvoir bénéficier si facilement 
des indemnités et de la solidarité. 
Nous devons également investir 
d'urgence dans la sécurité et la dé-
fense. 
 
La génération Arizona représente 
l'espoir et l'optimisme du progrès. 
Nous souhaitons restaurer la con-
fiance dans la politique. En juin 
2024, un choix démocratique simi-
laire a été effectué pour la première 
fois en Flandre et en Wallonie, ce 
qui est unique. 
 
La prospérité n'est pas créée par le 
gouvernement ou le marché libre, 
mais par la communauté. Mon parti 
souhaite que le plus de choix pos-
sibles soient faits au sein de la 
communauté. Pour la première 
fois, il y a une majorité dans les 
deux communautés qui ne veut 
plus vivre au dépens des généra-
tions futures. Il faut sortir du tunnel. 
Il faut faire des choix difficiles parce 
qu'on a trop longtemps tergiversé. 
 
Pour la première fois, il y a un chef 
de gouvernement pour qui le 16 
rue de la Loi n'était pas une fin en 
soi. Cela aussi est unique. Avant 
qu'il veuille occuper ce poste, il fal-
lait atteindre un certain niveau 
d'ambition. La génération actuelle 
ose s'attaquer aux problèmes. Je 
constate que beaucoup sont soula-
gés de voir qu'enfin, nous nous y 
mettons. 
 



CRIV 56 PLEN 025 05/02/2025  

 

KAMER-2E ZITTING VAN DE 56E ZITTINGSPERIODE 2024 2025 CHAMBRE-2E SESSION DE LA 56E LEGISLATURE 

 

65 

droom te realiseren, maar we hebben wel voor het eerst in beide ge-
meenschappen een meerderheid die wil gaan voor de arizonakeuze, 
die niet meer op de kap van de volgende generaties wil leven, die op-
nieuw welvaart wil opbouwen in plaats van die op te souperen, die de 
handen in elkaar slaat en doorzet. Dat is nu voor beide gemeenschap-
pen de allerbeste keuze. De schrijnende situatie waarin dit land zich 
bevindt, schreeuwt om de arizonakeuze, de keuze van hoop, maar ook 
van moed. Om uit dat moeras te geraken, zullen we immers heel 
scherpe keuzes moeten maken omdat er te lang is gewacht. 
 
Naast het mirakel dat in beide gemeenschappen een arizonagenera-
tiekeuze werd gemaakt, hebben we voor het eerst in de geschiedenis 
ook een regeringsleider die van de Wetstraat 16 nooit een doel op zich 
heeft gemaakt, laat staan een droom. Ook dat is uniek. Geen aloude 
traditie meer waarin op alles werd toegegeven in ruil voor de Wetstraat 
16. Integendeel, vooraleer de functie te aanvaarden, moest en zou er 
een ambitieniveau worden gehaald. 
 
Arizona overtreft onze stoutste dromen en doet ons politiek vuur op-
nieuw branden. Eindelijk is er een generatie die durft aan te pakken. Ik 
vang in mijn eigen omgeving ook de eerste signalen op van opluchting 
dat men er eindelijk aan begint. Een generatie die aan politiek doet 
voor wie na ons komt en die het vuur opnieuw doet branden. 
 
Ikzelf heb altijd het arbeidsmarktbeleid gevolgd. Ik ben nog altijd lyrisch 
over wat er in de nota staat. We gaan eindelijk naar een arbeidsrecht 
dat ervan uitgaat dat we full employment hebben. Recentelijk heb ik 
nog een lezing gehoord van Jan Denys. Heel ons arbeidsrecht werd 
geschreven op basis van de jaren '70, toen we in een enorme crisis 
zaten, met grote werkloosheid, inactiviteit en noem maar op. 
 
Al de maatregelen – en ik zal passages schrappen, want anders zullen 
die weer leiden tot veel interventies – over flexibilisering en moderni-
sering van ons arbeidsrecht zijn gewoon waanzinnig sterk. Minister 
Clarinval, als u erin slaagt het hele luik Werk van het regeerakkoord uit 
te voeren, geef ik een tournée générale in Bièvre om dat te vieren. Dat 
zou ongezien zijn. 
 
Wanneer het over pensioenen gaat, ziet men pas echt wat Arizona is, 
namelijk een groep moedige politici die keuzes durft te maken waarvan 
de opbrengsten voornamelijk veel verder reiken dan deze regeerperi-
ode, veel verder dan deze legislatuur. U ziet dat in de tabel. Het zijn 
politici die verantwoordelijkheid nemen. Ieder van ons heeft een leer-
kracht, een arbeider, een ambtenaar, een zelfstandige of noem maar 
op in zijn familie of zijn gezin. Er zijn geen partijen meer die enkel het 
patronaat of het syndicaat verdedigen. We staan allemaal met onze 
beide voeten in de samenleving. 
 
Wel, dit is een generatie politici die moeilijke boodschappen durft te 
geven aan die mensen, met als doel de toekomst te vrijwaren. Wij voor-
zien trouwens in schokdempers, in geleidelijkheid in hervormingen en 
noem maar op. 
 
Saneren, de totale ontvangsten verminderen, dat is ook al aan bod ge-
komen. Wij doen geen taxshift, maar een taxcut. Hoelang is het al ge-
leden dat dit land een taxcut heeft gedaan? De totale belastingmassa 
gaat naar beneden met 1,6 miljard. Ongezien! 
 

Enfin, nous nous orientons vers un 
droit du travail qui part du principe 
du plein emploi. Notre droit du tra-
vail est basé sur les années de 
crise des années 1970. Nos me-
sures en matière de droit du travail 
sont très fortes.  
 
En matière de pensions, nous opé-
rons des choix courageux qui por-
teront leurs fruits longtemps après 
cette législature. Notre génération 
d'hommes et de femmes politiques 
ose délivrer des messages diffi-
ciles, dans le but de préserver 
l'avenir. Nous prévoyons des 
garde-fous et la progressivité des 
réformes. 
 
Nous ne procédons pas à un tax 
shift, mais à un tax cut. La masse 
fiscale totale diminue de 1,6 mil-
liard d'euros. C'est du jamais vu! 
 
Les entrepreneurs peuvent conce-
voir toutes les mesures contenues 
dans l'accord de gouvernement. 
 
Nous nous recentrerons davantage 
sur nos tâches clés. Un ministre 
ouvrira enfin la voie au renforce-
ment de la position géopolitique de 
l'Europe, à la création de liens in-
telligents avec les États-Unis et à 
l'évolution vers les 2,5 % du PIB en 
faveur de la défense d'ici 2034. La 
défense constitue en effet égale-
ment notre sécurité sociale. Il y va 
de notre intégrité physique et de 
notre sécurité, qui sont deux as-
pects extrêmement importants.  
 
La sécurité est cruciale. Nous ap-
pliquerons une tolérance zéro à 
l'égard de ceux qui menacent la sé-
curité des services de secours et 
des policiers. Je compte sur le sou-
tien unanime du Parlement à cet 
égard. Nous prendrons des me-
sures strictes afin de lutter contre le 
terrorisme. Un fonds de garantie 
sera créé pour les victimes. Les 
terroristes qui possèdent une 
double nationalité seront déchus 
de leur nationalité.  
 
En matière de migration, nous de-
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Dat zorgt ervoor dat alle ondernemers die ik tot nu toe sprak, begrip 
hebben voor alle, maar dan ook alle maatregelen in het regeerakkoord. 
 
Dat brengt me bij nog iets unieks aan het akkoord. We saneren niet 
enkel met een forse verlaging in de ontvangsten, maar we doen ook 
veel meer inzake onze kerntaken. Wees gerust, Mark Rutte zal Theo 
Francken graag zien komen. Er is eindelijk een minister die een voor-
trekker zal zijn om Europa's geopolitieke positie te versterken, die 
slimme banden zal smeden met de Verenigde Staten en die 2,5 % van 
het bbp tegen 2034 aan defensie zal besteden. Wat in de tabel over 
defensie staat, is ongezien. 
 
Defensie is – ik denk dat collega Weydts het ooit als socialist zei – onze 
sociale zekerheid. Dat gaat over de fysieke integriteit en veiligheid. Dat 
is ongelooflijk belangrijk. Wie daaraan twijfelt, moet niet verder dan 
1.500 kilometer oostwaarts gaan om van het tegendeel overtuigd te 
raken. Dank u wel, Theo Francken, voor de inspanning en de verant-
woordelijkheid die u opneemt. 
 
Naast defensie is veiligheid cruciaal. Wat zijn de kerntaken als we bij 
aankomst op een eiland een overheid zouden moeten recreëren? Wat 
zou er op het witte blad staan? Ik heb daar al vaak over nagedacht en 
mijns inziens is een van de prioriteiten wel dat we ervoor moeten zor-
gen dat iedereen veilig is en dan heb ik het niet alleen ten opzichte van 
vreemde mogendheden dankzij defensie. Ik heb het dan over veilig-
heid tout court. 
 
Welnu, wij gaan voor totale nultolerantie voor wie de veiligheid van 
hulpverleners en politiemensen in het gedrang brengt, omdat hun vei-
ligheid ons na aan het hart ligt. Dat is ook cruciaal in het regeerakkoord. 
Het is onvoorstelbaar wat die mensen de voorbije jaren te verduren 
kregen. Ik reken daarvoor op unanieme steun van het Parlement. 
 
Terrorisme zullen we nog straffer dan tevoren bestrijden. Ik ben nog 
altijd diep beschaamd, als ik eraan denk dat de slachtoffers van de 
aanslagen van maart 2016 nog altijd niet deftig vergoed zijn geweest. 
We zorgen eindelijk voor straffe maatregelen met een garantiefonds 
voor slachtoffers en we nemen de nationaliteit van terroristen met de 
dubbele nationaliteit af, conform het regeerakkoord. 
 
Collega van Belleghem, op het vlak van migratie worden we wel een 
gidsland. Ondanks dat het ons vorig jaar alleen al 1 miljard euro kostte, 
sliepen 2.800 mensen op straat. Dat moet stoppen. We beperken de 
instroom. België zal niet meer de vijfsterrenbestemming zijn voor wie 
asiel zoekt. Er komt enkel nog sobere opvang en bescherming voor 
wie het echt nodig heeft. 
 
Gezinshereniging perken we in. We organiseren een inburgerings- en 
taaltest in het land van herkomst om een visum te bekomen. We leggen 
een hogere inkomensgrens op voor gezinshereniging hier. Wie hier bij-
stand wil, moet voortaan conform de Europese wetgeving vijf jaar 
wachten. Anneleen Van Bossuyt, dank u wel. 
 
Illegaliteit pakken we aan door onder andere het aantal plaatsen in ge-
sloten centra minstens te verdubbelen en door woonstbetredingen. Ik 
moet mezelf er ook nog van overtuigen dat het arizonaverhaal geen 
droom is. Hier staat een politieke generatie die een ongeziene omslag 
maakt. Dit land kende nooit een regering die zo moedig is. Als Vlaams-

viendrons un pays phare. Plus per-
sonne ne doit dormir dans la rue. 
Nous limiterons l'afflux de mi-
grants. Nous nous contenterons 
d'offrir un accueil sobre et une pro-
tection à ceux qui en ont vraiment 
besoin. 
 
Nous limitons le regroupement fa-
milial. L'obtention d'un visa est sou-
mise à un test de langue et d'inté-
gration civique dans le pays d'ori-
gine. Nous prévoyons un plafond 
de revenus plus élevé pour le re-
groupement familial. Toute per-
sonne souhaitant obtenir une aide 
devra attendre cinq ans, conformé-
ment à la législation européenne. 
Pour lutter contre l'illégalité, nous 
prévoyons d'au moins doubler le 
nombre de places dans les centres 
fermés, de réaliser des visites do-
miciliaires, etc. 
 
Je suis fier que notre premier mi-
nistre porte le projet de réforme de 
l'État. Le Sénat va être supprimé et 
les zones de police bruxelloises 
vont fusionner, ce que personne 
n'aurait osé prédire. Nous serons 
désormais accueillis dans notre 
langue maternelle dans les établis-
sements de soins bruxellois. 
 
Le renouveau politique sera enfin 
une réalité. Pour la première fois, 
l'ensemble du gouvernement belge 
peut figurer sur un seul et même 
cliché. Les secrétaires d'État su-
perflus font désormais partie du 
passé. Les ministres sont au 
nombre de 15. Les dotations al-
louées aux partis ne seront plus in-
dexées. Les indemnités de sortie 
seront réduites de moitié. 
 
Je suis convaincu qu'on peut faire 
bouger les choses en disant à 
l'avance aux électeurs qu’il faudra 
faire des efforts. Je respecte nos 
partenaires de coalition et je suis 
fier de mon parti.  
 
Enfin, je me tourne vers les vic-
times de l'amiante. L'immunité des 
entreprises fabriquant des produits 
à base d'amiante sera enfin suppri-
mée. C'est grâce à notre ancienne 
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nationalist ben ik ontzettend trots dat onze eerste minister zelf het pro-
ject van de staatshervorming trekt, dat eindelijk de Senaat wordt afge-
schaft, dat de politiezones in Brussel worden gefusioneerd. Wie had 
dat hier tien jaar geleden durven uit te spreken of te voorspellen? Wie 
had daarop durven te gokken? De politiezones in Brussel worden ge-
fusioneerd. We zullen in onze moedertaal worden bediend in onze 
Brusselse zorginstellingen. Dat is ongezien. Dat staat allemaal in het 
akkoord. 
 
Als politicus ben ik blij dat we ook gaan voor politieke vernieuwing. Als 
we inspanningen aan mensen vragen, moeten we zelf ook het voor-
beeld tonen. Ik zeg een ding over de regeringsfoto. Daarover valt veel 
negatiefs te zeggen. Er valt ook iets positiefs over te zeggen. Het is de 
eerste keer in de geschiedenis van dit land dat er een foto wordt ge-
maakt waarop de hele Belgische regering kan staan. Weg met al de 
overbodige staatssecretarissen. Lean and mean, slechts 15 ministers. 
Partijdotaties indexeren we niet meer; uittredingsvergoedingen worden 
gehalveerd. Eindelijk, na jarenlange praatjes is er politieke vernieu-
wing. 
 
Mijn persoonlijk geloof in de politiek is hersteld. Ik ben ervan overtuigd 
dat, door naar de kiezer te stappen, de nek uit te steken en op voor-
hand moeilijke boodschappen, onder andere dat er inspanningen moe-
ten worden geleverd, we stenen kunnen verleggen. 
 
Ik kijk ook enorm op naar onze coalitiepartners Vooruit, die zijn verant-
woordelijkheid neemt, Les Engagés, die ik als partij niet kende, maar 
die zijn verantwoordelijkheid neemt, MR, dat mee het voortouw neemt, 
en cd&v, dat helemaal meegaat, met minister Van Peteghem, die on 
fire was, zoals ik hem nooit eerder heb gezien, al heb ik misschien niet 
vaak genoeg naar Villa Politica gekeken. Uiteraard ben ik ook ontzet-
tend fier op onze partij. De aanhouder wint. Moed wint. 
 
Tot slot richt ik mij tot de asbestslachtoffers en voormalig collega Vale-
rie Van Peel. Mijnheer Van Quickenborne, u zult het misschien niet 
graag horen, maar voor ons is dit belangrijk. Immuniteit van asbestbe-
drijven wordt eindelijk afgeschaft. Bedrijven die mensen pijn gedaan 
hebben, zullen eindelijk aangepakt kunnen worden. Dat is dankzij Va-
lerie Van Peel, die haar geloof in de politiek is verloren, omdat haar 
voorstel hier steeds met allerlei manoeuvres werd tegengehouden. 
Welnu, de nieuwe regering heeft geen taboes. Wij zullen dat aanpak-
ken. 
 
Laat dat een les zijn voor iedereen die nog twijfelt om zich politiek te 
engageren. Laat u overtuigen door het arizonavuur. 
 

collègue Valerie Van Peel. D’au-
cuns n’ont eu de cesse de manœu-
vrer pour bloquer sa proposition. 
Nous allons nous atteler à ce pro-
blème. 
 
J'adresse le message suivant à 
tous ceux qui hésitent encore à 
s'engager politiquement: laissez-
vous convaincre par l'ardeur du 
gouvernement Arizona. 
 

De voorzitter: Mijnheer Ronse, ik vraag u om nog even op het spreekgestoelte te blijven staan. Aan de 
fracties die dat wensen, vermoedelijk bij monde van de fractievoorzitters, zal ik nog één interventie toestaan 
op basis van wat u gezegd hebt. 
 

02.157  Barbara Pas (VB): Mijnheer de voorzitter, de afspraak was dat 

we een onbeperkt aantal tussenkomsten mochten doen. Dit is de eer-
ste keer dat ik de spreker een vraag stel. Als collega's van mijn fractie 
nog vragen willen stellen, moeten zij conform de afspraak dat ook nog 
kunnen doen. 
 

 

De voorzitter: Mevrouw Pas, uw fractie heeft meer dan tien tussenkomsten kunnen doen. Dus beweren dat 
er geen ruimte voor debat is, lijkt me toch wel overdreven, maar ik geef u nu de ruimte om nog te reageren. 
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02.158  Barbara Pas (VB): Mijnheer Ronse, ik wil twee pertinente vra-

gen stellen over uw verklaringen van tien minuten geleden. U hebt een 
aantal keer gezegd dat u Vlaams-nationalist bent en dat u arbeids-
marktspecialist bent.  
 
Gelooft u ten eerste zelf dat men een arbeidsmarktbeleid op maat – de 
twee democratieën waar u zelf over sprak – kan voeren zonder fiscale 
autonomie, zonder een splitsing van dat arbeidsmarktbeleid? Kan bin-
nen die context een afdoende gedifferentieerd beleid worden gevoerd?  
 
Ten tweede spreekt u zichzelf tegen. U zegt heel kort door de bocht 
dat er in het regeerakkoord niets vermeld is over een staatshervorming. 
Dat zijn vage plannen voor later, want u hebt nog geen tweederde-
meerderheid. Vijf minuten later verklaart u dat u de Senaat wel zult 
afschaffen. U verspreidt fakenieuws, zoals op de pancarten van uw 
partij, en doet alsof de afschaffing van de Senaat de grote institutionele 
hervorming is. Waarom schrijft u die er dan wel in? Daar hebt u ook 
geen tweederdemeerderheid voor. Waarom is dat een argument voor 
het ene en geen argument voor het andere? Er is nog helemaal geen 
garantie dat de Senaat wordt afgeschaft. Graag krijg ik een verhelde-
ring van die tegenspraak in uw uitleg.  
 

02.158  Barbara Pas (VB): Pen-

sez-vous en tant que nationaliste 
flamand et spécialiste du marché 
du travail que l'on puisse mener 
une politique du marché du travail 
sur mesure sans autonomie fiscale 
et sans scission de cette politique? 
Par ailleurs, vous affirmez qu'il n'y 
aura pas de réforme de l'État sans 
une majorité des deux tiers, tout en 
proclamant vouloir abolir le Sénat, 
ce qui requiert également une ma-
jorité des deux tiers. D'où cette 
contradiction? 
 

02.159  Axel Ronse (N-VA): Mevrouw Pas, uw laatste vraag is de 

beste manier om proefondervindelijk na te gaan of we die meerderheid 
zullen hebben. Zijn er collega's die nu al durven uitspreken dat ze te-
gen de afschaffing van de Senaat zullen stemmen? Mevrouw Pas, wij 
zullen de Senaat afschaffen.  
 
Op uw eerste vraag zal ik een heel eerlijk antwoord geven: neen. Het 
is evident dat ik fiscale autonomie wil en dat een arbeidsmarktbeleid 
nog interessanter zal zijn als we totale fiscale autonomie hebben. Waar 
ziet u evenwel 100 zetels om fiscale autonomie te creëren? Ik zal in 
deze vergadering de vraag niet stellen wie tegen fiscale autonomie zal 
stemmen, want het zou gênant zijn. We zullen daarvoor geen 100 ze-
tels halen. Wat we wel doen, is gebruikmaken van een unieke kans. 
 
Twee partijen, Les Engagés en MR, willen Wallonië hervormen, willen 
Wallonië un avenir clair geven. Wij willen hetzelfde doen in Vlaanderen. 
Wel, we gaan hervormen, zover we kunnen en zoveel we kunnen. Me-
vrouw Pas, ik denk als Vlaams-nationalist dat dit ook in het belang is 
en vooral in het belang is van die vele Vlamingen die zich keihard af-
pejgeren en die vinden dat iedereen wel eens mag bijdragen. 
 

02.159  Axel Ronse (N-VA): Tout 

le monde veut abolir le Sénat, ce 
qui nous permet d'obtenir la majo-
rité des deux tiers requise. Nous 
saisirons donc une occasion 
unique. Cependant, l'autonomie 
fiscale ne peut compter sur une 
majorité des deux tiers. 
 
Les Engagés et le MR veulent ré-
former la Wallonie. Nous enten-
dons faire de même en Flandre, 
dans l'intérêt de tous les Flamands. 
 

02.160  Barbara Pas (VB): Collega Ronse, ten eerste, u geeft zelf toe 

dat die hervormingen die u daar net nog historisch noemde, niet af-
doende zullen zijn om orde op zaken te stellen. Ten tweede, u gaat niet 
eens op zoek naar een tweederdemeerderheid. Integendeel, u hebt 
nog een zinnetje laten toevoegen in de laatste versie van uw regeer-
akkoord, namelijk dat extremistische stemmen het niet eens mogen 
steunen. Ik voel me niet aangesproken, want ik ben geen extremist. Ik 
zou graag het volgende weten. Kunt u even verhelderen wie u daarmee 
bedoelt? Mogen wat u extreme stemmen noemt, überhaupt meestem-
men? Want zo maakt u een tweederdemeerderheid in uw regeerak-
koord op voorhand zelf al onmogelijk.  
 
U moet op zoek gaan naar een tweederdemeerderheid. De vivaldirege-
ring had ook geen tweederdemeerderheid, maar die liet ten minste nog 

02.160  Barbara Pas (VB): Vous 

avouez que ces réformes seront in-
suffisantes. Par ailleurs, vous ne 
recherchez même pas une majorité 
des deux tiers. Dans la dernière 
version de votre accord de gouver-
nement, vous avez fait ajouter un 
passage dans lequel il est précisé 
que ces initiatives ne pourront pas 
être soutenues par les voix des 
partis extrémistes. Vous rendez 
ainsi impossible la majorité des 
deux tiers que vous devez cher-
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weten welke richting het uitging. Richting regionalisering van de ge-
zondheidszorg was een duidelijke boodschap. U zegt dat de MR mee 
wil hervormen, dat de Franstaligen mee willen hervormen. Uit het re-
geerakkoord kan ik niet opmaken in welke richting die hervormingen 
zullen gaan. 
 

cher à constituer. La Vivaldi ne dis-
posait pas non plus d'une majorité 
des deux tiers, mais elle faisait au 
moins clairement savoir qu'elle 
était favorable à une régionalisa-
tion des soins de santé. Vous pré-
tendez que les francophones veu-
lent participer aux réformes, mais à 
la lecture de l'accord de gouverne-
ment, je ne suis pas en mesure de 
percevoir la direction que pren-
dront ces réformes.  
 

02.161  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Mijnheer Ronse, ik wil het 

hebben over iets dat nog niet aan bod is gekomen. Ik dacht dat u daar-
over misschien iets zou zeggen. Het gaat over de ethische dossiers. 
Het voorbije weekend, na de persconferentie, zijn er heel wat verkla-
ringen afgelegd specifiek over abortus.  
 
In het regeerakkoord staat: "Na consensus tussen de meerderheids-
partijen passen wij de huidige abortuswetgeving aan." Ik heb al veel 
gehoord, sommige partijen zeggen dat de termijn zal worden verlengd. 
Ik heb ook mevrouw Verlinden en de heer Mahdi gehoord. Zij zeggen 
dat 14 weken nog steeds de limiet is voor hen. Ik zou eens willen weten 
wat er precies afgesproken is en wat het standpunt van uw partij is, als 
dat debat op tafel komt.  
 
Wat is er afgesproken? Gaat het over de termijnen? Stel dat er geen 
consensus is in de regering, dan gijzelt men eigenlijk het Parlement? 
Bent u ermee eens dat indien er geen consensus gevonden wordt bin-
nen de regering, het Parlement de vrijheid heeft om te stemmen over 
teksten ongeacht de coalitie?  
 

02.161  Stefaan Van Hecke 

(Ecolo-Groen): Je voudrais abor-
der les dossiers éthiques. Il est pré-
cisé dans l'accord de gouverne-
ment que la législation actuelle en 
matière d'avortement sera adap-
tée. Quels éléments ont été conve-
nus en la matière et quelle est la 
position de votre parti? 
 
Faute de consensus au sein du 
gouvernement, le Parlement est-il 
libre de voter des textes quelle que 
soit la coalition? 
 

02.162  Axel Ronse (N-VA): Collega Van Hecke, u haalt een heel de-

licaat thema aan. Ethische thema’s horen altijd met veel sereniteit be-
sproken te worden. Ik had er zelf bewust voor gekozen om die niet mee 
te nemen in het algemene debat, niet omdat er niets over te vertellen 
valt en ook niet omdat er geen afspraken over zijn gemaakt, maar wel 
omdat ik zelf altijd zeer terughoudend ben over zulke thema’s. Ik stel 
voor dat we er later tijdens het debat op zullen ingaan, want er zijn 
daarover inderdaad goede en correcte afspraken gemaakt, met veel 
respect voor mekaar.  
 

02.162  Axel Ronse (N-VA): Je 

suis très réticent vis-à-vis des 
questions éthiques. Des accords 
ont été conclus à ce sujet et je pro-
pose que nous les abordions ulté-
rieurement pendant le débat. 
 

02.163  Stefaan Van Hecke (Ecolo-Groen): Het is interessant wat u 

zegt. U zegt dat er afspraken zijn gemaakt. Ik begrijp dat die verder 
gaan dan hetgeen letterlijk – dat ene zinnetje – in het regeerakkoord 
staat. De bevoegde minister zal de minister van Justitie of de eerste 
minister zijn, maar iemand van de regering zal straks wel moeten uit-
leggen wat die afspraken precies inhouden. Op het moment dat u zei 
dat er afspraken zijn gemaakt, zag ik op de regeringsbanken enkele 
gefronste wenkbrauwen. Zijn er nu al dan niet afspraken gemaakt?  
 

02.163  Stefaan Van Hecke 

(Ecolo-Groen): Le gouvernement 
doit clarifier ces accords, qui vont 
au-delà de l'accord de gouverne-
ment. 
 

De voorzitter: Mijnheer Van Hecke, ik neem aan dat u straks zult tus-
senkomen? U zult dan alle vrijheid hebben om die vragen te stellen. 
 

Le président: Vous pourrez inter-
venir ultérieurement sur cette 
question. 
 

02.164  Denis Ducarme (MR): Monsieur Ronse, je ne vais évidem-

ment pas intervenir sur les questions de nationalisme flamand. Cela ne 

02.164  Denis Ducarme (MR): De 

MR steunt deze regering omdat ze 
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m’intéresse pas du tout. D’ailleurs, si nous sommes dans ce gouver-
nement, c’est parce qu’il consolide la Belgique fédérale, qui doit rester 
fédérale. Ce gouvernement barre la route au séparatisme, au nationa-
lisme. Voilà pourquoi le Mouvement Réformateur est dans ce gouver-
nement et soutient cet accord de gouvernement.  
 
Il y a un sujet que nous n’avons pas abordé. C’est la sécurité. J'aime-
rais donc vous entendre sur les engagements relatifs à la sécurité dans 
le cadre de cet accord de majorité.  
 
Je parlais de fédéralisme. Des investissements dans la police fédérale 
sont importants. Il y a aussi la lutte contre le narcotrafic. 
 
La Défense soutient un certain nombre de missions de sécurité. Quand 
on voit ce qui s'est passé à Bruxelles ce matin, on se demande si c'est 
Bruxelles ou Kaboul; on a vu des personnes circuler avec des kalach-
nikovs dans nos stations de métro. J'aimerais vous entendre sur le su-
jet de la lutte contre le narcotrafic. 
 
J'aimerais vous entendre aussi sur la possibilité pour le gouvernement, 
peut-être dans une situation telle que celle que nous avons rencontrée 
ce matin, de demander le soutien de l'armée dans les stations de mé-
tro. Avec cet accord de gouvernement, pourrons-nous demander le 
soutien de l'armée dans une situation exceptionnelle telle que celle-là?  
 

het federale België consolideert en 
het separatisme een halt toeroept. 
 
Ik zou graag vernemen waartoe u 
zich op het vlak van de veiligheid 
verbindt. Investeren in de federale 
politie is een prioriteit in de strijd te-
gen drugshandel. Vanochtend nog 
zaten er mensen met kalasjnikovs 
in de Brusselse metro! Kunnen we 
in dergelijke situaties uitzonderlijk 
om de steun van het leger vragen? 
 

02.165  Axel Ronse (N-VA): Toen ik pas mijn oortje in deed, zat een 

en ander technisch niet goed. Ik heb heel goed proberen te luisteren, 
maar kunt u uw laatste dertig seconden herhalen? 
 

 

02.166  Denis Ducarme (MR): Monsieur le président, avec votre ac-

cord, je vais répéter.  
 
Nous sommes évidemment engagés dans ce gouvernement parce qu'il 
est réformateur, aussi en matière de sécurité. Je souhaite vous en-
tendre davantage car, pour ma formation politique, les réformes en ma-
tière de sécurité et la lutte contre le narcotrafic constituent un élément 
prioritaire. C'est fondamental aujourd'hui dans notre pays quand on voit 
ce qui s'est passé ce matin dans les stations de métro bruxelloises. 
 
Cet accord de gouvernement prévoit aussi, à titre exceptionnel, le sou-
tien de la Défense nationale aux forces de police dans des situations 
extrêmement précises certes, mais on ouvre la porte à cette possibilité. 
Serait-il envisageable pour vous, dans la situation d'insécurité criante 
dans laquelle le métro bruxellois se trouve aujourd'hui, d'avoir recours 
au soutien de la Défense? 
 

 

02.167  Axel Ronse (N-VA): Goede collega Ducarme, wij begrijpen 

mekaar volledig. Onze zorg voor veiligheid delen we volledig. Ik ben er 
100 % van overtuigd dat we daarover zeker tot akkoorden zullen ko-
men. Daar hoeft u niet aan te twijfelen.  
 

02.167  Axel Ronse (N-VA): Je 

suis convaincu que nous parvien-
drons à conclure des accords en 
matière de sécurité. 
 

De voorzitter: Collega’s, laten we ernstig blijven. We hebben een heel ruim debat gehad over alle mogelijk-
heden. We hebben nog een hele dag de tijd om aan de bevoegde ministers alle mogelijke vragen te stellen.  
 
(…): (…) 
 
De voorzitter: Waar was u daarnet toen iedereen het woord heeft gekregen en meer dan ruim genoeg? 
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02.168  Paul Van Tigchelt (Open Vld): Ik wil even terugkeren naar de 

drugsmaffia waarover collega Ducarme sprak. Collega Ronse, cha-
peau voor uw geduld. Ik zou al lang een sanitaire stop nodig hebben 
gehad.  
 
U kondigt zeer fier de versterkingen in het veiligheidsbeleid aan. In het 
regeerakkoord zie ik effectief veel zaken die een voortzetting zijn van 
het beleid dat in de vorige regering is gevoerd. Dat is een feit. In de 
vorige regering is geïnvesteerd in justitie en politie. Ik kan u een voor-
beeld geven. Ik ken die cijfers goed, dat zal u niet verbazen. Het budget 
van justitie is gestegen van 1,9 naar 2,6 miljard euro. Dat zijn de feiten. 
Vervolgens hebben we de lopende zaken gehad met een stilstand. De 
diensten wachtten op een nieuwe regering. Vervolgens worden effec-
tief investeringen in veiligheid aangekondigd, tot we gisteren de bud-
gettaire tabel kregen. Daarover wil ik u een vraag stellen.  
 
Ik was ontgoocheld, want voor 2025 zie ik 75 miljoen extra voor justitie, 
politie en asiel en migratie. 75 miljoen is niet veel, als ik de ambities in 
het regeerakkoord zie. Blijkbaar is het dan toch niet zo urgent. Ik geef 
u een vergelijking. In het eerste jaar van de vorige regering, in 2021, 
werd er 225 miljoen geïnvesteerd in justitie en politie, 125 miljoen in 
justitie, 50 miljoen in de politie en 50 miljoen in asiel en migratie. Heb 
ik dus goed gelezen dat het 75 miljoen euro is? Hoe wordt dat verdeeld 
onder justitie, politie en asiel en migratie? Dat is immers niet veel voor 
dit jaar. 
 

02.168  Paul Van Tigchelt (Open 

Vld): L’accord de gouvernement 
est la continuation de la politique 
en matière de sécurité menée par 
le gouvernement précédent, mais 
je suis déçu quant aux investisse-
ments prévus. Le tableau budgé-
taire mentionne un investissement 
supplémentaire de 75 millions 
d’euros pour la justice, la police et 
l’asile et la migration en 2025, alors 
que le gouvernement précédent y 
avait investi un montant supplé-
mentaire de 225 millions d’euros 
en 2021. Pour vous, cette question 
semble tout sauf urgente.  
 
Comment ce faible montant est-il 
réparti entre la justice, la police et 
l'asile et la migration? 
 

02.169  Axel Ronse (N-VA): We hebben op budgettair vlak geen mooi 

cadeau gekregen. We moeten een gigantische inspanning van 23 mil-
jard euro doen en daarvoor hebben we keuzes moeten maken, mijn-
heer Van Quickenborne. We hebben ervoor gekozen om de belastin-
gen in de totaliteit te laten dalen en om te besparen. We hebben in 
deze zeer moeilijke periode wel gekozen om verder te investeren in 
veiligheid en defensie. 
 
Mijnheer Van Tigchelt, u hebt aangegeven dat u dit onvoldoende vindt. 
Wel, ik hoop vooral dat de investeringen in justitie en veiligheid slim 
zullen zijn en niet zullen verlopen zoals de digitalisering van justitie. Ik 
hoop dus dat het verstandige, sterke en stevige investeringen zijn. Ik 
kan u garanderen dat dit het geval zal zijn. 
 

02.169  Axel Ronse (N-VA): Sur le 

plan budgétaire, la vivaldi ne nous 
a pas fait de beau cadeau. Nous 
devons fournir un effort gigan-
tesque à hauteur de 23 milliards 
d'euros et des choix s'imposent. 
Nous investirons sagement, forte-
ment et fermement dans la sécurité 
et la défense. Pour M. Van Tig-
chelt, c'est insuffisant, mais si nous 
voulons investir de manière plus in-
telligente, c’est surtout pour éviter 
que les choses finissent mal, 
comme la numérisation de la Jus-
tice. 
 

02.170  Paul Van Tigchelt (Open Vld): Ik ben het volledig met u eens 

dat we slim moeten investeren. Dat staat echter niet gelijk aan inves-
teren in steeds meer manschappen. Ik vraag me immers stilaan af  
waar de bovengrens ligt. Er zijn 51.000 politieambtenaren in dit land. 
Hoeveel moeten er nog extra komen? Toen de vorige regering haar 
begroting verdedigde, werd er schande gesproken over de weinige in-
vesteringen in justitie, maar ik stel nu vast dat de vivaldiregering meer 
heeft geïnvesteerd in justitie dan wat hier op deze begrotingstabel 
staat. Dat zijn de feiten. 
 

02.170  Paul Van Tigchelt (Open 

Vld): Investir de manière intelli-
gente ne veut pas dire investir dans 
des effectifs supplémentaires. 
Notre pays compte 51 000 fonc-
tionnaires de police. Je commence 
à me demander où se situe le pla-
fond en la matière. Quoi qu'il en 
soit, le gouvernement précédent a 
davantage investi dans la justice 
que le gouvernement actuel. 
 

02.171  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Monsieur Ronse, vous êtes très 

fier de nous dire que nous allons payer moins d'impôts. Nous verrons 
en fonction des calculs. Ce qui m'a quelque peu étonné, c'est d'en-

02.171  Sofie Merckx (PVDA-

PTB): De MR en de N-VA zeggen 
dat er geen milieubelastingen zul-
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tendre aussi bien le MR que la N-VA nous dire qu'il n'y aurait pas d'éco-
taxes alors que, dans le tableau budgétaire, on voit que les quotas 
d'échanges d'émissions représentent 210 millions d'euros, pour ETS2 
et CBAM, soit 10 % des recettes revenant à l'État fédéral. Dès lors, on 
peut en conclure qu'il appartiendra au citoyen de débourser les 90 % 
restants, soit deux milliards d'euros. 
 
Cela revient à dire qu'une famille qui se chauffe au mazout devra dé-
bourser 240 euros par an. Si vous avez une voiture qui roule au diesel, 
le montant à payer sera de 92 euros par an. Ma question est donc très 
simple: pouvez-vous nous confirmer que ce gouvernement va instaurer 
une taxe carbone à charge du citoyen? 
 

len worden geheven. De emissie-
rechten vertegenwoordigen 
210 miljoen euro (ETS 2 en 
CBAM), dat is 10 % van de ont-
vangsten die de federale Staat toe-
komen. De burger zal dus op-
draaien voor de resterende 90 %, 
als hij zijn stookolie of diesel be-
taalt! Kunt u bevestigen dat deze 
regering een koolstofbelasting zal 
invoeren, die door de burgers be-
taald zal moeten worden? 
 

02.172  Axel Ronse (N-VA): Mevrouw Merckx, ik dank u voor deze 

heel pertinente en relevante vraag. Ik wil het gras echter niet weg-
maaien voor de voeten van de ministers die allemaal nog op de the-
matische debatten horen te antwoorden. Ik nodig u dus uit om dat ook 
in het thematisch debat aan te kaarten. 
 

02.172  Axel Ronse (N-VA): Ce 

sont des questions pertinentes 
auxquelles les ministres eux-
mêmes répondront lors du débat 
thématique. 
 

02.173  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Le ministre veut répondre. 

 

 

02.174  Raoul Hedebouw (PVDA-PTB): Le ministre aime bien ré-

pondre au PTB. 
 

 

02.175  Jean-Luc Crucke, ministre: J'entends bien la réflexion qui est 

faite. Comme le veut l'adage, tout est dans tout, et l'équilibre est 
quelque chose qui doit être recherché. Si on lit l'accord de gouverne-
ment, il est prévu – et vous savez que l'ETS et le CBAM sont des me-
sures négociées au niveau européen – que les recettes doivent être 
négociées  entre les Régions et le fédéral. C'est une occasion de plus 
de pouvoir travailler à l'obtention d'un accord optimal entre le fédéral et 
les entités fédérées. 
 
Ce qui est intéressant et qui doit, à mon avis, vous intéresser, ce n'est 
pas le fait qu'il y ait, à un moment donné, une perception mais bien une 
redistribution. Le texte dit: "Ces recettes seront exclusivement affec-
tées au financement des mesures visant à lutter contre le changement 
climatique et la compensation des efforts consentis par les citoyens et 
les entreprises à cet égard". En d'autres termes, il est prévu d'aider 
tant les citoyens que les entreprises. Je sais que certains y sont oppo-
sés. En ce qui nous concerne, nous considérons que c'est favorable à 
la relance, à une consommation durable, qui répond tant aux objectifs 
climatiques qu'aux objectifs de durabilité. 
 

02.175 Minister Jean-Luc Crucke: 

Over de opbrengsten moet er tus-
sen de gewesten en de federale 
Staat onderhandeld worden. Let 
wel, er is wel degelijk een herver-
deling. Het regeerakkoord voorziet 
in steun voor burgers en onderne-
mingen in het kader van deze her-
verdeling, wat kan bijdragen tot 
economisch herstel en een duur-
zame consumptie om te beant-
woorden aan de klimaatdoelstellin-
gen. 
 

02.176  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Merci, monsieur Crucke, pour 

votre réponse mais elle m'inquiète.  
 
En effet, vous confirmez ici que le citoyen devra effectivement payer 
plus pour sa cuve de mazout, pour le plein d'essence qu'il effectue pour 
aller travailler. Ce sont les citoyens que vous allez faire payer. On nous 
avait promis qu'il n'y aurait pas de taxe carbone, qu'on allait cesser 
d'emmerder les gens avec l'écologie. Or, c'est précisément ce que 
vous allez faire. Vous avez tenté de le dissimuler mais aujourd'hui, 
vous l'avez confirmé. 
 

02.176  Sofie Merckx (PVDA-

PTB): U bevestigt dus dat de bur-
ger inderdaad meer zal moeten be-
talen voor zijn stookolie en zijn 
tankbeurt. Men had ons nochtans 
beloofd dat er van een CO2-taks 
geen sprake zou zijn. 
 

02.177  Jean-Luc Crucke, ministre: Madame Merckx, vous connais-

sez bien ce principe français, francophone et wallon qui dit qu’"il n’y a 
de pire sourd que celui qui ne veut pas entendre". Ce qui m’inquiète, 

02.177 Minister Jean-Luc Crucke: 

U luistert niet naar wat men u ver-
telt! Het is uw recht om mij niet te 
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c’est que vous n’entendez pas ce que l’on vous dit. On vous dit que 
l’on va redistribuer vers les plus faibles et cela ne vous convient pas 
encore. C’est votre droit de ne pas me croire quand je vous dis quelque 
chose. Mais c’est inquiétant que vous ne me croyiez pas quand je vous 
lis quelque chose. Cela relève du problème de compréhension. 
 

geloven wanneer ik u zeg dat er 
een herverdeling zal komen. Toch 
lees ik u gewoon voor wat er in het 
regeerakkoord staat.  
 

02.178  Sofie Merckx (PVDA-PTB): Vous confirmez ici que les deux 

milliards de taxes vont devoir être payés par le citoyen. Après, vous 
voulez peut-être les redistribuer. On ne le sait pas encore ni comment, 
ce n’est pas spécifié. Ce qui est clair, c’est que vous avez le choix de 
faire en sorte qu’il y ait un équilibre budgétaire en partie en faisant 
payer les citoyens alors que pour la transition climatique, par exemple, 
vous auriez pu faire d’autres choix. Vous auriez pu faire appel aux 
épaules les plus larges. Pourquoi la taxe bancaire reste-t-elle au même 
niveau? Pourquoi ne va-t-on pas chercher les surprofits chez ENGIE 
comme on l’a déjà fait à un moment, par exemple? 
 
Ce sont d’autres choix qui auraient été possibles. Pourquoi n’avez-
vous pas instauré une vraie taxe des millionnaires par exemple? Cela 
pourrait réellement rapporter quelque chose et pas vos 500 millions 
avec lesquels on passe de 5 % à 10 %. Le taux reste toujours identique 
et cela ne ressemble à rien. Ce sont là de vraies solutions de justice 
fiscale que l’on attendait et que ne présente pas votre accord. 
 

02.178  Sofie Merckx (PVDA-

PTB): U bevestigt dat twee miljard 
aan belastingen door de burgers 
betaald zullen worden. Daarna zal 
er een herverdeling komen, maar 
over hoe dat zal gebeuren tast men 
nog in het duister. Het begrotings-
evenwicht wordt deels door de bur-
gers gerealiseerd, terwijl u daar-
voor de sterkste schouders had 
kunnen aanspreken. Zo blijft de 
bankentaks bijvoorbeeld op het-
zelfde niveau als vroeger. Men had 
andere keuzes kunnen maken om 
tot meer fiscale rechtvaardigheid te 
komen.  
 

02.179  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): J’ai attendu sagement l’inter-

vention du collègue Ronse. J’ai écouté attentivement. Vous avez parlé 
des paysages en Wallonie et de la prospérité flamande, mais vous 
n’avez pas évoqué Bruxelles. Vous l’avez totalement oubliée. C’est dé-
cevant pour le premier parti en Flandre dont Bruxelles est, je pense, la 
capitale. Vous ne dites pas que vous êtes en train de vendre Bruxelles 
au rabais et ce, alors qu'elle est déjà sous-financée depuis des années. 
Votre gouvernement d’austérité prévoit également de diminuer de 
40 % – soit 50 millions d’euros en moins – le fonds Beliris d’ici 2029. 
On aura l’occasion d’y revenir avec le ministre en charge de Beliris. Ce 
sont des parcs, des infrastructures sportives, des rénovations de pis-
cines, des aménagements d’espaces publics en moins pour Bruxelles, 
pour les Bruxelloises et Bruxellois. Sans parler du Cinquantenaire, 
pour lequel vous prévoyez 30 millions d’euros d’économies. Ce n’est 
pas à Bruxelles de payer pour l’anniversaire de toute la Belgique, 
même si on veut bien y participer. 
 
Bruxelles mérite d’être mieux traitée que comme une variable d’ajus-
tement budgétaire et d’être instrumentalisée pour l’agenda communau-
taire de la N-VA. Les citoyens et citoyennes de Bruxelles sont-ils con-
sidérés à vos yeux comme étant de seconde zone? 
 

02.179  Rajae Maouane (Ecolo-

Groen): Brussel wordt volledig bui-
ten beschouwing gelaten, terwijl 
die stad al jaren ondergefinancierd 
is. Tegen 2029 wordt het Beliris-
fonds met 40 % verminderd. Voor 
de site van het Jubelpark zullen er 
besparingen ten belope van 30 mil-
joen euro doorgevoerd worden. 
Brussel verdient beter dan te wor-
den behandeld als een sluitpost op 
de begroting ten behoeve van de 
communautaire agenda van de N-
VA.   
 

02.180  Axel Ronse (N-VA): Ik heb lang nagedacht over de vraag wat 

we over Brussel zouden vertellen en wat niet. 
 
Ten eerste heb ik wel gesproken over de politiezones, die we zullen 
fusioneren, wat ongezien is. Ik ga ervan uit dat het feit dat we geslaagd 
zijn daarover een akkoord te maken, Kamerbreed applaus krijgt. 
 
Ten tweede wou ik toch enige terughoudendheid betonen over Brus-
sel. Indien ik immers de Brusselse beerput van wanbeleid zou moeten 
openen, na alles wat daar al is gebeurd, dan vreesde ik dat ik aan mijn 
180 of 150 minuten spreektijd niet voldoende zou hebben en dat ik hier 
twee dagen zou staan praten over alles wat in Brussel moet worden 

02.180  Axel Ronse (N-VA): J'ai 

parlé de la fusion des zones de po-
lice bruxelloises, qui est inédit. 
Pour le reste, je veux rester discret 
sur Bruxelles, car si je devais ouvrir 
le cloaque de la mauvaise gestion 
bruxelloise, je devrais rester à la tri-
bune pendant deux jours. Bruxelles 
en sortira également gagnante si 
nous limitons le chômage dans le 
temps et si nous nettoyons les écu-
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hervormd. 
 
Ik kan u alleen meegeven dat ook Brussel er mee op vooruit zal gaan, 
doordat we de werkloosheidsuitkering in de tijd beperken. Ik kan u ook 
meegeven dat wij de beerput aan leeflonen en uitkeringen zullen aan-
pakken die in Brussel worden uitgedeeld en waarover u samen met 
ons op de bres staat tijdens de hoorzittingen, dat we ook de PS-baro-
nieën in Brussel zullen aanpakken en dat we de stal zullen uitmesten. 
 
Ik kan u verzekeren dat Brussel er minstens op dat vlak op vooruit zal 
gaan. 
 

ries d’Augias en matière des reve-
nus d'intégration et des allocations 
qui y sont distribuées amplement. 
Nous nous attaquerons aux baron-
nies du PS à Bruxelles. 
 

02.181  Rajae Maouane (Ecolo-Groen): Je ne suis pas surprise que 

la réponse de M. Ronse soit une réponse communautaire. Je lui parle 
des citoyens et des citoyennes de Bruxelles, et il me parle de commu-
nautaire. Pour la N-VA, ce n'est pas étonnant. Par contre, je lui rappelle 
que la N-VA est impliquée dans les négociations bruxelloises, si tant 
est qu'il y en ait. Monsieur Ronse, vous souhaiterez bon courage à 
votre collègue, Cieltje Van Achter. 
 
En attendant ces coûts que nous avons évoqués (Beliris, Cinquante-
naire, fusion des zones de police, fin des allocations de chômage) pè-
seront sur les épaules des Bruxelloises et des Bruxellois. Sachez qu'ils 
ont le droit au respect de la part du plus grand parti de Flandre!  
 

02.181  Rajae Maouane (Ecolo-

Groen): Mijn vraag ging over Brus-
sel, maar de heer Ronse geeft een 
communautair gekleurd antwoord. 
Dat is niet verbazend! De N-VA on-
derhandelt evenwel ook in Brussel: 
ik wens mevrouw Van Achter veel 
succes. Uw besparingsmaatrege-
len zorgen voor enorme kosten, 
waarmee de Brusselaars zullen 
worden opgescheept. 
 

02.182  François De Smet (DéFI): Monsieur Ronse, je réagirai à vos 

propos relativement à la défense. Quitte à surprendre, le programme 
en matière de défense de la coalition Arizona est plutôt bon. On ne 
peut en effet pas rester dans une forme de naïveté avec les impéria-
lismes de part et d'autre. Je partage l'idée de nous réarmer et de par-
venir le plus rapidement possible à 2 %. Cependant, j'ai deux sources 
d'inquiétude.  
 
Tout d'abord, il s'agit de l'alimentation du fonds défense par la vente 
d'actifs. Lesquels et dans quelle proportion? Je ne voudrais pas que 
l'on utilise le fonds défense pour liquider les bijoux de famille qui nous 
restent, notamment les entreprises publiques. 
 
Ensuite, je nourris une inquiétude pour le ministre de la Défense. Non 
pas de lui, mais pour lui. Il est très qualifié, ce sujet le passionne, il n'y 
a aucun doute. Il s'y prépare depuis longtemps. Mais nous avons aussi 
un ministre qui, depuis des années, ne cache pas son aversion pour 
sa nationalité belge, les cérémonies, les festivités et notamment celle 
du 21 juillet. 
 
Je m'inquiète pour lui car, tout à coup, le voilà exposé à un bain de 
belgitude. En tant que ministre de la Défense, il aura droit à la Braban-
çonne et à des drapeaux belges à peu près tous les jours. C'est 
presque une question de bien-être au travail. Je m'en fais pour lui. Est-
ce que son nationalisme s'en sortira dans ce bain de belgitude où il 
devra être confronté à de nombreux oripeaux noirs, jaunes, rouges?  
 
J'ai encore une question très pratique car il se vante sur les réseaux 
sociaux de ne participer à aucune festivité. Où sera notre ministre de 
la Défense du Royaume de Belgique le 21 juillet prochain? Doit-on s'at-
tendre à ce qu'il officie au défilé qu'il est supposé organiser? Oui ou 
non? 
 

02.182  François De Smet (DéFI): 

Uw maatregelen op defensiege-
bied zijn vrij goed. Men mag niet 
naïef zijn te midden van imperialis-
ten: we moeten ons herbewapenen 
en zo snel mogelijk de NAVO-norm 
van 2 % halen. De vraag is wel: 
hoe zal het Defensiefonds gefinan-
cierd worden? Welke activa zult u 
verkopen? Niet de overheidsbedrij-
ven, mag ik hopen. Ik ben ook be-
zorgd voor de minister van Defen-
sie, die zeer competent is, maar 
nooit een geheim heeft gemaakt 
van zijn aversie tegen nationale 
plechtigheden. Nu zal het al belgi-
tude, Brabançonne en Belgische 
vlaggen zijn wat de klok slaat. 
Waar zal hij zich bevinden op 
21 juli aanstaande? Zal hij aanwe-
zig zijn op het défilé dat hij veron-
dersteld wordt te organiseren? 
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De voorzitter: Vragen aan de ministers kunnen straks worden gesteld, zoals u weet.  
 

02.183  Axel Ronse (N-VA): Ik ben beducht om over minister Franc-

ken uitspraken te doen als hij erbij is en streng naar mij kijkt. Zeker nu 
hij aan het hoofd staat van een leger, ben ik nog meer beducht. Ik stel 
voor dat dat in de thematische debatten wordt besproken met minister 
Francken. 
 

02.183  Axel Ronse (N-VA): Je ne 

répondrai pas à la place du mi-
nistre Francken. Je propose que 
cette question soit abordée dans le 
cadre des débats thématiques. 
 

De voorzitter: Om een of andere reden zijn er collega's die menen dat zij het recht hebben om tussen de 
lijst in te springen. Kunnen we minstens die discipline aan de dag leggen om de volgorde te respecteren? Er 
is gezegd dat elke fractie het woord krijgt. De PS heeft in deze ronde nog niet het woord gekregen, dus het 
lijkt mij geen daad van onfatsoen om die haar rol te laten spelen zoals dat hoort. Dank u. 
 

02.184  Patrick Prévot (PS): Je vous remercie, monsieur le président 

de tous les parlementaires. 
 
Monsieur Ronse, on a évoqué brièvement – cela a dû prendre une 
grosse minute – le dossier IVG grâce à la question de M. Van Hecke. 
Vous avez éludé celle-ci et dit que cela reviendrait dans les débats 
thématiques. 
 
Je vous le confirme: notre groupe, singulièrement ma collègue Caro-
line Désir, reviendra sur le sujet. Mais je veux quand même interroger 
le chef de file parlementaire du plus grand groupe qui compose l'Ari-
zona. On a parlé une minute ici. Cela a dû être le temps que les négo-
ciateurs ont pris pour discuter d'un important dossier qu'est l'IVG. Ce 
n'est pas pour nous une variable d'ajustement, un point de détail de cet 
accord. 
 
Ma question est très simple. On a certainement vu que M. Mahdi est 
arrivé à la va-vite en disant: "Bon, allez, on va mettre quelque chose 
sur l'IVG en consensus avec la majorité et, avec ça, on est ok." En tant 
que parlementaire, monsieur Ronse, allez-vous accepter que le gou-
vernement ne fasse rien ou bien accepterez-vous que ce débat puisse 
venir ici au niveau du Parlement? J'ai notamment entendu Jean-Luc 
Crucke, que je connais fort bien, s'exprimer pendant la campagne élec-
torale et qui disait que, pour Les Engagés, en tout cas en ce qui le 
concernait, il fallait moderniser cette loi. J'ai entendu Georges-Louis 
Bouchez, qui n'est pourtant pas le plus grand progressiste de cette As-
semblée, dire également qu'il y aurait la liberté de vote sur ce sujet 
éthique important, qui donne davantage de droits aux femmes de dis-
poser librement de leur corps. 
 
Monsieur Ronse, ce gouvernement va-t-il avancer sur la modernisation 
de la loi? Si non, aurons-nous, en tant que parlementaires, mais vous 
êtes un parlementaire également, la possibilité de disposer de ce texte 
et de pouvoir enfin voter pour que les femmes puissent disposer libre-
ment de leur corps? 
 

02.184  Patrick Prévot (PS): Mijn-

heer Ronse, u hebt de vraag over 
abortus omzeild. Mijn collega Désir 
zal hierop terugkomen, maar ik wil 
u niettemin hierover vragen stellen, 
want dit dossier is geen pasmunt. 
 
De heer Mahdi heeft voorgesteld 
om snel iets over abortus in de 
tekst op te nemen, in consensus 
met de meerderheid. Zult u aan-
vaarden dat de regering niets doet 
of aanvaardt u dat dit debat in het 
Parlement gevoerd wordt? Tijdens 
de verkiezingscampagne heeft de 
heer Crucke verklaard dat die wet 
gemoderniseerd moest worden. De 
heer Bouchez pleit ervoor dat de 
parlementsleden vrij over deze be-
langrijke ethische kwestie zouden 
mogen stemmen. 
 
Mijnheer Ronse, zal deze regering 
werk maken van de modernisering 
van de wet? Zullen we die tekst krij-
gen zodat we eindelijk onze stem 
zouden kunnen uitbrengen zodat 
de vrouwen vrij over hun lichaam 
zouden kunnen beschikken? 
 

02.185  Axel Ronse (N-VA): Mijnheer Prévot, voor dergelijke zaken 

hebben jullie niets gedaan, maar deze regering zal er wel iets rond 
doen. Ik heb daarrond een grote sereniteit. Het debat verdient zeker 
aandacht en als parlementslid zult u straks op uw wenken bediend wor-
den tijdens de themadebatten, waar dat nog heel uitgebreid besproken 
kan worden. Ik zal u nu daarom niet verder van antwoord dienen. Als 
parlementslid staat het mij overigens vrij om te antwoorden wat ik wil 
op gelijk welke vraag. In wezen ben ik zelfs niet verplicht om uw vraag 
te beantwoorden.  

02.185  Axel Ronse (N-VA): Vous 

n'avez rien fait à ce sujet. Ce gou-
vernement le fera, mais cela sera 
discuté ultérieurement dans le 
cadre des débats thématiques. 
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02.186  Patrick Prévot (PS): En l'occurrence, vous répondez surtout 

n'importe quoi aux questions que l'on ne vous pose pas.  
 
Plus sérieusement, monsieur Ronse, vous dites que nous n'avons rien 
fait sous le précédent gouvernement. Nous avons mené, avec l'appui 
d'une étude interdisciplinaire, un travail de qualité. Nous avons aujour-
d'hui un rapport réalisé par 35 experts et expertes, lesquels ont rendu 
un avis unanime sur toute une série de points ainsi que 25 recomman-
dations. Nous pourrions en faire une transposition dans un texte de loi, 
demain. Nous avons évidemment, nous aussi, au niveau du PS, un 
texte qui peut être voté demain.  
 
Donc, je vous le dis une fois de plus: pour nous, ce n'est pas un point 
de détail de l'accord. Malheureusement, je le répète, ce gouvernement 
va danser comme sifflent M. Mahdi et le cd&v. 
 

02.186  Patrick Prévot (PS): U 

zegt dat wij niets hebben gedaan, 
maar wij beschikken over een des-
kundigenrapport met een unaniem 
advies en 25 aanbevelingen die zo 
in een wettekst gegoten kunnen 
worden. De PS heeft een tekst 
klaar die morgen aangenomen kan 
worden. Voor ons is dit geen detail. 
Jammer genoeg zal de regering 
dansen naar het pijpen van de heer 
Mahdi en cd&v.  
 

De voorzitter: Collega's, er zijn nog een aantal collega's die het woord wensen. We zullen dat doen na de 
pauze. 
 
Ik zie u terug binnen een uur. 
 
De vergadering wordt gesloten. Volgende vergadering woensdag 5 februari 2025 om 15.45 uur. 
La séance est levée. Prochaine séance le mercredi 5 février 2025 à 15 h 45. 
 
De vergadering wordt gesloten om 14.44 uur. 
La séance est levée à 14 h 44. 
 
  
  

 
 

De bijlage is opgenomen in een aparte brochure met nummer CRIV 56 PLEN 025 bijlage. 
 
L'annexe est reprise dans une brochure séparée, portant le numéro CRIV 56 PLEN 025 annexe. 
 

 


